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IZASLANSTVO DSHV POSJETILO 
SANDŽAK, KOSOVO I PREŠEVO 
Gospoda nu-. Bela Tonković i 

dipl. ing. Antun Ske11derović pos
jetili su Sandžak, Kosovo i 
Preševo. 

28. i 29. srpnja (jula) bili su 
gosti Varuedne izborne skupštiI1e 
Stra11ke demokratske akcije 
Sandžaka koja se održala i Novom 
Pazaru. Nakon pokušaja razdiran
nja SDA i političkil1 procesa pro
tiv n111ogil1 njeziI1il1 čelnika, te 
raspisivanja potjernice protiv 
predsjednika SD A dr. Sulejn1ana 
Ugljanina zaprijetila je opasnost 
da izabrana tijela strai1ke ostanu 
bez kvorun1a i da se na taj način 
onen1ogući legitin1an rad stranke, 
što bi dovelo do gaše11ja stra11ke. 
Den1okratski izabra11i izasla11ici 
svil1 općinskil1 organizacija SDA 
na ovoj su skupštiI1i dr. Sulejama-
11a UglanjiI1a ponovo izabrali za 
predsjednika. Izabra1u su i članovi 
svil1 stranačkil1 tijela. Tin1e je SDA 
opet sposoban norn1alno funk
cionirati, pa i u 11e11orn1ali1im uv
jetin1a. 

Prestavnici DSHV su ovon1 
prilikon1 razgovarali s n111ogin1 
duž11osnicin1a SDA i dogovorili 
suradnju u onim oblastin1a u koji
ma su programi dviju stranak 
identič11i ili slič11i. 

Ovom prilikom su uspostavl
jeni kontakti i s predstav11icin1a 
Liberalno-bošn jačke orga11izacije. 

Na putu kroz Prištinu gospo
da Tonković i Skenderović posjetili 
su gospodina akademika prof. dr. 
Jašara Redžepagić, vrsnog 
stručnjaka povijesti pedagogije i 
školskil1 sustava n1a11jiI1a. 

Janjevo koncem srpnja 1995.: 
ulaz kroz klisuru, u donjem dijelu 
sela svatovi i policija s auton1ati-

ma, u gornjem (hrvatskon1) dijelu 
tek lavež pokojeg psa i odaziv pi
jetla odaje znakove života. Kroz 
labiri11t krivudavil1 vododerina 
jedva se pronalazi put do crkve. 
Upoznavanje sa župnikom đon Jo
sipom Dračković i kapelanom đon 
Ma tom Palić. Na početku nevjeri
ca: Otkud subotičani u Janjevu? 
Tijekon1 razgovora jača povjeren
je. Župnik priča da je do 1991. go
diI1e u Janjevu živjelo preko 3.500 
Hrvata, više od svil1 drugil1 ~ku
pa. Danas il1 živi točno 1112. Zup
nik i kapelan poznaju svakoga os
obno. Ostali su otišli zbog stral1a 
od Šešelja i njegovill četnika koji 
su pijani čak i u selo dolazili pri
jetiti. Možda su nan1jeravali svoje 
priietnje i ostvariti, ali na na javlje
ni Sešeljev nuting nije iz sela nit
ko došao, pa se razočarana pijana 
bagra vratila odakle je i došla. No 
država na to nije reagirala i ljudi 
su se uplašili: država čiji su 
građani ne štiti ih, Hrvatska je 
daleko, a i poslovni partneri su se 
počeli ogradi.vati od njih, pa su 
n1isilli da 11en1a ju drugog izlaza 
11ego da se odsele u Hrvatsku. Oni 
koji su ostali žive od Karitasa. Radi 
tek 11ekoliko obiteljskil1 zanatskil1 
radio11ica. 

Slika kod Albanaca u Prištini 
je sasvim drugčija. U baraci 
Den1okra tskog saveza Kosova 
srdačan susret s predstavnicin1a 
DSK na čelu s pod predsjednikom 
Hydajetom Hyseni. Predstavnici 
dviju stranaka upoznaju jedan 
drugoga s prilikama u kojima žive 
Albanci i Hrvati, te ten1eljnim cr
tama svojil1 progran1a. Razvija se 
vrlo srdačan i otvoren razgovor, 
kojem se kasnije priljučuje i pred-

sjednik DSK dr. Ibral1im Rugova. 
I jedna i druga strana konstatiraju 
da se vlast represivno ponaša i 
pren1a Albancin1a i pren1a Hrvati
n1a i da ne želi razgovore. Kao 
uvjet za razgovore vlast traži od 
Albanaca i DSK priznanje SR Jugo
slavije. Predstavruci DSHV ukazu
ju na činjenicu da Hrvati i DSHV 
priz11aju SRJ, a vlast ipak izbjega
va razgovor. Zajednički je 
zaključak da vlast uopće ne želi 
regulirati otvorena pitanja, već da 
računa da će vrijen1e već samo 
donijeti neko rješenje, a dotle će 
vlast pritiskati n1anjine koliko god 
može, samo da odu, a da ne prave 
buku. 

U Albanskoj den1okršćanskoj 
stranci (ADS) predstav1uke DSHV 
vrlo srdačno su primili gg. Tadej 
Rodici, pod predsjednik, dr. End
jel Sedaj i dr. Abdt1lah Karajagdiu, 
članovi predsjed1uštva. ADS je po 
veličini druga stranka n1eđu Al
ba11cin1a 11a Kosovt1 i dobro 
surađuje s DSK. U okviru svoje or
ganizacije ADS in1a i dobortvornu 
udrugu 11azva1111 po majci Terezi. 
Nažalost, posla in1aju i previše. 
Potrebe su daleko veće od 
n1ogu ćnos ti. 

Gospodii1 Azen1 i gospođa 
Nadira Vllasi - osobe koje ne tre
ba predstavljati. G. Vllasi je trebao 
biti glavni krivac mrnau tske 
pobune", ali politički proces nije 
uspio: proces je prekinut zbog ne
dostatka dokaza ion je oslobođen. 

Ali je upoznao 1111ajgore buvare 
Balkana". U jed11oj od n jil1 je ovil1 

V 

dana još bio i Sešelj, 11a radost os-
talih zatvore11ika, jer je zbog nje
ga l1rana bila pojačana. Danas je 



zk
vh

.or
g.r

s

J 
) 

y 

Bro; 55-56 

g. Vllasi ugledan pravnik, g lavni 
bra nilac optuženilt Bošnjaka u 
Sandžaku. 11 I ti su procesi čista 
politička n1ontaža11

, kaže on. 
Dugo se razgovaralo o r azlo

zima suzdržljivosti demokra tski 
orjentiranili bivšil1 &nova SK. Ista 
je situacija kod Albanaca, kao i kod 
Hrvata. Gdje su oni? Zašto se ne 
angažiraju za svoje narod e? Je li 
to kukavi8uk ili izdaja? 

Gospoda Vllasi je novinarka 
zagrebačkog „ Vjesnika". Budno 
prati zbivanja na Kosovu i A l
baniji. ,,Kosovo je u ovon1 trenut
ku jednosn,jer na ulica čiji se k_;aj 
ne vidi, ali se zna da je slijepa. Sto 
se dalje ide u dosadašnjen1 smje
ru, vlastin1a se sve više sn1anjuju 
šanse. Demografska bon1ba otku
cava nezaus tavljive", sn1atra ona. 

U svakom razgovoru se jasno 
osjeća sigurnostAlbru1aca da će os
tvariti svoje ciljeve, sprem11ost na 
trpljenje i uvjerenje da vrijem e za 
njih radi. 

Le tnica - hrvatsko selo i 
središnje svetište Majke Bož je Sko
psko-prizrenske biskupije. Prekra
sna cr kva sa svim pon1oćnim 
zgradan,a koje su p o trebne z a 
20.000(!) hodočasnika. U ž up u 

V V 

Letnica spada i selo Sašare. Z up-
nik đon Nikola Dračković, kru
pan, otresit i vrlo poduze ta n 
čovjek već je čuo na radiju Slo
bodne Europe da mu d olazimo. 
Eto, kad u selu nema te lefo na, 
onda je dobra veza i radio Slobod
na Europa! Selo je veliko, a li pus
to. Noću djeluje avetinjski. 

Povrl1 Letnice na san1oj gran.i
ci s Makedonijon1 župa Vrnavoko
lo. I ovo je čisto l1rvatsko selo . U 
Letnici i Vrnavokolu je živjelo do 
1991. oko 3.000 Hrvata, danas ih 
ima 780. Prije tnje, d iskriminacija 
na poslu i ned ostatak zaštite na
josnovnijih ljudskih prava učinili 
su svoje. Letničani danas žive u 

Glas rav nice 

Hrvatskoj, u okolini Voćina. Oni 
koji su ostali i ovdje žive od Kari
tasa. Mnogi pitaju za savjet: otići 
ili ostati. U duši žele čuti ohra bren
je da ostanu. Što im odgovoriti, 
kad im se ne može pomoći pri os
tvaren ju ni jedne odluke. Ako se 
odluče da ostanu (tamo žive već 
700 god ina!), treba stvoriti 
budućnost dostojnu čovjeka. Ako 
odu, kako da s irotinja započne 
novi život? Jedno im ipak sav
je tujemo: školujte svoju djecu, jer 
će im dobre struke trebati u sva
kom slučaju. U ton1e im možen10 
pon1oći. I neka ne dopuste da in1 
se upropasti i ono n1alo proizvod
nil1. pogona što in1 je za vrijen1e 
SFRJ H rvatska izgradila. A na 
ton1e se i te kako radi! Jednom će 
im biti vrlo potrebni. 

Letničani - odbornici vode nas 
u posjet predsjedniku općine Viti
na gospodulu Sloboda1tu Stojilk
ović. Mlad, otvoren čovjek jasno 
vidi nezavidnu situ aciju u svojoj 
opći11i . Po trebe su enorm ne, a 
n1ogućnosti n1utin1alne. Vrlo n1u je 
žao š to je vecina Hrvata otišla, ,,jer 
su 011i bili dobri stručnjaci i m ost 
prema razvijenin, zapadnin1 de
lovima." G. Stojilković je zain ter
esiran za gospodarsku i kulturnu 
suradnju. Ali odakle započeti, kad 
nen1a obrtnog kapitala, a kupov
na n1oć stanovništva je r avna nuli 
zbog višen1jesečnog kašnjenja čak 
i n1inin1alnil1 plaća? N i p rirodnil1 
resursa n e n1 a n1nogo, a li od 
nečega se ipak n1ora početi. San10 
postoji velika n1asa nezaposlene 
nekvalificirane radne snage. 

Posje t općini Preševo je 
za hvaljujući g. A. Skenderov ić 

p osjet s tarin1 pr ija t~ljin1a. _On j_e 
kao narodni poslanik razvio pri
ja teljske odnose s ko legan1a ~ 
Partije za den1okratsko delovan1e 
iz Preševa. Predsjednik g . Rizal1 
H alin1i, narodni poslanik N asufi 
Behlui i članovi Izvršnog odbora 
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srdačno su primili predstavnike 
DSHV. U višesatium razgovorima 
traže se mogućnosti gospodarske 
suradnje, jer - živiti se mora. 
Mogućnosti postoje, samo treba 
zasukati rukave. 

Devet da n a puta po 
Sandžaku, Kosovu i u Preševu 
brzo je prošlo. Izaslanici DSHV 
vratili su se u Suboticu sa spozna
jom da imamo iskrenih prijatelja 
koji se, nažalost, nalaze u istoj situ
aciji kao i n1i, ali su još siromašniji. 
Vratili su se sa spoznajom da bi se 
boljom suradnjom n1noge stvari 
lakše rješavale. Za to postoji do
bra volja kod svilt sugovornika. 

Vijesti 

Subo tica, 13.7.1995. 
Izaslanstvo II Trojke OESS" -a 

predvođeno gospodinon1 Istvan
on1 Vince, otpravnikon1 poslova 
an, basade Republike Mađarske u 
Beogradu, koja sada predsjedava 
OESS-u, posjetilo je DSHV. U dug
om i srdačnon1 razgovoru. pred
stavnici DSH V su upoznali viso-

, 
ko izaslanstvo s trenu b1on1 opcon1 
političkon1 situacijom u Vojvodu1i 
kao i s poteškoćan1a da se rešenje 
hrvatskog pitanja u SRJ pokrene s 
n1rtve točke. 

Beograd, 27.7.1995. 
Gospoda ntr. Bela Tonković, 

predsjedn ik DSHV i dipl. ulg. An
tu n Skenderov ić, član Vijeća 
DSHV posjetili su Ured Vlade Re
publike Hrvatske, an1basade SAD, 
SRNj i Aus tr ije. U prijateljskin1 
razgovorin1a r azn1a tra11i su 
n1ogući pravci raspleta krize na tlu 
bivše SFRJ. 
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Povijesni trenutak za DSHV 

DOM ZA SVE HRVATE 

U sklopu proslave pete obljetnice 
života i rada Stranke, u nedjelju, 16. 
srpnja 1995. godine otvoren je i bla
goslovljen DOM DSHV-a u Subotici. 

Svečanosti su bili nazočni sudi
onici Svečane skupštine, kao i brojni 
gosti, članoviisimpatizeristranke koji 
su se naknadno priključili proslavi. 

Dom je otvorio predsjed1tlk 
DSHV-a mr. Bela Tonković. Zahvalio 
se svima koji su pomogli obnovu 
zgrade, a ponajviše Jelisaveti Vujević 
koja je taj objekat darovala Stranci.U 
svom govoru, mr. Tonković je izrazio 
želju da novootvoreni dom postane 
mjesto okupljanja svih Hrvata. Dom 
je p otom b lagoslovio fra Efrem 
Kujundžić. nazočni su zdušno prih
vatili m olitvu, nakon čega su obišli i 
razgledali prostorije doma. 

Otva r anjem doma, s tranka 
DSHV je konačno dobila još jedan 
dokaz uspješnosti svog rada u pro
teklih pet godina postojanja. 

L. M . 

Govor mr. Bele To11kovića 
otvara11ju "Doma DSH V" 

Štovane gospođe, 
štovana gospodo, 
Vrlo sam sretan što Vas m ogu 

pozdraviti na pragu "Dom a 
DSHV". Dobro nam došli! 

Konačno imamo svoj don1. 
Velika je stvar imati svoj dom . Bez 
doprinosa mnogih ovo ne bi bilo 
moguće. Zato se zal1valjujen1 svim 
darodavcima koji su omogućili 
kupovinu ove zgrade i svima koji 
su svojim radom doprinijeli da se 
ona uredi. Posebno se želim zah
valiti gospođi Jelisaveti Vujević na 
dobročinstvu. 

Ovo je naš dom. Ovo je mjes
to gdje je dobrodašao svatko, tko 
je dobronamjeran. Ovo je mjesto: 

- gdje će se graditi naša opća i 
politička kultura, 

- odakle će zračiti odluč11ost 

J 

zalaganja za ii1terese lrrvats tva na 
ovim prostorima, ali i široka toler
anc11a, 

-gdje će se razmišljati, razgo
varati i odlučivati o važ11im pitan-
1ima, 

- odavde će zračiti pozitivni 
im p ulsi n ašega doprinosa 
n1ultietničkoj I nTultikulturnoj sre
dini Subotice i Vojvodine. 

Neka dul1 mira prebiva nad 
ovim d on1o n1. i neka ruka 
Svevišnjega u pravlja radom u nje
n1u. 

Molin1. Vas velečasna gospodo 
d a blagoslovite ovaj don1 i sve koji 
će boraviti u njemt1. 

DSHV se preselio u novo 
sjedište. 

Adresa novog sjedišta je 
Ivana Milutinovića 31 
tel & fax:(024) 51-348 
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Jubile:PETA OBLJETNICA D SH V-a 

OSTALI I OPSTALI 

U nazočnosti brojnih gostiju, 
članova i simpatizera, 16. srpnja 
1995. godine održana je svečana 
sjednica Skupštine DSHV-a, a po
vodom pete obljetnice osnutka i 
rada Stranke. Svečana sjednica je 
održana u općinskoj skupštinskoj 
sali. 

Nakon beethovenove „Ode 
rad os ti" kratkim je govorom 
početak sjednice najavio 
Ljubomir kujundžić, jedan od 
osnivača Stranke. kada je 
predsjedništvo za uzelo svoja 
mjesta, intonirane su himna SRJ, 
a polom i hrvatska himna 

Predsjednik DSHV mr. bela 
tonković otvor io je Skupštinu i 
dao riječ dopredsjednici Stranke 
Stanki Kujundžić, koja je ispred 
predsjed nišl va i Sku pš line 
pozdravila nazočne goste i to: 
predsjednika SO Subotice Kasza 
jozscfa, dopredsjednika SO Sub
otice !liju Suicu, le predsjednika 
10S0 Subotice im re kerna.Zalim 
Je pozd ravil a nazočne goste -
predstavnike Ureda RI I U Beo
gradu: d r Zvonimira Markovića 
i d r. Ivu Kujundžića, te goste iz 
inozems tva. d r. Iva na 
Vacića,odbornika SO Baja, Anlu
na Mujića,predsjcdnika Bajc,ke 
ka Loličke bunjevačke čitaonice, 
Anlonia Rossia, izasl,1nika Trdn
snaciona lne s lra n ke I l, li je, le 
predslavnike polit ičkih stranaka 
- Ferenca Csuhe lu, p redsjednika 
SVM,Karolja misnića iz VMDK, 
Lajos Sza boa, tajnika VMDK, fer
e n ca Sinkovicsa, o d borni ka 
VMDK, Ferenc laszla iz DZVM, 
Džemaila Suljevića predsjednika 

koordinacionog odbora SDA za 
Sandžak, le Esada Džudževića iz 
SDA za Sandžak, Rizah Halilija, 
predsjednika Partije za 
demokratsko djelovanje iz 
Preševa, Petra Marcikića iz Re
formske demokratske stranke iz 
Subotice, dr. Csa bu sepeseia nar
odnog poslanika u saveznoj 
Skupšlini,Nasufi Behljimia, nar
odnog poslanika u republičkoj 
skupštini, Petra Dulića iz Nar
odne seljačke stranke, te pred
stavnike institucija i to: Belu 
ivkovića, predsjednika Hrvatskog 
kulturnog centra „Bunjevačko 
kolo" i Anu Kopunović, predsjed
nicu dobrotvorne zajednice 
,,Amor Vincit''. 

Stanka Kujundžić je zatim 
pozdravila i sve nazočne članove 
Vijeća, kao i ostale članove i sim
patizere koji su došli da svojom 
prisutnošću uveličaju proslavu 
pete obljetnice Stranke. Predsjed
nik mladeži DSHv-a Miroljub 
Milodanović pročitao je 
pozdravne telegrame i čestitke, 
upućene Skupštini i Stranci: tele
grnme podrške i čestil1'.e po~lali 
su dr. Juraj NJt1vro, ministar bez 
lisnice u Vladi Republike hr
vatske, vel~poslanik RH u SAD 
prof. d r Pctt1 r 
Sarcević, vcleposl,,nik RH u bon
nu prof dr 7denko Skrabalo, 
vele1)osl,1nik ~ I u Budimpe~Li dr 
Aleksandar Solc,konLttl Vl,ll1 po
slilnslva RI i u budimpešti N,,co 
Zelić, sa surild nicima Ankicom 
Kujundžić i Tomisl, vom 
Vukovićen1, ravnalt•lj l\1.,tice isel
jenika Ante Beljo, 1-Irv,\li iz MZ 

Letnica na Kosovu, Hrvatska So
cijalno liberalna stranka sa svojim 
čelnikom Draženom Budišom, te 

y 

Ivom Skrabaalom, Zajednica izb-
jeglih i prognanih Hrva ta iz srije
ma, bačke i Banata, Društvo 
vojvođanskih i podun_avskih Hr
va ta, potpisan od strane pred
sjednika Zvonimira Cvijina . 

Uz telegrame pozdrava i pot
pore radu Stranke,pored orga
nizacija i političkih stranaka, iste 
su uputili i pojedinci - Lajco 
Pen1šić iz Zagreba, kao i Marta 
Vida ković M ttkić. Josi p Ga brić je 
na mađarskom jeziku pročitao 
telegram pozdrava Skupštini Ist
vana Fehervarija, privremenog 
poslanika Ambasade Republike 
Mađarske u Beograd u. 

U in1e Ureda RH u Beograd u, 
nazočne je pozdravio dr. Zvon
imir Marković, pozdraviviši sve 
dosadašnje na pore Stranke u cil
ju očuvclnja Sčlmobitnosti, kttlture 
i tolerancije na ovim prostorima, 
a posebice je istakao da djelovc1n-
1e I-Irvata kroz DSHV nije uper
eno ni proliv koga, već je izrazi
to demokratskim metcxiam,1 civ
iliziranog sv1jt'la sačuv.-,n mir u 
domovin1a .ida se da ce narL1 d
n1 period doniJeti poboljšanje, te 
da Ćt, se stradan1e i l1ezun1lje nad
vladati, a u cil1u opstanka Hrva
la na ovin1 prostorin1a. 

Kasz., Jozsef, grddonacelnik 
Subotice čestil,,o jedon1aćinima 
jubile, z,,dovoljan što ovaj norod 
na sJeveru Bačl..e nije nikad prih
vallo silu, vec Je vjel..ovima ž1v10 

. "" . . . 
prom1cuc1 prosper1lL1 t 1 suverenost 
kullure. Sve to j~ dalo snage za 
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opstanak, iako su razne oluje žel
jele odstraniti ovaj narod sa ovih 
prostora. Pozdrav skupu g. kas
za je završio::,Ako je Bog sa nama, 
nitko ne može biti protiv nas!" 

Pozdravima svečanoj 

Skupštini pridružio se i dr. lvan 
Vacić u ime bajske hrvatske 
samouprave, ističući da mu je 
drago što je među sestrama i 
braćom, jer kada je svjetska gos
poda prije sedamdeset godina 
dijelila Europu, žrtvovan je i 
podijeljen hrvatski narod. Zato je 
ovog trenutka zahvalan DSHV-u 
i ujedno ponosan što je 
stranačkim radom hrvatski narod 
opstao na ovim prostorima, te da 
se zahvaljujući DSHV-u danas 
zna tko su Hrvati. 

Skup je na talijanskom jeziku 
pozdravio izaslanik Transnacio
nalne stranke italije Antonio Rus
so. Istakao je da je prijatno 
iznenađen radom DSHV-a koji je 
izrazito demokratičan i u duhu je 
suvremenih europskih kretania. 

Glas ravnice 

„drago mi je što ću o tome moći 
posvjedočiti u rodnoj Italiji, jer ga 
djelovanje DSHV-a zadivljuje 
svojom tolerancijom prema sredi
ni u kojoj djeluje kao i naporima 
koje čini za postizanje ciljeva civ
iliziranim metodama." Također je 
naglasio kako Transnacionalna 
stranka Italije djeluje u čitavom 
svijetu, ali želi suradnju s 
istomišljenicima i u jugoslaviji, te 
zemljama istočne Europe, jer os
onvni program Transnacionalne 
stranke podrazumijeva okt1pljan
je svih organizacija i stranaka koje 
u programu imaju princip 
poštivanja ljudskih prava, prizna
vanje prava na različitost, te pro
gram za stvaranje multikulturn
og demokratskog društva. Naveo 
je da aktivno učestvuje u radu eu
ropske zajednice te kao Europlja
nin nudi pomoćDSHV-u u napor
ima za ostvarivanje manjinskih 
prava. Prilikom svoje posjete Sa
rajevu na11ovo se uvjerio da ljl1di 
moraju živjeti zajedno, raditi 
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zajedno, te ne dopustiti da se 
zajedništvo razbije. Poručio je 

V • 

nazocn1ma: ,,ovo su osnove 
budućeg ljudskog drštva''. Nar
odni posla11ik u Skupšti.r1i RS Csa
ba Sepsei pozdravio je skup 
rekavši da mu je osobita čast i 
zadovoljstvo prisustvovati 
svečanoj Skupštini, tim prije što 
je bio nazočan i 11a osnivačkoj 
Skupšti11i kao predstav11ik 
DZVM. Osvrćući se na protekli 
period rekao je da su hrvati od 
konstitutivnog naroda u SFRJ ll 
međuvreme11u postali manjinom, 
ali da poruka Skupštine OSTATI
OPSTATI govori o čvrstoj 

riješenosti Hrvata da ne napl1ste 
svoja povijes11a područja. Istakao 
je da je većii1a građana St1botice 
na iz borim a dala svoje glasove 
koaliciji DSHV i DZVM 
potvrđt1jt1ći time da su ko11cepcije 
obiju stranaka veoma slične, te da 
se tijekom proteklog perioda vidi 
uspješna suradnja i zajednički rad 
u građenju međt1sobne tolerancije 
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~, _, - --------------J ' . . . . 
1 razum11evan1a. 

Ferenc Csubela , predsjednik 
SVM i narodni poslanik u 
republičkoj Skupštuu čestitao je 
DSHV-u jubile, i rekao da živimo 
u jednom izopačenom svijetu jer 
je fašisitičkom ideologijom vođen 
rat deformisao društvo„ ali je ujed
no izrazio nadu u povratak ra
zuma„ te želju za ostvarivanjem 
pozitivnih ideja i suživota među 
narodima. Džemail Suljević , 
predsjednik koordinacionog 
odbora SDA izrazio je nadu da 
će doći bolji dani jer i u samom 
Sandžaku ima mnogo problema 
još od 1992. godine kada je 
izvršena a gresija na njihovtt 
matičnu državu BiH. Vlast od tog 
perioda radi na tome da ugttši 
pokret Bošnjaka paleći kuće, 
ubijajući ljude tijekom čega je oko 
200 ljudi nestalo i ne zna se 11ji
hova sudbina. I oni se, kao i hr
vati, bore d a ostanu i ostanu, jer 
ne može netko za sebe tražiti sve, 
a d rugome ne dati ništa.Uspijeh 
u daljem radu i realizaciji progra-

ma Stranke zaželio je i Rizah Ha
lili, iz Partije za demokrasko 
djelovanje iz Preševa, 
naglašavajući da su kod DSHV-a 
naišli na razumijevanje i želju za 
suradnjom.Obzirom da su prob
lemi obaju naroda vrlo slični, tre
ba u budućnosti da seobe stranke 
• V • V 'V 

JOS vise povezu. 
U ime Reformske 

demokratske stranke Vojvodine, 
Skupštinu je pozdravio Petar 
Marcikić, prenoseći. i pozdrave sk
up u od rof. d r . Dragoslava 
petrovića i Blaška Kopilovića. 

Ana Kopunović se 
nazočnima obratila ispred Do
brotvorne zajednice Amor vii1cit, 
čestitajući Stranci petu obljetnicu 
rada. Predsjednica ~mor vinci.t
a" istakla je da je ova dobrotvor
na zajednica jedan od načina za 
ispoljavanja rada DSHV-a, te da 
ova organizacija već dvije godine 
djeluje uz potporu DSHV-a. Poz
vala je i ovoga puta sve ljude 
dobre volje da se uključe u do
brotvorni rad, jer samo tako 

ljubav može pobjedi.ti. 
Ispred Hrvatskog kulturnog 

centra „ Bunjevačko kolo 11 

nazočne goste poszdravio je pred
sjednik Bela Ivković ističući da je 
„Bunjevačko kolo" proslavila 25 
godina rada na očuvanju kul
htrnih tekovina hrvatskog naro
da, čime je uspješno postavljen 
temelj za djelovanje DSHV-a. 
međutim, nije dovoljno samo 
sačuvati kulturnu baštinu Hrva
ta i okupiti ljude na ovom 
području već je za utemeljenje 
svega ovoga potreban i istrajan 
politički rad, a čiji je nosilac dana 
stranka DSHV. 

Svečana je skupština nastav-
1 jena govorom predsjednika 
DSHV-a mr. Bele T onkovića koji 
je srdačno pozdravio sve goste , 
članove i simpatizere DSHV, te 
osnivače Stranke. U svom govo
ru se osvrnuo 11a momenat 
rađanja demokracije. Tako se, re
kao je, nakon raspada kom uniz
ma, rušenja berlinskog zida te di
zanja žel jzne za v1ese na 



8 

ruševi11ama komunizma počelo 
11azirati višestranačje, slobodno 
tržišno gospodars tvo, moder11iza
cija društvenih strt1ktura i samih 
država. U okvin1 ovih s trem! jena 
pojavila se u tadašnjoj SFRJ po
treba red efiniranja nacionalnog 
pita11ja konstitutivnih naroda kao 
i nacionalnih manjina . 
Predložena je reorganizacija 
savezne države: umjesto fed
eracije predlože11a je kortfederaci
ja suvere11ih naroda. U ovom 
političkom momentu m11ogi hr
vati Bačke, Srijema i banata su 
spoznali potrebu za stvaranjem 
vlastite političke organizacije 
putem koje se žele boriti za 
pravedno mjesto u politici. Tako 
je 13. svibnja 1990. godi11e osno
van u Subotici inicijativni odbor 
koji je izdao proglas o inicijativi 
osni van ja organizacije koja će se 
zalagati za ostvarivanje ravno
pravnosti Hrvata u Vojvodi11i na 
političkom, kulturnom i gospo
darskom polju. Odziv je bio ve
lik, te je tako 15. srp11ja 1990. na 
svečan način u Subotici osnovan 
DSHV. Ideje i ciljevi DSHV 
oduševljeno su prihvaćeni u 
Bačkoj i Srijemu, a nešto kasnije i 
u banatu, što se ogleda kroz os
ni van je podružnice i mjesnih or
ganizacija DSHV-a u bačkoj i Sr
ijemu, a nešto kasnije i u Banatu, 
što se ogleda kroz osnivanje 
podružnica i mjesnih organizaci
ja DSHV-a. Ali već na početku su 
se javile težnje da se silom i ter
orom osujeti ostvaren je ciljeva 
DSHV. Bombaškim ate11tatom na 
franjevačku crkvu u Baču počeo 
je niz oružanih i psiholoških pri
tisaka, koje su neki ljudi platili 
životom, pa je u to ime mr. tonk-

• ,- V 

ovic pozvao nazocne da mi11utom 
šutnje odaju šp oš tu umrlim i 

V • • m ucen1crma. 
Svečani je govor nas tavio 

konstatacijom d a mod er11izacija 
SFRJ nije uspjela jer sve pokušaje 

Glas ravnice 

u tom smjeru srušila je JNA gra
natama i gusjenicama, te je 
t1niš te njem Vukovara i bom
bardiranjem Dubrov11ika nestala 
i zadnja želja južnoslavenskih 
naroda za životom u istoj državi. 
Ovoga puta su hrvati Bačke, Sr
ijema i Banata kao i njihovi suna
rodnjaci sjeverno od Drave i u 
bajskom trokt1tt1 nakon tria11on
skog sporazuma, prvi put u pov
jes ti os tali odvojeni državnom 
granicom cxi matia1og naroda. Po 
riječima predsjednika mr. Bele 
Tonkovića, hrvati su u ovoj prili
ci morali u cilju definiranja svog 
statusa i interesa odrediti pro
gram koji osigurava budućnost, 
a ove povijesne zadaće prihvatio 
se DSHV. U Vojvodini je 1991. go
dine živjelo između 150 -160.000 
Hrva ta, većinom tl antihrvatskom 
okruženju, iako is tovremeno ima 
i ind ifere11tnih, ali i snaga s 
izrazitim simpatijama naspram 
hrvata, država niječe postojanje 
Hrvala kao političkog subjekta 
što se odražava u uskraćivanju te
mel jnih lju dskih p r ava na 
političkom polju, kulturi, povjes
ti i sredstvim a in formiranja, te 
ustraj11osti da nas se izbriše sa 
naših au tih to11ih prostora bilo 
asimilacijom, bilo pro tjeriva11jem , 
što se želi postići razdira njem 
zajednice i otvorenim terorom . 

U daljem izlaganju,mr. Tonk
ović je naglasio: ,,Naš odgovor je 
civilizacijski iskorak iz mraka u 
kojem živimo: 

- mi s m o loja lni građani 
d ržave u kojoj živimo, ali od nje 
tr ažimo is tu loja lnos t p rema 
nama, 

- usprkos svim poteškoćama 
mi tlstraj110 d ajemo svoj dopri110s 
c ivilizaci jsk om n apre tku 
multietničke i multikulturne sre
dine u kojoj ž ivimo, ali od nje 
očekujemo da nas prihvati kao 
svoj kons titutivni eleme11t: bez 
nas Hrva ta i naše ktllture Vojvo-
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dina nije Vojvodina! 
- naš model kul turne au

tonomije i d ecentralizacije države 
instaliranjem samouprave manji
na kroz nacional11a vijeća kao in
sittucije manjinske samouprave, 
jes t doprinos demokratizaciji 
države , jer učvršćuje druš tve11i 
mir, a samu državu u ovom seg
me11tu približava etlropskim 
standardima zaštite manjina i čini 
je kompatibilnijom s moder11om 
Europom. 

Ova naša pon11da je fer i ona 
otvara kapije izolacije. Ako se ona 
ne prihvati danas, morat će se pri
hvatiti su tra, jer je to jedini put iz 
izolacije, mraka i bijede u kojoj 
živimo." 

Zatim je naglasio da rješe11je 
hrvatskog pitanja u SRJ ovisi i od . . . . ..., 
orga11izira11ost1 1 angazma11ima 
samih Hrva ta, jer nikom se nikad 
nije ništa darivala, a u povijesti je 
sva tko imao 0110 što je sam za sebe 
izborio. nadalje, sada se postavl
jaju temelji budućnosti, a DSHV 
je toga potpuno svjestan. jer, 
članovi DSHV aktivno i ustrajno 
rade na projektu demokratizacije 
dn1štva, izgradnji hrvatske nacio
nalne zajed11ice i afirmaciji hrvat
s tva u v išenacional11oj sredini 
Sttbotice i Vojvodine. Svoj govor 
mr. to11ković je završio riječima: 
„Mi ovo da11as činimo da 11as se 
naša djeca su tra ne stide!" 

Sjed11ica je nastavljena izla
ganjem dopredsjednika Stranke 
DSHV Laze Voj1uć Hajd uka koji 
je pročitao teks t Rezolucije 
DSHV.Tekst Rezolucije stavljen je 
na glasovanje nakon čega je ko11-
statirano d a je is ta jed noglasno 
USV0Jena. 

Sjednicu je zakljttčio mr. Bela 
Ton.ković pozivajt1ći sve sudio11-
ike d a sv o jom nazočnošćt1 
uveličaj11 otvaranje Dar.na DSHV
a. 

Lidija Molzer 



zk
vh

.or
g.r

s

Broj 55-56 Gla s ravnice 9 

GOVOR 
BELE TONKOVIĆA PREDSJEDNIKA DSHV 

~ 

Stovane gospode, štovana gos-
podo, dragi prijatelji, 

Srdačno pozdravljam sve goste, 
sve aanove i simpatizere DSHV Poseb
no pozdravljam članove osnivače 
OSHV1 

Nije to bilo davno- prije samo pet 
godina - kada je u jeku raspada komu
nizma berlinski zid srušen, željezna 
zavjesa podignuta i na ruševinama ko
munizma se počela rađati demokraci
ja. S jednoumlja počeo je prijelaz na 
višestranačje, i iz planskog gospodarst
va- kod nas iz samoupravljanja- na slo
bodno tržišno gospodarstvo 

Svugdje se javljala prijeka potreba 
za demokracijom i modernizacijom 
društvenih struktura i samil, država. 

U takvom duhovnom i 
društvenom raspoloženju pojavila se i 
kod nas u tadašnjoj SFRJ potreba re
definiranja nacionalnog pitanja svih 
konstitutivnih naroda kao i nacionalnih 
manjina, te njihova usklađiva nja. 
Predlaže se reorganizacija savezne 
države umjesto federacije predlaže se 
konfederacija suverenih naroda. 

I mnogi Hrvati Bačke, Srijema i 
Banala spoznaju potrebu stvaranja vlas
tite političke organizacije putem koje će 
se boriti za pravedno mjes to pod 
političkim suncem. 

13. svibnja 1990. osnovan je u Sub
otici iniciJativni odbor koji izdaje pro
glas k oJim se obav1eš tava javnost o 
inicijativi osniva11jil organizacije koja će 
se zalagati za "os tvarenje ravno
pravnosti Hrvala u Vojvodini na 
polit ičkom, kulturnom i gospodarskom 
pol Ju" Odaziv je velik i 15 s rpnja (jula) 
1990 na vrlo svečan način u Subotici je 
osnovan Demokratski savez !{rvala u 
Vojvodini 

Ide,a i cil,evi OSI-IV oduševl,eno s u 
prihvaćeni i posvuda u Bačkoj i SriJe
mu, a uešlo kasnije i u Bana tu, osniva
ju se pod.i užnice i mjesne organ12acije 
DSHV Ali već na samom pocelku jilvl
jaju se si le mraka koje bombama i ter
orom nastoje osujetiti os lvaren1e ci1je-
va DSHV Bombaški atentat na 
fran.ievačku crkvu u Baču zlokobni je 
početak do danas neprekinutog niza 

Od tog doba imamo mučenika i 
umrlih. Molim Vas da il1 se sjetimo 
minutom šutnje. 

Modernizacija SFRJ nije uspjela. 
Sve pokušaje modernizacije ruše gran
ate i gusjenice JNA. Uništenjem Vuko
vara i bombardiranjem Dubrovnika 
razbija se i zadnja želja južnoslavenskih 
naroda za životom u zajedničkoj 
državi Mi Hrvati Bačke, Srijema i Ba
nata našli smo se u istoj situaciji kao 
naši sunarodnjaci sjeverno od Orave i 
u Bajskom LTokutu poslijeTrianonskog 
sporazuma: prvi put u povijesti odvoje
ni smo državnom granicom od 
ma tičnog naroda. 

To je sasvim nova povijesna situ
acija i ona postavlja pred nas zadaću 
analize novonastale situacije, definiran
je sta tusa i interesa, te određivanje pro
grama koji osigurava budućnost. 

Demokratski savez Hrvala u 
Vojvodini nije se poplašio te povijesne 
zadaće već je prihvatio laj izazov 

Analiza novonastale povijesne 
situacije pokazuje: 

1 1991 godine oko 150 - 160.000 
Hrva ta u Vojvodini našlo se u 
društvenom okruženju koje je velikim 
dijelom izrazito antihrvatsko, s a samo 
manjim dijelom indiferenlno ili sa sim
patija.ma prema nama; 

2. da država odbi>1 da prihvati čin
jenicu postojanja Hrvala kao politički 
svijesne zajednice, tj političkog subjek
ta, iz čega slijedi I odbijanje zadovolja
vanja naših vitalnih interesa na na pol
ju temeljnih ljudskih prava, političkom 
polju, u kulturi, prosvjeti i sredstvima 
informirilnja, 

3 naglašeno i ustriljno nastojanje 
da ni'\s se izbriše s nilših autohtonih 
prostora bilo ilSirnilacijon1 protiv naše 
volje, 1.>Jlo prot1erivanjem - i u obje var
ijante se korts te svil mogul.a s1edstvil 
od razduanja zc1ied.n1ce do o tvorenog 
terora 

Naš odgovor na to je gandijev!iki
u uv1eren1u da ta 1netoda ima šansi na 
našim prosloruna Promalr.lJUl.l što se 
zbiva oko n..is to se moLe pnćinJ,lti k,10 
nada bez realne osnove. Ali ini ne mis
limo tako! 

Nas odogovor ,eciv1hzacij:.ki isko
rak iz mraka u k0Je1n zivin10: 

- Mi smo lo~1lni gradilni d.riave u 

kojoj živimo, ali tražimo od nje istu lo
jalnost prema nama, 

- uprkos svim poteškoćama mi 
ustrajno dajemo svoj doprinos civiliza
cijskom napretku multieh,ičke i multi
kulturne sredine u kojoj živimo, ali od 
nje očekujemo da nas prihvati kao svoj 
kons titutivni element: bez nas Hrvala i 
naše kulture Vojvodina nije Vojvodina' 

- naš model kulturne autonomije 
i decentralizacije države instaliranjem 
samouprave m anjina kroz nacionalna 
vijeća kao institucija manjinske samou
prave jest doprinos demokra-tizaciji 
države jer učvršćuje društveni mir, a 
samu državu u ovom segmentu 
približava europskim standardima 
zaštite manjina i čini je kompatibilni
jom s modernom Europom 

Ova naša ponuda je fer i ona ot
vara kapije bedema izolacije. Ako se 
ona ne prihvati danas, morat će se pri
hvati ti sutra, jer je to jedini put iz 
izolacije, mraka i bijede u kojoj živimo 

Zadovoljavajuće rješenje hr
vatskog pitanja u SR Jugoslaviji, 
međutim, ne ovisi samo od stava 
države prema na.ma. Ono bitno ovisi i 
od nas, naše organiziranosti i 
angažmana Nikom se n ije nikad niš ta 
da.rivalo: u povijesti je svatko imao ono, 
što je sam izborio Tako će biti i s nama 
Medu na.rodna zajednica izradu je okvir, 
a sliku sami moramo stvor ili Ona ce 
biti tim ljepša, š to cemo mi biti ,edin
stveniji, organiziraniJi, odlucniJi i h.rabr
iji Država l.:e n,orati prilt\'attti od n,1ših 
zal,t,eva onoliko, koliko cemo joj san1i 
nametnuli 

Sada se pos lavljilJtt lemelJ i 
b11d 11[nosti Otvorimo oči za S<'ld~šnjost 
i uperimo pogled u budth.nost Sto m i 
danas si1emo, sutra ce žeti naša d~~ca 
Od onog s to u11 d,u,as stvoruno, nasa 
dJeC<l ce zivjeh vec sutra. 

Demol..ra ts ki s,,vez !-[rvala u 
Yo1vodin1 Je toga potpuno svi1estan 
Clanov1 DSHV al..t1vno 1 ustrajno rade 
11.t ovon, projektu demok1at12ac11e 
druslva, izgradn_)t' hrvatske nacionalne 
z.1jednice i afirmacije hrvatstva u 
mu ltietničkoJ I n1ult1kullun,01 sreduu u 
kojoJ Ltvuno. ~11 to radimo radi n1tra i 
bud11l.nost1 - da nas se sutr,1 dicrl ne 
s tide! 



10 Glas ravnice Broj 55-56 
----------~ ·-----------, 

REZOLUCIJA 
DEMOKRATSKI SAVEZ HRVATA 

U VOJVODINI 
na svojoj Skupštini o petojobljetnici postojanja i 

rada svečano 
potvrđuje svoju ustrajnost u ostvarenju 
- kulturne autonotnije Hrvata u Saveznoj Re-

publici jugoslaviji 
Hrvatskog nacionalnog vijeća kao institucional-

ne 
i od države priznate satnouprave kulturne au-

tonomije 
iznova poziva Vladu savezne Republike Jugo

slavije da 
- prizna politički subjektivitet hrvatske naciona

lne 
zajednice u SRJugoslaviji 
- stupi u razgovore s Demokratskim savezotn 

Hrvata u Vojvodini 
oko reguliranja statusa hrvatske nacionalne 

zajednice kao manjine 
i ostvarenja kulturne autonomije Hrvata u SR 

Jugoslaviji 
Subotica, dne 16. srpnja (jula) 1995. 
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Ljudi govore: ing.Ante Skenderovi ć 

Raztnišlati svojotn glavotn 

O oblje tnici: 
- Obljetnice obično imaju dvije 

dimenzije - jednu praktičnu, 
tehničku i drugu duhovnu. 
Uvijek smo do sad za ovih 50 go
dina socijalizma s golemim napor
ima dočekivali razne b lagdane -
vjerske i obiteljske itd. I nije nam 
ostajalo vremena pripren1iti se za 
duhovnu dimenziju blagdana. 
Sad se možemo duhovno obnovi
ti, s kinuti prašinu s prošlih 
događaja, da nam blagdan još 
blistavije zasija u novoj dul1ovnoj 
din1enziji, da nas po tiče i 
podsjeća,da se nađemo s prijatel
jima, izrazimo simpatije i Iju bav 
prenia d rugima. Ta dimenzija je do 
sad najviše nedostajala, no na 
žalost, čini se da smo i danas pod 
nekom presijom, u trci i nekom 
s lanju gdje o dnosi i pravila 

.., . . . .., . .... . 
ponasanJa neniaJu vise o naJ znacaJ 
koji bi morali ima ti. Prema tome, 
ovu obljetnicu dočekujem s nekim 
dvostrukin1 osjećanjem -ja osobno 
još ne s a nekim osjećajem 
svečarskog raspoložen ja, d u
hovnu din1enziju još gotovo da 
nisam doživio, no kako se 
približujenio tom značajnom da
tumu, s igurno će i ta dimenzija 
slavlJ~ biti prisutna. 

,tSla se htjelo, a š la se dobilo 
od osnivanja Stranke do danas: 

- Ja san1 lu od san1og početka 
- od for miranja lnicijativnog odbo-
ra, p r ije no š to je o n i forn1alno 
postavljen, u grupi koja je planira
la , organizirala osnivanje naše 
Stranke. Bile su to vrem ena kad 
snio svi osjeća li da s u pred nama 
veliki preokreti i da n1oran10 u lim 
ok ol.nostin,a jasn o reći š ta želimo, 
š ta jesm o, š ta hoćemo biti. Sad kad 

g ledam na te s tvari, nakon ovih 
pet godina, simpatična je ta zane
senost kojom smo sve to počeli 

raditi.Ni.ko se od nas do tada nije 
bavio takvim poslom, pa su nani i 
jednostavne tehničke s tvari pred
s tavljale velik probleni. No, n1i 
sn,o u pokretin1a koji s u se tada 
dešavali i ini a li u izgled u 
demokratizaciju društva shvatili 
da lreban10 definira li svoje po
trebe. Naravno, kasnije sn10 uvid
jeli da lo neće ići lako jednostavno, 
jer s u o tpori deniol...ralizaciji i plu
ralizn1u bih veon1a jaki - od n,an
jih sredina, pa do globalnih, sv
jetskih raLni1era. Inian1 utisak da 
je čovječanstvo u drugin1 segn1en
lin1a ž ivota n1nogo dalje odn,aklo 
i uznapredovalo, nego š to j'> to s 

n1eđuljudskin1 i n1eđunarodnin1 
odnosima, i inian, dojan1 da su na 

tom polju aktualni principi iz 
prošlog stoljeća, pa još i iz raniJi.1-
perioda. Još i sad imam o totali
tarnih režima. 

„ Budući da je bio poslanik u 
republičkom Parlamnetu, šta je 
očekivao od jedne takve insti
tucije: 

-Mi smo smatrali d a treban10 
bili zastupljeni i u zakonodavnim 
tije lin1a, pa smo prihvatili izazov 
- ako snio htjeli da naši s tavovi 
dođu do izražaja, pa je pren,a 
ton1e bilo norn1alno da sn10 pril,
va tili izbore.Tada nisarn in,ao ni
kakvo iskustvo u političkon1 rad u, 
pogotovo u pa rlan,entarnom 
radu.Očekivao san"\ da ću, izn"leđu 

ostalog, uspostaviti više kontaka
ta sa preds tavnicin1a ostalih 
strana1'a, sa intelektualcin1a, d a in, 
na neki način stavini do znaja d a 
n1i postojin10 i da izneseni naše 
želje i zahtjeve.U tom periodu up
oznao san1 dosta kulturnih, učenih 
i dobrona n1jernil1 ljudi. S nekin1a 
kontakte održavani i danas, n o, 
in1a i vrlo neprijatnih n1o n1ena ta 
koje sa n1 u Pa rlan,entu doživio. 

V 

Cega je bilo više, to se ne n1ože 
izreći,ali u čovje1'u uvijek ost,~ ne 
nel;tgoda idilen1a-da li san, u ton, 
trenutku postupio na dovo ljno, i
sokoj razuu, i da li san, dobro pred 
s tavljao svoj narod i ljude J...oji su 
g lasali 7a nas i naše tadašnJe 1-.o
a licione pil rtnere. 

V 

„Sta n1u Je bilo najnep1 ijatnije 
u po~laničkon1 n1andatu . 

-Najneprijatnije je b1lo 1-.ad se 
o Hrvatin1a govor1lo najruznijin1 
rječin,a, 1-.ad je direktno iznešen 
7ahtjev da sve Hrvate treba istje
rati 12 Srbije 1 Crne Gore To n1ene 
nije začudilo - jer Je izrečeno od 
takvih ljudi od k.ojilt 11ešto bolje ne 



12 

n1ožeš 1u očekivati . Više n1e je 
iznei1adilo da se 11itko u Skupš tini, 
osim moje pa r la 1:1e11tarn e 
grupe,nije ogradio od Sešeljovog 
istupa, i premda je i g . Mal1mut 
Menuć zal1tjevao da se Skupština 
ogradi od ovakvil1 napada, nitko 
n ije reagirao . Ni od vladajuće 
stranke, ni od opozicije. To se nije 
desilo ru u kasnijim kontaktima -
ru od stranaka, a niti osobno od 
bilo koga. N i u službenom nastu
pu. Kad su jednom drugom pril
ikom na sličan način vrijeđani 
Hrvati i luvatstvo, neki ljudi su mi 
izrazili solidarnos t, ali ne kao pri
padnici s tranaka, 11ego kao pojed
inci i to me je malo oluabrilo, ali 
opća atmosfera u Skupštini je 
uglavnom ostala -ista. 

* S kim je najčešće kontakti
rao: 

-U Beogradu sam uspostavio 
kontakte s ljudima mal1on1 izvan 
političkil1 sfera, međutim, nije ih 
ru izdaleka bilo u toj mjeri koliko 
sam ja očekivao da će il1 biti.No, 
tu ja možda ne mogu prigovara ti 
drugin1a.Prvi kontakti su uvijek 
malo teži, posebice što sam ja u 
Beograd došao iz druge sredine, a 
u Beogradu nisam bio poznat. 

* O konstataciji da je nama jed-.., 

nako loše - bio Sešelj u zatvoru ili 
na slobodi: 

-Pritisci koji su počeli u 
proljeće 1991. godine su permanet
ni sve do sada. Ne.kad u malo 
blažot nekad u malo oštrijoj formi, 
ali je to jedan kontinuitet i mislim 
da to uopće nije slučajno, i da je 
situacija u tom pogled u gora nego 
što je bila u vrijeme kad smo osni
vali mjesne organizacije i 
podružnice. Stuacija se sve vr
ijeme razvija ali na gore. Desilo se 
protjerivanje, iseljavanje. Mislim 
da se generalna linija u pritiscima 
na nas nije promjenila - jedino se 
mijenjaju akteri - zavisno o ton1e 
tko je kad bio pripravniji za 
tehničko ili praktička izvođenje 
pritisaka. Ali, kako i ono najduže 
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in1a svoj kraj, nadam se da je na 
vidiku neki boljitak. Valjda će svi
jetu dodija ti ovo naše glavinjanje 
od lošeg ka gorem. 

* Je li baš uputno puno 
očekivati od svijeta: 

-Nedavno sam čitao tekst o 
„Sedam glavrul1 grijeha modernog 
vremena" što ga je svojevremeno 
formulirao Mahatma Gandi -i on 
u tih sedam ubraja i grijeh: Politi
ka bez principa. Mislim da je to 
vrlo aktualno i danas i da su m110-
gi ljudi od utjecaja duboko utonuli 
u taj grijeh. Posebice su utonuli 
čeh1ici u međunarodnim organiza
cijama i institucijama.To je za 
n1ene najporaznije. Mi ovdje u 
Vojvodilu imamo i iskustvo i mo
dalite te suživota, no o tome nas 
nitko ne pita, ili nas pitaju forn1e 
radi. Očito svjetskim moćnicima 
nije od najvećeg značaja da se 
stanje na ovom terenu sredi, 
odnosno, cilj im je da svoje inter
ese mogu provoditi kako i dokle 
budu htjeli. 

* O odnarođivanju dijela 
našeg naroda: 

-Pitanje odnarođivanja, 

odnosno asimilacije nije novo, ono 
se provodilo još u A ustro
Ugraskoj. To je stara tema, a i re
cepti su, na žalost isti - i prije sto, i 
prije pedeset godina, a vidi se i 
danas. Samo su drugi akteri. To su 
ostaci pokušaja da se produži život 
imperijalizma ili nekog totalitariz
ma. kada se stvari u državil svedu 
na šablone, onda se lakše vlada, 
lakše naređuje, jer izvršioci neke 
generalne politike ne misle puno, 
i nastoji se od strane vrl1uške da 
tako i ostane. Jer, u ranijim vre
menima svi smo mi bili podanici 
Njegova Veličanstva. Dakle, više 
grupa, više kultura, više etnikuma 
smatralo se teretom za vlast, i na 
žalost kao da se zamišlja opcija da 
su građani tu zbog države, a ne 
država zbog građana. Prema 
tome, u smislu se nastojalo u svim 
državan1a u kojima sam do sad 
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živ io - a živio sam u četiri države, 
a da se nisam ni pomjerio iz Sub
otice, da se ljudi ukalupe - a te to
pionice naroda su do sad imale 
različita imena: brats tvo - jedinst
vo, jugos love11stvo, slavenstvo 
,sad se počinje njegovati neki bal
kanski ili srednjoeuropski image. 
Tako je iskorištena i zloupotrebl
Lena i ova situacija s Bunjevcima i 
Sokcima i uvjek se našla grupa lju
di koja je tim režimima podilazila 
i bila na usluzi. 

V 

* Sta sad prevlađuje: ideja sr-
bizacije (kao nekad mađarizacije) 
ili nešto drugo: 

- Sad nije toliko prisutna ideja 
srbizacije koliko dovođenje u situ
aciju nekakve nedefenirane man
jine, a bitno je da ta manjina nema 
matične države, jer se na taj način 
lakše asimilira. Pren1a tome, ide se 
jednim postupnijim tokom, ide se 
planski. U glavnom, u praksi se 
dešava topionica naroda. In1a čak 
političkih lidera koji proklan1iraju 
„da budemo svi jedno" i to je na 
prvi pogled mala razlika između 
onog što ja stalno ističem - da bu
den10 svi zajedno. Ljudi na prvi 
pogle1 ne sl1vaćaju razliku. 

* Sta je najbit11ije u tom kon
tekstu: 

- Najhitnije je da su zajedno 
zastupljeni den1okracija i plural
nost. Jer, ako je po definiciji 
demokracija vladavina većine, 
onda ta većiI1a bez pluralnosti 
može vrlo surovo vladati nad 

.. 
ma111u1om. 

Prije neki dan sam rekao da 
se urušila sovjetska imperija. 
Nisam to rekao slučajno, jer komu
nizan1 11ije bio cilj, već samo sred
stvo za očuvanje te velike imper
ije. To je možda teško dokazivati, 
ali uzn1ite povjesne događa ja - re
cimo sporazume Hitlera i Staljina 
- te dvije imperije 11isu jt.dna drugu 
na padale dok se nisu :uzakačile" 
oko podjele interesnil1 sfera. Sve 
ove svečanosti oko 50 godina pob
jede nad fašizmom su za n1ene 
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falš, jer kad se bolje pogleda, neki 
od ortih koji „slave" više su se bo
rili protiv NJemačke i njezinih 
satelita nego protiv fašizma. Jer, 
fašizam je zaživio prije rata, no oni 
su tada imali saveze I 
međudržavne posjete itd. Dakle, 
radi se o podjeli interesnih sfera, a 
ne o nekoj principijelnoj borbi pro
tiv fašizma. 

•Otkud opet komunisti: 
U zadnje vrijeme, na sceni su 

s_e ponovno aktivi[ale snage 
l1ev1ce, kao npr. JUL. Cinise da su 
sad neki novi „najsimpa tičniji" 
političari opozicije stupili na 
scenu. Oni su sad prikladniji SPS
u za provođenje određenih 
političkih ciljeva. Ova suradnja ne 
iznenađuje, jer su i inače njihovi 
programi slični, kao što je: central
izacija ili podržavljenje velikih 
sistema ili bitnih resursa. U osta
lom, oni su potekli i iz iste škole, 
pa će vjerojat:10 biti discipliniraniji 
od, recimo, Sešelja. I ako nakon 
sljedećih izbora i uđu u Skupštinu, 
to će biti u onoj n1jeri u kojoj to 
SPS-u odgovara. 

*P9r uka za kraj: 
- Zelio bih da se ljudi ne 

ponašaju kao publika koja san10 
navija za one koji se na terenu bore 
za njil1, a sami ništa ne pod uzin1a
ju. Svi se n1oramo angažira ti. 
Naravno, ne možemo se svi bavili 
aklivnom politikom, ali ako želi
mo boljitak, moramo znati što 
hoćen10 i defu1ira ti svoje in lerese. 
Ne smijemo dozvolili da netko 
drugi bolje od nas zna šta je za nas 
dobro. Mi imamo Lradiciju i tove
on1a pozitivnu oko organiziranja 
svog ku ltu r nog, vjerskog i 
poli tičkog života, ali smo naJviše 
ponosni na tradiciju dobrih 
odnosa sa d rug in, nacionalnin1 
zajednicama i loj se Lradiciji n1ora
mo vraća Li i is lrajava li na lon1 
opred jeljen ju .A d a bi to bilo š to 
uspješn ije i učinkovi tije, ne sm 
ijem o biti u g led alištu. 
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Branko M evlinger: 

SVJETLOST U TUNELU 

„ Kako ocjenjuje te početak 
rada Dsh v-a, odnosno, š to ste 
očekivali kada ste u stranku ula-
ili? z . 

- Početak je bio - kao i kod svil1 
ostalih strar1aka - vrlo perspekti
van. Mi smo se u najboljoj namjeri 
udružili kao jedan konstitutivan 
11arod, da ostvarin10 svoja prava, 
ne negirajući prava drugih naro
da, jer naša je deviza bila da sve 
ono što zah tjevan10 za sebe da
jen10 i drugima . Sve je to bilo lije
po i krasno dok je bilo baren1 
nekog privid a d e n1okra cije. 
M edutin1, kasnije snio postali 
proskribovani narod i pravo je 
čudo da smo uopće opstali ovdje i 
kao stranka. Najhrabriji su ostali, 
oni drugi su otišli, n1nogi s u se 
povukli, jer su takve prilike kakve 
nitko norn,alan nije oček.1vao: ral, 
genocid, takvu nuznju i destrukci
ju ... da se pojan, ,,ravnopravnost 
naroda" više nikad nece u polre
bili. 

* VZnači, sad n,o lan,o gdje 
smo. Slo sada? 

- Sad je najvažniji rasplet ove 

ratne situacije. A na žalost, još ne 
vidin10 svjetlost u tunelu. 
Budućnost je pesinustička ukoliko 
se nešto n1e prelon1i, ukoliko ne 
dođe vrijen1e da poštuje čovjek 
čovjeka i narod da poštuje narod. 
Stvari se sad odvijaju bez naše 
kontrole, i stradan,o bez krivice. 

,. Progran1 stranke nu ocjen
j u jen10 kao den1okratski , 
pluralistički ... Mislite li da bi stran
nk.a n1ogla učiniti još nešto na 
poboljšanju položaja našeg naro
da nn ovin1 prostorin1a? 

- U organizaciji i progran1u 
Stranke ne Lreba ništa nujenjati, jer 
je naš progran1 dobar. Jedino 
n1oran10 uslrajati na njegovan, re
aliziranju 

A. S. 
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lnteview: Stanka Kujundžić 

OBJEKTIVNE OKOLNOSTI I 
SUBJEKTIVNE SLABOSTI 

Stanka Kujundžić - odvjetni
ca, dopredsjednica DSHV-a, u 
Stranci je od samog osnutka. 
Trenutačno obnaša funkciju 
dopredsjednice Općine Subotica, 
zanimljiva kao žena, Bunjevka
Hrvatica s ovil1 prostora ... 

* Ljudi vas oslovljavaju san10 
sa „Stanka", tj. in1enom, a 
često se čuje i „naša Stan
ka"? 

- Mislim da me imen
om oslovljavaju zato što ja 
volim kontaktirati sa ljudi
ma, ne san10 po profesion
alnoj osnovi. Moji dobri 
poznanici kažu: ,,Stanka 
voli divanit''. Vjerojatno je 
bit u kontaktu, da me ljudi 
tako oslovljavaju. Mislim 
da sa ljudima u većini 
slučajeva n1ogu uspostavi
ti dobar kontakt, a „naša 
Stanka2 je s toga što sam ja 
odavde. Nisam „ uvozna". 

* Stranka DSHV slavi 
petoobljet11icu postoja11ja. 
Sto se promijenila u po loža ju 
vojvođanskil1 Hrvata u toku pet 
godina? 

- Puno toga se promijenila. 
Prvo, m i kao Hrva ti smo u 
neugodnom položaju jer se preko 
mas medija l1uška protiv Hrvata. 
To traje već četiri godine, a unazad 
jedno pola godine taj mas medijs
ki pritisak je malo popustio, ali to 
ne znao da su zato popustili i dru
g i pritisci. A što se dogodilo u 
položaju vojvođanskil1 Hrvata? 
Dogodilo se to da su se l1rvati na 
prostoru Vojvodine prvi put orga-

nizirali kroz DSHV Znači, svi hr
va ti su se po prvi put politički or
ganizirali. U svim prethodnim 
stoljećima, hrva ti na prostoru 
Vojvodine nisu bili politički orga
nizirani. Pored toga, mi smo se 
prvi put kao DSHV dali u 
političku borbu, i to je uslovilo da 

sn10 poslije višestranačkil1 izbora 
imali poslanike, a in1amo zastup
nike u Skupštinan1a, ne samo u 
Subotici. U subotičkoj Skupštini 
sam dva puta birana i to 1992. i 
prosinca 1993. godine. Prebrodili 
smo tri izbora. To je ono što su, 
po meni, pozitivni pomaci. Drugo, 
mi smo kao DSHV skrenuli pažnju 
svijeta na naš problem, ali u smis
l u da se taj naš p r oblem n a 
demokratski način stavi „na s tol", 
da se on raspravi i da se Hrva tima 
na ovim prostorim a on1ogući 
odgovarajući način orga11iziran ja 

i življenja. 
*Kako ocjenjujete položaj 

Stranke na političkoj sceni Srbije? 
- Na političkoj sceni cijele Sr

bije mi smo slabo zastupljeni , 
samim tim što sad nemamo u 
Saveznoj i republičkoj Skupštini 
svog predstavnika. Mi smo u pri-

jethodnom n1andatu in1ali 
predstavnika u Skupštini 
republike Srbije, a sada 
nemamo. To je jako loše. jer 
naši interesi nisu zastuplje
ni u toj Skupštini, osim pre
ko drugil1 stranaka, koliko 
je to n1.oguće i koliko se na 
ovaj način može to 
učiniti.Drugo, den1okracija 
se na ovim prostorin1a 
sporo razvija pa su sve te 
n1eđustranačke komuni
kacije malo o težane, jer su 
sve to na neki način 

pokuša ji den1okra tiza vije 
društva i pokt1šaji 
den1okratizacije na ovim 
prostorin1a. Ovim izbornin1. 

sisten'lom nu ćen10 teško proći ako 
bi sada bili izbori. Izbor1u Zako11 
je takav da malim strankan'la 

,, . . . 
onen1ogucava egzistenc1Ju 

„ Znači li to da bismo novom 
organizacijom izbor1ill1 jedinica na 
teritoriju Vojvodine imali n aše 
predstavnike u raznin1. organin1a 
na različitin1 nivoima društva? 

- Da, a li ako bi bio nov način 
izbora. Ova dijagonala u prostoru 
Vojvodine koja je u proteklim 
izborin1a napravljena od vojila je 
Subo ticu od preosta log dijela teri
torija na kojen1u ž iv i h rva tski 
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živalj, tako da se nikako nije mog
lo izvršiti povezivanje niti orgaruz
iranje medu Hrvatima s ovog 
prostora. 

• Koje su stvari koJe bi trebalo 
izmjeniti zaokružena u toku pet 
godina rada Stranke? 

- Radi se dosta dugo na tome 
da Stranka izvrši 
reorganizaciju.Donijete su odluke 
na Vijeću Stranke i predsjedništva, 
a koje se trebaju realizirati, što ide 
dosta usporeno. Nadam se da će 
to uspjeti, jer su osnovi dobri, no 
proces reorganiziranja teče nešto 
usporenije. To bi u bivšem rječniku 
rekli „objektivne okolnosti i sub
jektivne slabosti". 

• Kakve su naše perspektive 
na ovim prostorin1a? 

- Dobre. Jednostavno vjerujen1 
da će poslije ovog zla koje se do
godilo na ovim prostorima doći 
svjetliji trenici. Mi smo manje više 
narod koji nije baš vičan polilici, 
ali je vičan radu, samoprijegoru ... 
To nas je na ovim i održalo, jer su 
ovi prostori uvijek bili zavis11i od 
puno rada . Tu se n1alo toga dobi
jalo sa strane. Sve što se dobijalo, 
dobijalo se dugotrajnim i iscrpnim 
radon1. Cijeneo te osobine ljudi na 
ovim prostorima, a lu ne n1islim 
samo na hrvate, već i na druge 
ljude koji Dive na ovim prostori
ma i sa kojima imamo dosta 
zajedničkog, jer živimo u iston1 
okruženju. Kad se sredi situacija i 
kad se n1i buden10 intenzivnije 
povezali s Europon1, sve le os
obine koje krase ovdašnje ljude 
(ponavljam ne n1islin1 isključivo 
na IIrvate) doći će do izraiaja. 
Onda će se zapravo vidjeli poLi
tivni elcn1enli našeg življena. 

• Kako se kao žena snala7ile 
u politici, kako n1uškarci kažu „ u 
muškom poslu"? 

- To je n1uški posao zalo š lo 
sn10 se evo n1i sastale sad (18 sa li) -a ja in1an1 još jedan sastanak. Zena 
koja ima malu djecu, kako se ona 
može baviti ovin1 poslom? U 

Glas ravnice 

određenom trenutku, ja sam sma
trala da svoje znanje i iskustvo i 
svoj rad mogu staviti na raspola
ganje ovom društvu, ovom gradu 
i ljudima sa kojim živim, naravno, 
dok im je to potrebno. Uz Božju 

, .. . 
pomoc, sa puno entuziJazma i str-
pljivosti, ovov je ipak posao kao i 
svaki drugi. Sto ga muškarci svo
jata ju da je on ~mo muški, uopće 
se ne slažem. Cesto u šali kažen1: 
sljedeće stoljeće bit će stoljeće žena! 

* U ovoj našoj sredin~ u ovom 
našem gradu živi više nacional
nosti. Postoji i višestranačka 
podijeljenost. Recite nam da li pos
toji ikakva suradnja između tih 
stranaka, i kakvi su 
međunacionalni odnosi? 

- U svom radu kao Stranka mi 
snio prvo den1okratski savez i to 
stalno potenciramo i ističen10. 
Jeste da n"li imamo i taj predznak 
11Hrvati" ali je to u početku bilo 
potrebno da bi naše ljude okupili 
oko sebe. To ne znači da u stranci 
imamo samo Hrvate. Iman10 i 
mađara i Srba i drugih naroda. S 
drugim strankan1a in1an10 n1anje 
više dobru s uradnju, ali sa 
strankan1 koje su den1okra tski 
opredjeljene i koje su tolerantne 
mi nalazimo zajednički jezik. To se 
n1oglo vidjeli kad su na našoj 
Godišnjoj skupštini kao gosti bili 
i iz VMDK i SVM, iz Reforn1ske 
stranke. Isto tako, mi sn10 išli kao 
gosti na njihove Skupštine. Pren1a 
ton1e, sada se suradnja ogleda da 
jedni drugin1a iden10 u goste. 

„ U izlaganju česlo spon1injcte 
izraz „den1okracija" a dosta 
slušan10 i o „dcn1okratskon1 uber
alizn1u" . Da li JC lo n10L.da neki 
prijelon1ni period ili Je sl varno 
7astup1Jen den1okratski rad? 

- Den1okrac1ja Je u razvitku. 
Mi se jos ni.sn10 nc1vikb ialn11..-,ljati 
san,i. Uvijek ocekujen10 da netko 
drugi lo uradi ,a nas Kada go
vorin1 „n,i" n115lin1 o vecini ljudi . 
Za n1enc je i to neki vid 
den1okrac11c.U da našnjin1 U\ Jeli-
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ma nema demokracije dok nema 
međusobnog razgovora. Kod nas 
je sve centralizirano i u takvoj cen
tra l iz a ci ji nema velike 
demokracije. Demokracija se mora 
sama stabilizirati, mora ,)eći" lju
dima. Ljudi moraju početi sami 

V 

razmišljati na taj način .Cesto se 
kaže: Ja se ne želim baviti poli
tikom! I to je jedna vrsta politike, 
politika „malog sivog miša" koji 
se zavuče negdje i to je njegova 
politika što se hoće negdje sakriti 
i da ga nitko niti ne vidi niti čuje. 
Oen1okracija je ta kojoj se mi na 
neki način učimo ali koja je sad u 
znatnoj mjeri ograničena samim 
tim što je sve jako centralizirano. 
Vjerujem kad prođu ove godine 
„ni rata ni nura" da će to nekako 
doći samo po sebi. Došli sn10 do 
višestranačja. Taj proces je započet. 

• Koliko se stranački rad, s 
obzirom da ste Vi dopredsjednica 
u DSHV-u, prelan1a na Vaš rad 
dopredsjednice gradonačelnik.a 
Subotice? 

-Gro svog vren1ena provodim 
profesionalno na rad u u Opštini 
kao dopredsjednica grada Subot
ice. Za n1ene je to izuzetna čast, 
ali i jako veli.ka obveza. Ovdje san, 
dopredsjednica svin1 građanin1a 
Subotice i sn1atran1 da sve svoje 
sposobnosti n1oran1 us n1jeriti u 
ovaj posao. Ovdje zastupan1 S\ e 
građane grada. Vezana san1 i za 
Slranl-.u koja n,e je delegirc1la na 
ovaj posao. Treba uložiti jako puno 
rada koji je ne\ idljiv. Al-.o s~ ne 
radi, onda se vidi da s ne radi, a 
al-.o se radi, ondil sve ide norn1al
no, 1 na nek.1 se način cini k.ao da 
to baš ta ko i Lrcba biti. In1i\n1 puno 
lih ofic11elrnh obveza i suboton1 i 
ned1el1on1, 1 pr11e podne i posh1e 
podne, tal-.o da je golen1i dio n1og 
radnog \ rcn1ena ipak vezan za 
poslove dopreds1ednika grada. U 
~Lranci radin, daleko n1an1e, ali 
7ato postoje neki drugi l1udi koJi 
sad rade t,1n10, a nadan, se da ce 
doti lll'lko drugi da n1e odn1ijeni. 
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... 
* Sto mislite, čija je ideja one 

peticije o Vašem smje11jivanju? 
- Pokazat ću Vam kako to iz

gleda: (foto-kopija s jednom 
rečenicom kao zahtjevom za 
smjenjivanje uz nečitki potpis 11 
ljudi i šefa poslaničke grupe) - to 
nije bila peticija. To je pogrešan 
izraz. peticija je kad pu110 ljudi 
potpiše i uradi nešto. Ovo je bio 
samo jedan prijedlog odborničke 
grupe (ako su to sve odbornici?). 
Od odborničke grupe je zatraženo 
da se u roku od 15 dana izjasni sa 
tačnim imenima i prezimenima 
ljudi koji su se ovdje potpisali. Pr
ijedlog treba biti obrazložen, jer tu 
je jedna rečenica koja, zapravo, 
kazuje „ tamo - amo pa ništa". ne 
može se izglasavati nepovjerenje. 
Može se izglasavati povjerenje. 
Ovo je skinuto s dnevnog reda, 
jer u roku od petnaest dana, koli
ko je ostavljeno potpisanoj 
odborničkoj grupi da ispoštuje 
ovaj zal1tjev Skupštine, zal1tjev 
nije ispoštovan. Skupština nije 
uvrstila u dnevni red i skinu to je s 
dnevnog reda. Međutim, taj 
zal1tjev, neovisno o tome što se ne 
može jasno kazati tko su bili pot
pisnici bio je prvenstveno uperen 
protiv DSHV-a pa tek onda protiv 
mene kao ličnosti. Pritisci na Hr
va te su u raznim prostorima 
različiti. Ovo je jedan od vidova 
pritisaka. 

„ Koja bi bila Vaša sugestija 
vezana za dalji rad „Glasa 
ravnice" glasila DSHV-a? 

- Mjesečnik „Glas ravnice" 
izlazi koliko postoji i Stranka. On 
nam je izuzetno značajan jer n1i 
zapravo djelomično možen10 ko
municirati s našim članstvom na 
ovaj način. Nemamo nikakav 
medijski prostor, niti svoju radio 
emisiju, ili TV program. Svrstani 
smo u ono „svi smo mi građani". 
Pa jesmo, svi smo građani, ali mi 
kao takvi imamo određene po
trebe i ondfgxvn a te potrebe nas 
kao građana treba da se zadovol-

Glas ravnice 

je. I mi smo poreski obveznici kao 
i svi drugi Dopril1osimo rad u i eg
z iste n ci ji ove države i ovog 
društva. Nisn10 se ničim lošim ... 
oglasili u odnosu na državu. Sto 
se tiče samog lista, mislim da je 
vrlo značajno da se u listu pojavl
juju izvješća. U zadnjim brojevima 
se dobro radi, pojavljuju se 
izvješća iz svil1 krajeva Vojvodine. 
List bi morao na naki način imati 
više interviewa s ljudima iz ovih 
krajeva koji nisu samo stranački 
opred jeljeni, nego žive i rade na 
ovim prostorirna. Interview treba 
obaviti i sa onima koji su Hrvati i 
sa onima koji nisu, ali su 
demokratski opredjeljeni i naklon
jeni, tolerantni i žele ovdje živjeti. 
Znači, poantu treba staviti n.a ljude 
koji ovdje žive. Vidim interviewe 
lčjudi koji žive u Hrvatskoj. Nama 
je drago da to vidimo, ali ne 
osjećamo n1i njil1ove probleme, a 
oni ne osjećaju naše probleme. 
Nedavno n1i je netko rekao: ,,a, vi 
u Subotici .. . vi ste tako puni sebe
samo kažete - kod nas u Subotici, 
pa kod nas u Subotici. Među tim, 
činjenica je da se u Subotici stal
no nešto pozitivno događa - kao 
filmske i pozorišne večeri, 
Dužijanca, proši jun za 
Brašančevo ... Očito je da tu ljudi 
rade, da žele da se u ovom grad u 
nešto pozitivno događa, a ne da 
nas ul1vati letargija da ne znamo 
niti šta radimo, niti zašto živin10. ... 
Sto se tiče „Glasa ravnice",trebalo 
bi pod l1itno uzeti lektora da bi bio 
bolji. To nismo mi, to nije naš način 
izražavanja. Ovaj list treba podu
prijeti da bi bio što bolji. 

Mnrij a Horva_cki 

Broi 55-56 

Punil1 pet godina stranka 
DSHV djeluje i radi diljem Vojvo
dine, boreći se isključivo 
demokratskim metodama civiliz
iranog svijeta da sačuva i osigura 
opstanak hrvatskog naroda na 
ovim područjima. Stranka preko 
svoje podružnice u Somboru oku
plja veliki broj Hrvata koji se, us
prkos nepovoljnim političkim pri
likama, angažira ju na političkom 
i kulturnom polju radi afirmacije i 
obezbjeđenja pravednog položaja 
Hrvata kao etničke zajednice. 

Na centralnoj proslavi pete 
obljetnice DSHV-a bili su nazoč1u 
i Hrva ti iz somborske podružnice 
DSHv, na čelu s gospodinon1 Ma
tom Matarićem. Nakon svečane 
SkupštiI1e, gosti su bili nazoč1u i 
na otvorenju Doma DSHV-a, a 
nakon blagosiljanja i razgledanja 
Doma DSHV-a, uspjeli sn10 od 
predsjednika Podružnice n1a te 
Matarića čuti mišlje11je o 
dosadašnjem radu Stranke, kao i 
o djelovanju Somboreske 
Podružnice. 

Naš nam je sugovornik na sa
n1om početku razgovora rekao da 
je DSHV dokazao da na ovim 
prostorima ima političkog dul1a u 
l1rvatskom narodu, te da se taj 
politički dul1 želi izraziti kroz jed
nu stra11ku i jedan plan rada: 
očuvanje kulturnog, etničkog, pa 
i autol1tonog prava luvatskog na
cionalnog bića u Vojvodini. San1a 
sredi11a u Somboru je prije prill
va tila one koji se nisu libili izjas
ni ti Hrvatin1a, od onill koji se nisu 
sn1jeli nacionali10 pored jeli ti ili su 
pak porekli da su Hrvati. Stranka 
je dokazala da Bunjevac Hrvat 
n1ože da se potvrđuje politički, te 
da ima razloga za dokazivanje 
svog nacionalnog bića. U nazad 
pet godina Stranka je nmogo toga 
doživjela, ali je najvažnije to - re
kao je g. Matarić - da mi danas 
slavin10 petu obljehucu njenog os
nu tka i rada, te da je prespektiva 
nove petogodišnjice pred nama. 
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Mato Matarić, Podružnica DSHV u Somboru 

Mi idemo dalje 
Kao prilog ton1e stoji da je n1nogo 
mladih ljudi voljno da 
politički djeluje, što pobuđuje 
nadu u budućnost. Bilo je pe
rioda kada je u Soniboru bilo 
teško izjasniti se hrvatoni, 
n1nogi su se počeli skriva ti iza 
imena Bunjevac, baš kao i u 
jednom Drugog svjetskog 
rata. Međutim, po njegovoj 
ocjeni, ti ljudi su ipak u duši 
Hrvati. 

Stranka je, stav je g. 
niatarića, anin1irala veliki broj 
ljudi i djelovala na njil1ovu 
svijest, tako da se od 14000 
građana Sonibora koji nisu 
Srbi, prilikon1 zadnjeg popisa 
stanovništva, 9802 građanina 
izjasnilo da su Hrvati, 2000 su 
se izj~snili kao Bunjevci, a 811 
kao Sokci. Zahvaljujući radu 
Stranke, u sljedećen1 popisu 
stanovništva, tvrdi Ma tarić, 
najvjerojatnije će se i onih 2000 
Bunjevaca izjasniti Hrvatin1a. 
Sve će to biti odraz 
den1okratske borbe DSHV-a u 
Son1boru, a i šire, jer nakon raspa
da SFRJ status Hrvata je ostao 
nedefiniran, a Stranka je ta koja je 
dosljedno zastpaJa interese hr
vatskog 11aroda i radila, a i dalje 
će raditi, obezbjeđivanju doličnog 
statusa Hrva ta kao nacionalne 
n1anjine i to po svini 
n1edunarodnim standardinia. 

Naš sugovornik ističe da je, 
zahvaljujući ugledu i ličnosti n1r. 
Bele Tonkovića Stranka u protek
lon, periodu s tekla n1edunarodni 
ugled, ali i ugled nieđu hrva tskini 
narodom u Vojvodini, jer cilj OS
TATI I OPSTATI koji zagovara 
predsjednik Stranke, zagovara i 
podružnica DSHV-a u Soniboru. 

A cda bi se sve ovo dosljedno 
sprovelo, potrebno je hitno pristu-

piti osnivanju Hrvatskog naciona-

lnog vijeća. HNV ne bi bila 
politička organizacija, pa bi se na 
toni polju nioglo razgovarati s 
n1nogin1 državnin1 institucijania 
bez političkih predrasuda. Bitno je, 
tvrdi Matarić, da se svi hrvati ob
jedine i da se aniniiraju i pod
staknu na rad za održanje kulture 
i interesa hrvatskog naroda. Pose
bice bi trebalo obratiti pažnju na 
n1lade i usnijeravati ih kako bi od 
njih pos tali sljedbenici 
dosadašnjeg političkog rada i 
djelovanja Stranke. Jer, ono što 
niladi kroz učenje, školu i obitelj 
pril1vate, to u njinia ostaje cijelog 
života. treba da se osjećaju Hrva
tinia, a ne nečin1 drugini što ini 
netko pokušava naturiti. 

U budućnosti, Malarić želi da 

Stranka napreduje, da se uspostavi 
dijalog s državnim institucijama, 

jer sadašnji tretman i indifer
entnost vlasti pren1a Hrva tima 
oni ničim nisu podstakli. U 
vrlo skoroj budu61osti bi, po 
1ijegovom n1išljenju, bilo 
neophodno raditi na kulttlrn
oj autonon1iji, jer to podra
zun,ijeva očuvanje kulturnil1 
i etničkih tekovina naših pre
daka. Tu se nazire i golen,a 
uloga budućeg HNV-a, a do 
danas na ovoni pitanju istra
jno je radio DSHV. 

V 

Sto se tiče rada podružnice 
DSHV u Son1boru u prethod
nil1 pet godina, njen predsjed
nik je rekao da je Son1bor u 
specifičnon1 položaju, jer se 
nalazi u blizini ratnih 
područja, te da je odatle bio 
veliki pritisak na žitelje 
Son1bora. U Son1boru in1a oko 
deset tisuća izbjeglica, n1eđu 
kojinia in1a i n1ilitantno 
raspoloženil1 - a ti su i pravili 
problen1e našen1 pripadnicin1a 

našeg naroda. Uprkos ovoj nepo
voljnoj situaciji podružnica DSHV 
u Soniboru živi politički život, jer 
ona je parlanientarna stranka ( 
in1a svog odbornika u Skupštini 
Sonibora već drugi nianda t). U 
posjetu Podružnici bio je i dr. 
Zvoniniir Marković, preds tojni
kUreda RH u brogradu, a na kra
ju razgovora, g. Mato Matarić 
kaže: 

-Mi sada li Soniboru 
pripren1<1nio izbornu Skupštinu i 
očekujen10 da će na čelo 

Podružnice doći n1lađi ljudi, te će 
se dalje raditi na opredjeljenjinia 
na kojin,a snio i nii li prote1'.lil1 
godina radili. 

L. Molzer 
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Ljudi govore: dr. Zvonimir Nežić 

Opstali unatoč svemu 

* Kako ocjenjujete početke 
DSHV-a i je li Stranka ispunila vaša 
očekivanja? 

- Početak je bio besprijekoran. 
Mi smo u to vrijeme skupili 320 
članova samo u petrovaradinu. 
Djelovali smo slobodno, komotno 
smo se sastajali, slobodno razgo
varali ... slobodno smo prodavali 
značkje, slobodno smo kupovali 
11 Glas ravnice", čak i neke 
zagrebačke novine ... 

* To je bilo na početku. A šta se 
dešavalo tijekom ovih pet godina s 
ljudima, sa strankom ... 

- Kasnije se sve izmjenilo, pose
bice nakon odlaska nekih ljudi. .. 
Izm jenilo se nagore ... 

V 

* Sta vas brine sada? 
- Sad nas najviše zabrinjava na

jprije ovo stanje - iako smo mi evo 
danas - uspjeli napraviti 

11
Hrvatski 

dom'' prostoriju gdje se možemo 
okupljati, što nam je veliki plus, ali 
gledajte, od pozvan.ih dvanaest lju
di, došlo nam je njih sedam. Da li je 
to drš tvo oslabilo, da li je to pao 
moral kod ljudi, ne znam. Dakle, 
trenutačno pos toji neki zastoj u 
radu. No, obzirom na situaciju u 
kojoj živimo, mnogi ljudi imaju 
s trah da se uopće prikazuju u 
DSHV:-u, jer se boje da će biti mal
tretirani. 

* Kako vidite budućnos t - i 
našeg naroda na ovim prostorima, i 
same Stranke? 

- O budućnosti je teže govoriti, 
zato što je naša situacija u Srijemu 
jako loša. Kod nas sve oovisi o 
predsjedništvu stra1lke i o stavu koji 
ono zauzme prema nam a u Srijemu. 
pored toga, na naš život ovdje utiču 
i okolnosti u kojima se nalazi sav 
narod koji ovdje živi- gledajte, dan-

as se u trgovinama može kupiti 
samo dva kilograma šećera - ako ga 
uspijete pronaći, jer su to kao neke 
rezerve. 

* Da li bi možda opće 
poboljšanje gospodarske situacije 
popravilo položaj hrva ta koji žive u 
Vojvodini? 

-Ako mislite na političko - prav
ni položaj, onda zacijelo ne, jer nama 
se is to piše - s embargom i bez em
barga. 

* DSHV je u proteklih pet godi
na radio kako je radio. Imate li nekih 
prijedloga ili primjedbi za buduće 
djelovanje naše Stranke? 

- Prvo, mi u Stranci nemamo 
tajnika. S druge strane, želili bismo 
da se poradi 11a t0Čl1osti d olažemnja 
na sastan ke, i n a redoviti jem 
izvršavanju nekih drugih obveza 
koje ljudi preuzima ju na sebe. 

* U kojoj se mjeri uda ljenije 
podružnice mogu angažira ti na 
radu Stranke, jer se sav posao 
praktično svodi na čelnike stranke 
iz Subotice? kako učinkovitije 
pomoći radu stra1lke - od organiza
cionih, pa do većih poslova? 

-Mislim da se barem kod 11as 
u pe trovaradinu radi, i da ćemo u 
našem dopmu okupljati i hrvate iz 
Novog Sada i drugih dijelova 
Bačke. Grešaka ima svugdje, ali 
mislim da naša podružnica 
izvršava sve svoje obveze. 

* U radu jedne stranke važna 
V 

je i i1uormiranost. Sta mislite kako 
svoju ulogu obavlja 

11
Glas 

ravnice"? 
- ,,Glas rav11ice" nam je jako 

dobar od kad je njegov glav11i i 
odgovoriti urednik postala ova 
djevojka.Jako smo zadovoljni s 
njim. Međutim, na žalost, lis t dobi
jamao neredovno, vjerojatno zbog 
nekih tehničkih razloga. 

* Ja nisam u uredniš tvu 
11

Gla-
sa ravnice", ali procjenjujem da list 

ima poteškoća baš zbog toga što lju
di iz udalje11ijih podružnica ne šalju 
priloge o svom radu i životu. da li 
bi se komu1ukacija između Glasa 
rav1uce i ljudi na terenu mogla po
praviti? 

- Od kad je došla ova naša nova 
ured11ica, mi sm o već s1ali dosta 
p riloga i svi su izišli. Sad ćemo opet 
pripremiti neki tekst. a kad se 11ešto 
dogodi, mi to pošaljemo. evo , sad 
ćemo poslati vijest da je prefarbana 
spomen ploča bana Jelačića. No, od 
nas se ne može očekivati da pišemo 
neke kritike ili komenatre. 

A. Skendercrvić 
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Monolog: Zdenko Bundić, DSHV podružnica Bač 

V 

ULAGATI U ZAJEDNISTVO 
V 

NASEG NARODA 

U ovih pet godina rad Stranke se 
odvijao u teškim uvjetima, jer nas 
vlast ne shvaća, a niti druge stranke 
za n as nemaju razumjevanja. Ima 
pojedinaca koji shvaćaju naš program 
i naše želje, no oni su malobrojni. 

Da1las je situacija neizvjes1la. Mi 
smo i geografski locirani 1la „nezgod
nom putu" - Bač -Vukovar i uvijek 
smo govorili da nam i ta z losrećna 
okolnost otežava rad. Mi znamo što 
se događa Hrvati.ma u Srijemu, a sve 
nas uz ovu političku, pritišće i ekon
omska kriza. Plašim se da će zbog 
svega toga mnogi otići i ostaviti svo
ja imanja. Kod nas ima mnogo je ftil1e 
z em lje koju nitko ne želi kupiti. 
Obradiva zem lja se p rodaje i zato što 
ljudi ne m opgu platiti ni poreze.Iako 
želim.o os tato ovdje, ljudi jedan za 
drugim gube posao, a na jednog mog 
kolegu su pucali, pa se ne treba čudi
ti što odlaze. 

Dan as sam razgovarao i s Al
bancima iz Preševa i kod njih je s lična 
situacija, sa n ešto drugačijim pritisci
ma. Mi u Baču i o kolliti psihološku 
teret podnašam o već pet godula. N i
kome ništa n ažao nismo učinili, ali 
kako je Bela Tonković u svom govo
ru Ila svečanoj Skupšti1ti rekao - i ja 
se s tim slažem- naše nevolje po&1ju 
miniranjem franjevačke crkve u Baču. 
Međutim, v las t pred svim tim zatvara 

oči. No, jedno je očito: ljudi nisu pob
jegli. svi na čije su kuće bačene bombe 
- ostali su usprkos svim pritiscima. i 
zaista nema nikakve potrebe da 01ti 
koji su otišli bez pritiska po hrva tskoj 
glume velike Hrvate. 

Na žalost, politika i vlast tolerišu 
paljenje, rniltiranje, pucanje tla ljude, 
a za ovih pet godina vlast nije 1tikada 
našla počinioce. Ovo mnogo govor i. 
Za naše n evolje znaju i r azne 
međunarodne iilStitucije. 

Ali, jedno je najvažnije: ako 
čovjek ima vjeru, on ima sve. C rkvu 
mogu srušiti, ali ono što je čovjeku u 
duši nitko mu ne može uzeti. Sveto 
pismo i Isusove riječi su sam život. 
To što nam ruše naše svetil1je doka
zuje da su sami nevjernici.Kršćanstvo 
se uči od male1la i nosi u duši. 

~ 

Zeli.mo ovdje ostati i opstati, i 
ojača ti i duhovno i ekonomski. Jer, 
ako prodamo naša imanja, dobi.ćemo 
mnogo manje i nećemo na drugom 
mjestu moći izgraditi ono što smo 
ostavili.Naši korje1ti su ovdje i treba 
mnogo više dati na zajedništvo našeg 
naroda, da bi se poduprla tradicija i 
očuva lo podrijetlo.Za to ne treba 
mnogo sredstava, a naši su ljudi v r
ijedni i ona bi se višestruko vr atila. 

L. M. 
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lzda1e:OSHV, 24000 Subocica !vena Milucinovića 3 1 , 
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1 BCXl primjeraka.Glas Ravnice izlazi mjesečno. Godišnja pre
plar;a :cuzemscvo 50 NO, 150 NO .Tisak scudio"Bravo· 
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Miloš Vasiljević: 

,. Otkud Vi u DSHV? 
- U Stranci sam od januara 1992. 

god ine. razlozi zbog kojih sam pristu
pio Stranci isti su i danas kao i prvog 
dana: zaštititi sav čestiti nesrpski živalj 
na ovim prostorima, a posebno sam 
veliki protivnik bilo kakve asimilacije. 
Ovde je, naime, veoma vidljiva asimi
lacija Hrvata, posebice pretvaranjem 
u „Bu11jevce i Sokce", i ko zna kakve 
se još formule mogu javiti, a o drugim 
obliccima da i ne govorim, jer su svi 
jako vidljivi i prepoz11atljivi. 

„ Kako se osećate kao predstavnik 
veL~inskognarod a, družeći se s ovdje ne 
baš omiljenom ma11ji11om? 

- Druženjem s mojim komšijama 
Hrvatima i Mađarima kao pripadnik 
većinskog naroda oseL~am veliku 
odgovornost za vraL~a11je poljuljanog 
ugleda srpskog naroda kod ovih nar
oda i stvaranja civilizovanog suživota 
na ovim prostorima. Uopšte, lično ne 
srna tram da se družim sa „neomiljen
om" manjinom. Ta formula važi za 
militantne velikosrbe i razne poltrone 
koji su svakim danom sve manji i 
slabiji, i kao takvi vremenom moraju 
iščeznu ti. 

„ Šta zamjerate odnosu većine 
prema ma 11 jini? 

-Moja glavna zamjerka odnosu 
većine prema maujini je što se od te 
manjine želi napraviti totalnog 
poslušnika - bolje reći roba koji ima 
samo da sluša i ništa više. I zameram 
toj većil1i što joj se svest po ovim pi
ta njima sporo budi - da ne upotrebim 
neke druge izraze. 

.. Gdje smo sada? 
- trenutno se na lazim o u fazi 

dubokog razmišljanja. Još nam nije jas
no da svet gradi nov ekonomski pore
dak s podelom u,teresnih sfera Baltik
Prevlaka. Levo- evropsko tržište, des
no Rusija, uz učešc~ američkog i japan
skog kapitala . Globalna politika koja 
se trenutno odvija nema nikakve veze 
sa otrcanim frazama da svet mrzi Srbe 
i zato ih napada. To su gluposti. Beo
gradska oligarhija ovo slabo shvaća i 
trebala bi brže praviti zaokrete ka miru 
i š to hitnije priznati Hrvatsku, BJRM I 
Bili. To L~e zaustaviti rat i dogovoriti 
ekonomske odnose sa komšilukom, 
Evropom i svetom. Samo taj pravac je 
isprava!\ i dobar za Srbiju. 
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lnterview: Mr. Bela Tonković, predsjednik DSHV-a 

PETA OBLJETNICA - ZA NAROD I 
BUDUcNOST 

V 

* Sta mislite o radu Stranke u 
proteklom petogodišnjem periodu? 

- DSHV je 15. srpnja ove go
dine proslavio svoju petu obljet
nictt postojanja i rada. Ovo je sig
urno prilika da se pogleda t111-
azad: šta je DSHV do sad t1011io 
, što je trebalo učiluti, a što nije 
učinio? Kao što sam rekao u 
svom izlaganju na Skupštini, mi 
smo se osnovali još u vrijeme 
SFRJ s ciljem da se t111utar ove or
ganizacije stvore realni uvjeti za 
defilurano zastupanje interesa 
hrvatskog naroda lt Vojvodini. 
Mi smo se nakon našeg os1uvan-
ja našli u jednoj potp1u10 novoj 
sihtaciji koju karakterizira čin
je1uca da smo prvi pttt u našoj 
povijesti na našem autohtonom 
tlu postali manjina. Državnom 
granicom smo ostali odijeljeni od 
naše matične zemlje. Našli smo 
se tt jednom iztLZetI10 neprijatel
jskom okrttženju prema nama 
Hrvatima. Vrlo mali broj ljudi je 
bio indiferen tno raspoložen pre
ma 11ama, a još manji broj ih je 
bilo pozitvno raspoloženo spram 
nas. Ovi potonji su bili 01u koji su. 
se našli u sličnoj sihtaciji desetljeća 
prije nas i koji su znali koliko je 
danas nama teško snaći se u novo
nastaloj sitttaciji. To stt prije svih bili 
Mađari, a danas Bošnjaci tt 
Sandžaku, i Albanci na Kosovu. 
DSHV je 11a svojim skupštinama 
1990. 1992 i 1994. godine defnirao 
svoj politički program, temljeni 
gospodarski i socijahu. da bi se na 
vaše pitanje moglo odgovoriti, tre
ba analizirati točku po točku tog 
programa. Smatram da se dosta os
tvarilo , ali se program nikad 11e 

može stoprocentI10 ostvariti jer pos
toje objektivni uvjeti kojima se u 

• 

radu mora prilagodavati. Mislim 
da je DSHV u proteklom periodtt 
uradio mnogo više nego bilo koja 
naša politička organizacija u našoj 
povijesti, o otme govore i činje1uce. 
Hrvatski narod u Vojvodini je post
a o politički subjekt svjestan sebe s 
čvrstom voljom da ostane, opstane 
i da na ovim terenima gradi svoju 
bttdućnost. DSHV izrastao 11 
političku organizaciju koja je u 
stanju da političktt volju naroda 
zastttpa u onoj mjeri u kojoj narod 
kroz izbore to povjeri DSHV-u. Hra 
vatski narod svoje političke ciljeve 
ostvaruje kroz s tvaranje instihtcija. 

Tu mislim na kultttr11e, gospodar
ske i dobrotovorne instihtcije. lma

mo mi i slabosti.i sigttrno da bi 
se mogli neki ciljevi i brže ost
variva ti, ali život je 011akav 
kakav je. 

* U kojim uvjetima mo
mentali10 radi i opstaje Stran
ka? Kako ocjenjujete sadašnji 
politički momenat? 

- Mi smo i11tegralni dio 
društva u kojem živimo, te 
sadašnji politički tre11utak u 
kojem živi ova država pogada 
i nas. To je prije svega nesprem
nost i Savezne i Repttbličke 
vlade da pogledaju isti1u u oči. 
Oni vode cjelokttpno 
stanov1uštvo 11 tunel bez izlas
ka. Po tome što smo odbače1u 
od cijeloga svijeta, što smo em
bargom odsječe1u od svih gos
podarskih tokova svijeta, 
praktično smo postali otok 
gubavaca. U ovakvoj sih1aciji 
Savezna i Republička vlada i tt 
ttnutrašnjoj politici čine velike 
greške i 1tisu tt stanjtt pogledati 

is tuli u oči, a ta istina je da se teško 
krše osnovna i kolektivna prava 
pojedinaca i kolektivna prava no
vonas ta lih manjina koje država 
uporno odbija priznati. To smo mi 
i Bošnjaci. Protiv nas se vodi pro
pagandni rat: pogledajte samo 
izvješća u takozvanom „slobodn
om tisku" o našoj proslavi, pa ćete 
i sami vidjeti na š ta mislim. Osim 
toga, provodi se diskriminacija na 
svim poljima života, a svjedoci smo 
i progona. Pritisnuti tako, mi stal
no zagovaramo dijalog, te da se 
demokratskim načinom rješi naše 
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pitanje. DSHV Je na 
medunarod119m polju postigao 
lijep uspjeh.Zelio bih u okviru 
ovoga spomenuli naše puno
pravno članstvo u Federalističkoj 
uniji europskih manjina. Našu ak
tivnu suradnju u institucijama 
KESS-a za zaštitu ljudskih prava i 
zaštitu nacionalnih manjina. Zatim 
našu suradnju sa IV komitetom UN 
koji se bavi zaštitom ljudskih pra
va i prava nacionalnih manjina. 
Imamo pristup i u Vijeće Europe. 
Na unutrašnjem planu uspjeli smo 
uspostavili suradnju i dobre 
odnose sa predstavnicima manjina 
sa kojima ž ivimo: MaJarima, 
Bošnjacima- muslimanima, Al
bancima, Vlasima , Rumunjima, 
Rusinima, Slovacima ... Unutar 
same organizacije DSHY, rad teče 

normalno, ka ko je to moguće u 
ovim prilikama. Ljudi žive u teškim 
gospodarskim uvjetima i zaokupl
jeni brigom oko golog opstanka, 
moraju radili po čitav dan, te im 
ostaje malo vremena za politički 
angažman. meJutim, to ne znači da 
se oni politički ne angažiraju. Radi 
se i rezultati se vide. Tu bih u kazao 
na rezultate rada ovdje u Subotici, 
a li i u Somboru, Baču, petrova
radinu, te Srijemskim Karlovcima . 
Svaka organizacija lijekom svoga 
postojdnjn dolazi u siluaciju da se 
jJve pojedine struje. To je normal
na pojJva u demo kra Lski orjcnti
ranim s trankama u kojima se poja
va različitih struja ne samo Lolerira, 
već se nas toji usposla.vili aktivna 
suradnja meJu njima. Mi nismo 
s tranka jednoumljc1, već smo 
demokralski or1cn tirana str,1nka 
koja s talno preispituje ono sto Je 
dosad uraJeno i ko j,, i.zna lazi nove 
putove da bi ostvarila svoje ciljeve. 
Kritika je d obrodosla ako je ko11-
s Lru kl1vna . B110 Je m eJulim 
pokuša ja i da se S tranka potpuno 
dovede u pilanje i d a se obesmisli 
njezin radt1. MeJulim, na Skupštini 
DSHV-a@ teza nije prihvaćena , već 
je prihvaćen program koji nudi d ,11-

Glns rnvnice 

ji razvoj Stranke, prilivaćen je dalji 
angažman za interese hrvatskog 
naroda u Vojvodini. Da li je to iz
vana unešeno u Stranku ili ne, to je 
teško ocjenitit Ali, promatrajući šta 
se dešava u ostalim opozicionim 
strankama, ima jasnih indicija koje 
ukazuju na to. Vladajući režim želi 
stvoriti svakoj demokratski orjen
tiranoj stranci pandan. Oni koji Sli 

trebali biti pandan stranci DSHV 
pokazali su se nedoraslima u tom 
poslu, a onda je režim pokušao iz
nutra unijeti razdor u Stranku. da 
li je to bilo i u našoj, neka članovi 
procijene sami. Međutim, sukoba u 
Stranci nije bilo, jer su za sukob 
potrebne dvije strane, ali je bilo na
pada na legalno izabranorukovod-.., 
stvo. Cel.ništvo nije na to odgovori-
lo, baš za to da se ne bi moglo go
voriti o sukobu u Stranci. Sve je 
zato ostalo na pokušaju napada. 
No, tih napada ipak ima stalno, ali 
bi bilo žalosno da smo organizaci
ja koja ne izaziva disk usi ju, pa i 
napade. 

• Dali se ti napadi mogu nad
vladali? 

-Mi ovu sihtaciju nadvladava
mo ne odgovarajući na te napade. 
ne smatramo da se trebamo brani
ti. Uz to naš rnd je javan, a svatko 
ima pravo promatrati i ocjenjivati 
naš rnd kako hoće. Kada se ti ntt
paJi pogledaju sa distt1nce, ločno 
se vidi d,1 je čak i vrijeme n.ipadd 
bilo točno programirano. 

• K,1kve su namjereStranl-.e slo 
se Llče osnivilnJa hrvats kog n,1cio
n,1lnog vijeća? 

- DSI IV Je prvi spoL.nao polre
bu osnivanja ove organ1zncije. 
K,H.ic.1 bi se I INV odnosilo snn10 n.1 
Vojvodinu, ono bi se vrlo dobro 
mogflo ustrojili . Ali I INV Lreh,1 ok
upill sve I lrvate n, tcriloriju SRJ 
Ni\ stvaranju I INV se r,1di, 11n.1 
p om.ik,1, nli jos uviJek im,, 11,1 teri
toriju SRJ I Irv,1t.1 koji smt1t1.1ju d,1 
još 1usu dovolp10 spremni Ull u 
jed,1n lt1 kav projekt. J,1 se 11.1d,1m dil 
će o ni ipak ubrzali svoj r,1d I d,1 će 
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se uključib u stvaranje I-1::\:\'-a. Ovu 
procjenu potvrJuju i rezultati up
ravo završene posjete Sandzaku i 
Kosovu Moramo politi učki mudro 
radili , pozorno osluškujući 
mišljenje naroda. 

• Kažite nešto o budućem radu 
Stranke. Da li će DSHV po vasem 
mišljenju postati pokret? 

- DSHV je od početka politički 
pokret, izraz pokreta buJenja i or
ganiziranja hrvatskog naroda na 
ovim prostorima. Pitanje je što se 
misli pod pojomo „ pokre~'? Nika
da neće biti da će svi Hrva ti pod
jednako misliti. To ne postoji niti 
kod jednog naroda, pa ne vidim 
zašlo bismo mi bili izuzetak. ali, 
nepobitna činjenica je da do sada 
nitko osim DSHV-a nije t.iko jasno 
i precizno spoznao i formulirao in
terese hrvatskog naroda u Vojvod
ini. U budućnosti planiramo stvor
iti struk.lure koje su neophodne aza 
opstanak naroda, ima još mnogo 
toga da se uradi, aktivno se 
pripremamo za stvaranje naših 
prosvjeh1ih institucija. To je dug
otriljan proces, jer su nas 70 godi
na sustavno uništavali. Pogledajte 
samostan je u š k.olama 1918. i 1995. 
godine: 1918. smo imali višak. 
prosvjcb1og kt1dri1, a danas li šk.ola
mc1 u kojima najvecim dijelom uče 
nasa djeca, jedva d,1 in1,1ju 1-.ojeg 
našeg učitelj,, ili profesora. Radimo 
t'lklivno na iL.radi projekta šk.olslih 
programi\. Postoji nek.olil-.o n1ode
la u Europi koJe treba dobro pros
tudirali i od lih model.-, odt1brati 
ono što n,1sim potreh,11n.l odgo
v,1r,1, te lltl osno, u toga načiniti 
vlastiti n1odel 1-.op ce o . .:lgov,1r.1ti eu
rop~kin1 st.1ndard1m.1 prt1v,1 nac10-
n,1lnih n,.1n1ina n,1 području pros
vjete i ;i...olst\-,1 \ 1rlo je , a2na č111-
1en1ca da nas se no, om 
k.,1drovsko1n politikom zeli 
pretvonu u n1odt'rne robove 1li se 
,1klivno bor1n10 protiv loga i o rg,1-
1uzac11skl 1 politički. Smatramo da 
sn10 do\/oljno sposobni dt1 se ne 
polčinirno t,,kvoj sudbini koju nam 
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pripren1c1ju oni koji n.1m ne žele do
bro. lv1i ceu10 inte112ivirali rad kako 
n,1 vanjsko političkom ta ko i na 
t1nutar11jo političkom planu, 
proširit ćemo svoj rad i u njega 
u ključiti sve koji mogtt n eš to 
doprinjeti. To će biti i naš doprinos 
demokraciji druš tva u cjelini. 

• Da li ste osobno zadovoljni 
postignt1tim rezultatima i koji su 
dalji planovi? 

- Kada čovjek promatra š to je 
urade110, dospije u dilemu: biti 
zadovoljan ili ne biti zadovoljan . 
Smatram da je većina članova 

DSHV ustrajno radila na ostvari
vanjtt ciljeva Stranke i ja im se os
obno zahvaljujem. Povijest će ih na
gr aditi za sve što s u ttči nili. 

Smatram da je i čelništvo radilo 
prema svojim mogućnostima . Već 

sam rekao da u ovako teškoj gos
podarskoj si tuaciji ljudi 11e rad e 
samo osam sati, a nako11 cjelod
nevnog rada ne m ože se od ljudi 
očekivati veliki politički rad . Ali 
mnogi stt unatoč tome vrijedno 
radili kako na političkom pla nu, 
tako i za opstanak hrva tskog naro
da 11a našim područjima. Sigurno 
je da se moglo učiniti i više. Koliko 
sam ja osobno uči1uo, neka procije
ru čla11stvo, Predsjed1uštvo i Vijeće, 
te Skupština. Njima ja po lažem 
račt1n za moj rad. Ja sam osobno 
ipak zadovoljai1 videći poteškoće i 

V 

okntžen je u kojem djelujemo. Zelio 
bih d a se m ože m11ogo više ttraditi 
i vidim napore da se mnogo više 
uradi u narednom periodu. Ali 
ttspijeh 11e ovisi samo o nama. U 
svom svečanom govoru sam rekao 
da mi svi ovo radimo za sebe, za 
mir, za našu bttdttćnos t. D anas 
radimo ovo ovako i ovoliko, d a nas 
sestttra 11aša d jeca ne s tide. Mislim 
da ćemo se moći ttzdignttte glave i 
čis ta obraza pojaviti pred našom 
d jecom i p okaza ti : e to, to sm o 
p rip rem ili z a vas, za vaš u 
budt161os t i budttćnost hrvatskog 
naroda u Bačkoj, Srijemu i Bana tu 

.razgovarao: Sandor Molzer 
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Delegacija DSHV-a na 
izvjestiteljem OUN 

Na poziv Tadeusza Ma
zowieckog, posebnog izvjes
titelja OUN za ljudska prava 
na području negdanje SFRJ, 
dana 9. srpnja 1995. godine, u 
Szegedu (Republika 
mađadrska), boravila je i dele
gacija DSHV-a , u sastavu mr. 
Bela Tonković, predsjed11ik i 
ravnatelj za zaš titu ljtidskih 
prava, Mili voj prćić. 

Na odvojenim razgovori
ma u hotelu 11Royal" koji je or
ganiziran za nedvojbeno nev
ladine organizacije kao i pred
stavnike manjinskih zajednica, 
st1djelovali su i naši zash1pni
ci. U jed11osatr1om razgovort1, 
tom prigodom su g. Mazowiec
ki i njegovi Sttradnici upoznati 

• • ,,, t • ~ 

pr11e svega s opcom s1 tuac11om 
Hrva ta u SRJ nastalom nakon 
rc1spada SFRJ, potom sa najek
latantnijim primjerima krše11ja 
ljudskih prava pojedinih pred
s tavnika naše manjine, i na
jzad, s viđenjem situacije ti 
bt1duć11osti . 

Posebrtom je izvjes titeljt1 
predoče 110: p e t sl ttča jeva 
ttbojstava Hrvata koja stt 
• V • • • 1zvrsena 1z nest1mn11vo 
na cionc1lističkih pobuda, u n1b
nim područjima Vojvodine, 
prema Republici Hrvatskoj, 
kao nedvojben poziv na 
et11ičko čiš ćenje. 1\J a ovo 
ttpttćuju i brojili oružani 11apa
di na katoličke sakralne i druge 
objekteu vlasništvu Crkve, kao 
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razgovorima s posebnim 
Tadeuszom Mazowieckim 

i na svećenike, redovnike i re
dovnice, o čemu je također pre
da ta brojna dokumentacija. 

Najzad, u više primjera su 
napadnuti čelni djelat11ici 
DSHV-a čiji integritet je ozbil
jno narušen fizičkim napadi
ma, na kuće su baca ne bombe I 
a imovina opljačkana. 

Ukazana je nadalje da 
premda Ustav Republike Srbije 
proklamira građansku državu 
sa ravnopravnošću svih 
državljann, da su u praksi broj
ni primjeri prava povreda pra
va iz radnih odnosa deklari
ranih osoba hrvatske nacio11a
lnosti, posebno u državnim 
službama i javnim 
poduzećima, kao i u prosvjeti i 

kulturi, posebice tamo tamo 
gdje je hrvatsko stanov11ištvo 
većinsko. 

Iz Krivičnog zakona Re
publike Srbije izbačer1i su 
članovi 61a, 61 bi 61 v izmjena
ma od 25 ožujka 1993. godine, 
jer su postali ko11traproduktiv
ni za većinski narod, a 
inkrimi11irali su upravo na
pade na život, tijelo i čas t oso
ba iz nacion<1lističkih pobuda, 
a svojedobno su uvršteni u 
Krivičru zakon 11iz kosovskih 
razloga". 

U svakom s lučaju, zastup
n.ivi DSHV su zatražili od iz
vjestitelja OUN da internacio
nalizira pitanje priznanja hr
vatske manjine u SRJ sa svim 

pravima koja manjinama pri
padaju u razvijerum zemljama 
zapadr1e demokracije, jer se to 
pitanje nikako ne može vezi
va ti za uzajamno priznavanje 
SRJ i Republike Hrvatske. 

O svemu iznijetom u 
razgovoru prilože11a je brojna 
dokt1mentacija i materijali koji 
su prikupljeru o povredama 
ljudskih prava Hrva ta u Vojvo
dini. 

Bttdt1ći da su na sastanak I 
iako nepozvaru, došli i pred
stavnici pojediruh nevladinih 
organizacija, sjednica u plentt
mu 11ije održana zbog 
mogttćnosti sukobljavanja i 
necjelishodnih dijaloga. 

U neformalnim kontaktima 
dogovorena je surndnje našeg 
Saveza sa helsinškim odborom 
za ljudska prava iz beograda, 
kao i sa Beogradskim krugom. 

Neposredno nakon ra zgo
vora u Szegedu, g.Tadeus Ma
zowiecki podnio je ostavku 
na mjesto specijalnog izvjs
titelj a OUN za ljudska 
prava.Kao razlog svoje os
tavke, g. Mazowiecki naveo je 
neučinkovitost svijetskih čin
b enika po pitanju obrane 
ljudskih prava ,posebice u 
BiH. 

g.r 
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HRVATSKA REDAKCIJA -
DA ILI NE 

Tragom jednog istra 
Već duže vrijen1e se naglašava 

da je izostalo ispitivanje jav11og 
nmjenja u Subotici oko uvođenja 
l1rvatskog jezika na lokal11on1 
radiju. Nadalje, tvrdi se, u sprkos 
nepoznavanju n1išlje11ja u javnos
ti, da se želi nan1etnuti hrvatski 
jezik javnim n1edijin1a, a sve pod 
isprikon1 da će se time poreme titi 
do sada nxniran ?i suživot u 
gradu.Svi koji tako tvrde , nisu 
učinili ništa u sn1ijeru upoznavan
ja javnosti, ali se pokrivaju 
navede11om „isprikon1". 

Pa ipak, da sve 1uje tako kako 
neki tvrdi, govori nan1 a11keta 
sprovedena od stra11e Centra za 
druš tvena istraživanja koju je s 
grupom suradnika sproveo profe-

v 

sor sociologije Zla tko Sram. Anke-
ta je sprovedena u svin1 dijelovi
n1a subotičke op&1e pod nazivon1: 
Stavovi građana Subotice prema 
forn1iranju Hrvatske redakcije na 
radio Subotici. 

Cjelokupan n1aterijal ankete 
dostupan je jav11osti. 

Ispitiva11je jav11og n1išljenja 
izvršeno je u ožujku ove godiI1e, 
na r eprezenta tivnon1 uzorku 
isključivo punoljetnil1 građana , a 
na osnovu biračkog spiska. 
Točnije, u anketi je učestvovala 579 
ispitanika, različitog spola, n acio
nalt1osti, vjeroispovjesti i različitil1 
političkil1 opredjeljenja. 

Ispitanici su različite s tarosne 
d obi i to od 18 do 56 godina i star
ijih, te svih s tepena obrazovanja. 

Nacionalna struktura ispitan
ika uglavnom odgovara 11aciona
lnoj s trukturi stanovništva Subot
ice, a što je od velikog zna ča ja za 
predn1et ovog istraživanja, jer se 

jasno vidi povezanost nacio11alt1e 
pripadnosti i pojediI1il1 socio-de
n1ografskil1 p okazatelja. 

Sve ovo je d obar tem elj za 
u s tanovljava nje provje re nil1 i 
vjerodos tojnil1 elen1er1ata i poka
z atelja n1iš lje nja subotičkil1 
građana. 

Po navedenim kriterijumima, 
struktura ispitanil1 grašđana je 
sljedeća: 

Ispol-muški48%, ženski52% 
II godiI1e s tarosti -
1. od 18 - 30 godiI1a 22,8% 
2. od 31 - 45 godiI1a 35,8% 
3. od 46 - 55 godiI1a 21,7% 
4. 56 i više godiI1a 19,0% 
6. bez odgovora · 0,7% 

V 

III Skolska sprema 
1. nezavršena osnovna škola 

8,6% 
2. osnovna škola 19,3% 
3. trogodišnja 18,0% 
4. četverogod išnja srednja 

30,6% 
5. viša škola 12,3% 
6. visoka str. spr. 9, 1 % 
7. bez odgovora 2, 1 % 

IV nacionalt1a pripadnost 
1. Mađar 40,5% 
2. Hrvat 18% 
3. Bunjevac 11,0% 
4. Srbin 13,9% 
5. Jugoslaven 10,5% 
6. Bez odgovora 6,2% 

V crkvena pripadnost 
1. Rimokatolička crkva 66,8% 
2. SPC 13,1 % 
3. n eke druge 1,9% 
4. N iti jedna crkva 10,7% 
5. bez odgovora 7,5% 

VI vjersko uvjerenje 
1. Vjernik koji pril1vaća sve 
š to njegova vjera naučava 

25,5% 
2. Vjer11ik koji ne pril1vaća sve 

š to njegova vjera naučava 26,0% 
3. U vjerovanju se koleba 7,8% 
4. Ravnodu šan prema vjeri 

9,7% 
S.Nije vjernik,ali nije 
protivnik religije 24, 1 % 
6. Protivnik v jere 2, 1 % 
7. bez odgovora 4,8% 
Pokaazatelji sprovedene a n-

ke te obrađeni s,1 i iskaza11i kroz 
devet tabela. U prvih pet tabela os
likava se sveza izn1eđu nacional
n e pripad11osti ispitanika i socio
den1ografskil1 čin1benika. Tako se 
u tabeli br. I može zaključiti da se 

• 
prip~ 11ice žen skog spoJa_č~š~ 
11acionalno izjašanjavaju kao Ju_gg
sla veni. Po tabeli boj_I1 starosna 
dob i nacional11a pripadnost , 
uočava se da su ~spitanici 
n1ađarske nacio11alnosti zastrupl
je11i tt svim stg1_o~_n im 
gru 2an1a,go tovo pod jepnako 
g_rađani l1rvatske naciona1:!_1ol' ti 
zastupljeni su najčešće u starosnin1 
grupacijan1a od 18-3Q_godme, 31-
45 godine, te od 56 godine života 
naviše.Građani izjašnj~ni kao Bun
jevci ni!jyj§e su zastttplje11i u dobi 
od 5..Q...i yiš.e g.odiI1e ž ivQta. Građani 
srpske nacionalt1osti najčešće su 
zastupljeni u skupiI1i izn1eđu 31 -
45 god ine. Jugoslaveni su najčešće 
nalaze u skupiI1i od 18-30 godiI1e 
ž ivota i 3 1-45 godine, dok se 
građa1u koji se nisu naci0na l110 iz
jasnili, n alaze 11a jčešće u starosnoj 
skupiI1i os 31-45 godiI1e života. 

U.tab„e.li..br. III š!5olska_psre_nl_ill 
.n_acio11alua pripad110s! - jasnose 
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vidi da su građani map.arske na
cionalnosti obrazovani nešto iznad - -
prosjeka, Hrvati su. prostečnog 
obraznitanjar dok su građani 
izjašnjeni kao Bunjevci u odnosu 
na ostale nacionalnosti n1nogo 
manje obrazovani. Po pokazatel
jin1a ankete svaki peti Bunjevac ili 
27% nema završenu osnovnu 
školu, a tek svaki treći ili 34% ima 
samo osnovnu školu. U tabeli se 
uočava da su sugra,iaui srpske na
cionalnosti najqbrazovaniji, te da 
čak svaki treći ima višu ili visoku 
stručnu spremu. Jugoslaveni su 
n~više zastupljeni u gru12i sa sred
njom školo~ kao i oni koji se nisu 
nacionalno izjas11ili. 

U tabeli br. IV i,,5kazuje se sve
za crk.Yen_e i nacionalne pripad
nqsti, Pokazatelji govore da su 
81 % ispitanih Mađara katolici, da -
svaki deseti Mađar odbija dati 
odgovor na ovo pitanje. Hrvati su 
95% katoliciL a što s.u većoj n1jeri 
i Bunjevci. međutin1, 17% ispitanil1 
Bunjevaca niječe pripadnost bilo 
kojoj crkvi, a u čemu se 
približavaju Srbin1a (15%) i Jugo
slavenin1a (18%). Najnerazun1l
jivije u ovoj tabeli je to da čak 62% 
građana koji su izjašnjeni kao 
Jugoslaveni pripadaju katoličkoj 
crkyJ. 

Srbi se u 80% slučajeva 
izjašnjavaju da pripadaju SPC-u, 
a oni koji se nisu 11acionalno izjas
nili, niječu u većini slučajeva pri
padnost bilo kojoj crkvi. 

Premda su, pren1a pokazatel
jin1a četvrte tabele, Madari,Hrvati, 
Bunjevci, ali iJugoslave1u većinom 
ka lolici, la bela br. pet , vjersko 
uvjerenje i nacionalno pripadnos t 
pokazuje različitost u religioznos
ti. Po pokazateljin1a četvrte ta bele, 
hrvati Hrvati su procenlualno re
ligioz1uji od n1ađara i Bunjevaca. 
Srbi su doslovno podjeljeni u dvije 
skupin e: n a vjernike (40%) i 
nevjernike (58%), dok je kod Bun
jevaca, Jugoslavena i onih koji se 
nisu nacionalno izjasnili p risutna 
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vjerska tolerancija. 
U sažetku možemo prin'ljetiti: 

Mađari po dobi ne odstupaju od 
ukupnog uzorka, nešto su obrazo
vaniji od prosjeka, većina su kato
lici, ali s u na jrnasu med u ka to lici
ma najn1anje religiozni. Hrvati su 
po dobi zastupljeni pretežno u tri 
starosne skupine, in1aju prosječno 
obrazovanje, gotovo svi su katoli
ci, najviše su religiozni. 

Bunjevci su prisutni u najstar
ijoj dobnoj skupini, i u skupini s 
najnižin1 stupnjevima obrazovan
ja, većinon1 su katolici, primjećuje 
se negiranje pripadnosti bilo kojoj 
crkvi. 

Srbi su najviše zastupljeni u 
mlađoj srednjoj dobi, najviše su 
obrazovani, veću.1on1 pripadajuS
PC, ali su pod jeljeni na vjernike i 
nevjernike. Jugoslaveni su 
najčešće u nuađin1 dobnin1 skupi
nan1a, češće su žanskog spola, 
češće in1aju srednju stručnu spre
n1u, većina su katolici, ali ih in1a i 
ateista. Ispitanici koji se nisu na
cionalno izjasnili većinom su 
n1lađe srednje starosne 
dobi,prosječno su obrazovani, 
najčešće nisu religioz1u, iako medu 
n jin1a in1a i ka tolika. 

Osnovni rezultati istraživanja 
javnog n1išljenja oslikavaju se u 
sljedeće četiri tabele: 

U ta be li br._.Y.I vrijen1e 
uvođenja redakcije na hrvatskon1 
jeziku na Radio Subotici i nacio
nalna pripadnost, jasno se očituje 
da 26,6% ispitanih građana in1a 
izrazito pozitivan stav pren1a 
uvođenju radio progran1a na hr
vatskon1e jeziku, 1:t7% in1a pozi
tivan stva naspran1 ovog pilanja, 
ali istovren1eno izražava određenu 
nedoun1icu u pogled u vren1ena 
uvođenja takvog progran1a, 34,9% 
je neutralno po ovon1 pitanju, a 
samo 18% J§p.ililttikzl izričito lvrdi 
da je ~.oli.Y uvođenja hrvatske re
dakcije na Radio Subotici. 

Uzin1ajući u obzir i nacional
nu pr ipadnosl ispitanika, slika je 
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sljedeća: da ovaj program treba 
uvesti na radio Subotici pozitivno 
se izjasnilo 34,6% Mađara, 47,7% - -Hrva~ .9.J-6% Bun_jevaca, 1,9% 
S!l2.aL7% Jugoslavena, _te 17,4% 
QnilL koji. su nacionalno 
~eiziašnjeni. Znakovita je da 
Mađari pored pozitivnog stava 
najčešće i to u 41, 1 % izražavaju 
nezainteresiranost spram ovog pi
tanja. ~bi.il3.unie.Y.Cil1ai~šće ima
ju negativJ!n stav, čak i n1išljenje 
da se nikada ne uvede poseban ra
dio program za Hrva te (Srbi 
38,5%, Bunjevci 34, 1 %). Većina 
jugoslavena izražava neutralnost 
(41 %), a 23, 1 % in1a pozitivan stav. 

Na osnovu iznijetog, da se 
zaključiti da su 1v1ađari podijelje
ni u dvije skupu1e - na 011e 7iza" i 
one neutralne. 

Tok je svaki treći Srbin izrazi
to protiv uvođenja hrvatske re
~kcije na Radio Subotici. Ostali 
su neutralni. Bunie'l..ci S\.l u 
približnon1 postotku kao i Srbi 
izrazito protiv, ali se ipak dijele i 
na neutralne i na one koji su ?iza", 
dok su Hrvati u većini 7iza", a u 
~.1anjen1 broju su neutralni ili pro
tiv uvođenja luvatske redakcije. 

. Tabela br. VII &,2vori o odno
su ispitanika pren1a pitanju: Kada 
bi na radio Subotici bJla uvede11a 
hrvatsko-bunjevačka redakcija, da 
li biste progran1 radije slušali na 
hrvatskon1 jeziku ili bunjevačkoj 
ikavici? Trećina ispitaruka od čega 
su čak polovu.1a Mađari ne znaju 
na kon1 jeziku bi trebalo vodili 
progran1, trećina je za uvode11je 
hrvatskog jezika, 14,2% je zaa 
QiJ.1jevačku ikavicu, a ostnli su za 
~pola - pola2 ili uopće nisu za 
uvođenje progran1a niti na hr
va tskon1 jeziku, niti na 
bunjevačkoj ikavici. Hrvati (40%) 
sui za uvođenje hrvatskog jezika 
na radio Subotici, ili su pak za 
„ pola-pola" (22%). Srbi ne znaju 
kojin1 bi jezikon1 trebalo govoriti 
(36,5%) ili pak sn1alraju da ne tre
ba uvodili progra n, niti na l1r-
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vatskon1 jeziku, niti 11a 
btt11jevačkoj ikavici (27%). Tek se 
17% Srba zalaže za ikavicu, dok 
se 54% Bt11uevaca zalaže za ikav
icu. g_ovoga se očituje da su Srbi i 
~u1~vci selektivno sugl~ni da SE: 
ne dozvoli uvođenje radio _proggt
~ na ly-vatskom jeziku, dok se 
razilaze kod uvođe11j~adio pro
gran1a na ikavici. N ain1e, kako se 
zan1jećuje, Srbi nisu za bunjevačku 
ikavicu u onoj n1jeri u kojoj su pro
tiv hrvatskog jezika, iz čega se jas
no očituje da ne podržavaju 
„ posebnost'' Bunjevaca kako bi se 
n1oglo očekivati iz podudars11osti 
u 11eslaganju Srba i Bu11jevaca 
11aspran1 uvođer1ja l1rvatskog jez
ika u progran1. radio Subotice. 

~ 

Sto se tiče Jugoslavena, oni 
uglavnon1 11e znaju kojim bi jez
ikon1 trebalo govoriti, dok drugi 
izbjegavaju odgovor. 

U tabeli br. VIII navedeni su 
pokazatelji kao rezultat odgovora 
građana na pitanje o uskraćenosti 
u nacionalnin1 i građanskin1. pravi
ma Hrvata i Bunjevaca zbog nep
ostojanja radio redakcije na 11jil10-
vom jeziku. 39%_građa11a sn1atra 
4,a Stt...uskrać~ni_~iE-1_pra vjn~ 
fuvati i Bun~vci, a nešto više od 
~ćine izjavljuje da ne zna1 a san10 
17% građa~ _ _smatra_ d~nit~o.nije 
prikraćen tin1e što ne postoji_ re
~ k cij a n a hrva !sk-9n1 _ i 
bunjevačkom jeziku n a radiju. 
~o se pakazatelji posmatraju 
kroz prizm:u._nacionalne pripad
no.stiispitaiµka,_većir1a n1ađara o 
ovom p itanju ne razmišlja, ili 
smatra da su tin1e svi ošteće11i, 
52,2% hrvatasn1atra da su time.s.vi -
l!g.tožeci, a n1.anji dio o ton1e ne 
razmišlja. 

Bunjevci su većir1on1 opred
jeljel].i da nitko o_y_inle nije oštećen, 
ne razmišljaju o ovom pitanju ' ili 
se ne žele izjas11iti. 

Većina_ S_;:_ba o tome ne -
razmišj~, ili pak smatra da ovim 
nitko nije uskrać~n, ~ s]jč110 nlisle 
i Jugoslaveni. 
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Iz prednjega se da zaključiti 
kako Bunjevci uporno odbijaju 
svaki govor o nacionali1in1 pravi
n1a, a ujed110 su n1išljenja 011i sai 
11isu uistinu uskraće11i, te negira
ju ovaj problem. 

Tabelon1 br. IX obul1vaćeni su 
pokazatelji sxf govora ispitanika na 
pitanje: ,,Sta mislite _<ia li bj 
uvođenjem poseb11og _progran1a ----za l1rvate na Radio Subotici došlo 
do pqgoršanja među11acionalnil1 
odnosa? -

Analizirajući odgovore 
zan1jećuje se da 36% građar1_a 
sn1atra dA. ne bi d_o_go do 
pogoršanja međunacional11il1 
od11osa. Pren1a ovom pitanju 
različito se postavljaju građani 

različitil1 nacionali1osti: ~ 1 % ispj
tanil1 Srba smatra da bi uvođenje 
progran1a na l1rvatskon1 jeziku 
d"2_velo do _ !2.Q_g.oršanja 
n1eđunacionalnil1 odnosa ili --
nesporazuma, g.ok su Bunjevcijoš 
skloniji proge11i da bi došlo do ne
trpeljivosti. Ma.đa.ri(A4$)_il:Irva ti 
52% sg1~raj1._!_ da I].e _bi. došlo do 
E.~goršanja n1eđunacionalnil1 
odnosa, dok Jugoslaveni i n_acio
n alno neopredjeljeni u trećini o 
ton1e nen1aju svoje m išljenje. 

Sveobul1vatno razn1atrajući 
predoče11e pokazatelje, za,n1jećuje 
se da je sprovedena a11keta dala 
izravan odgovor na pitanje: Hr
vatska redakcija DA ili NE? 

Ako se uzn1e u obzir da je , 
protivno izjavan1a najžešćil1 pro
tivnika uvođenja redakcije na na 
hrvatskom jeziku na radio Subot
ici, svega 18% ispitanil1 građana 

izrazito je protiv uvođenja_l1r-
• 

va tsk.9g jezika , _te ako se tome 
d.9da da taj postotak izno_§j 12% 
c\-ko se govori o l1rva tsko
bunjevačkoj re_dakciji1 odgovor 
građana Subotice puten1 ove a11-
tete je jasan. Iz iste se vidi i to da 
je kod građana itekako prisut11a 
svijest o uskraćenosti osnovnih na
cionalnil1 prava, jer svega 17%1 
~pita11ikLizričito smatra da tin1e 
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nitko nije uskraćen. nadalje, slo
bodno se može odbaciti teza da će 
uvođenje l1rvatske redakcije ura
dio progran1 dovesti do 
pogoršanja međunacio11alnil1 

odnosa, jer ovo n1išljenje zastupa 
svega 12 % građana. Ako ovome 
dodamo to da je na temelju poka
zatelja sprovedene ankete 
ustanovlje110 da je tek J!ećina 
građana Subolice srpske naciona
lnosti izričito 12~otiv hrvatske re
~ kcije, a kada se o ovom pitanju 
govori izrazom „l1rva tsko -
bunjevačka" redakcija, ovaj posto
tak se sn1a11ju je.1 te je sada san10 
svaki peti građanin srpske nacio
nah1osti izričito protiv, svaki četvr
ti Srbin sn1atra da nitko od Hrva
ta i Bunjevaca 11ije u grožen što 
nen1.a r adio program na svon1 
n1a ternjen1 jeziku, a tek svaki peti 
n1isli da bi došlo do pogoršanja 
n1eđunacionalnil1 odnosa 
uvođenjen1 luvatske redakcije. 

Sprobedena a11keta je pu ten1 
ispitanil1 građana dala izravan 
odgovor: slučaj l1rvatske redakcije 
na Ssubotičkon1 radiju je do kra
jnosti ispolitiziran. Građani su 
san1i svojim odgovorin,a u anketi - . 
ukazali nadlež1_1ima., šta in1 je -
činiti.Ujedno su poručili da se santi 
ne pla~ l1r~atske redakcije niti 
pogoršanja n1.eđu11aciona lnil1 
odnosa, dapače,_smatraju d a je u -osnov11in1. lj~1d~kin1. i građanskim 
Eravin1a u Subotici u_grože11 veli
ki br_Q_j_građana jed11e e t11ičke 
za jed11ice. 

Vrijen1e je da se san1im 
11adležnin1a dostavi upit11ik 
sljedećeg sadržaja: 

1. Koga radi radio? 
2. Hrvatska redakcija - da ili 

n e? 
Subotička javnost s pravom 

očekuje odgovor. 

Lidija Molzer 
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PRAĆENJE MEDIJA: 

U okviru Centra za druš tvena 
istraži van ja u Subotici, sociolog 
Zla tko Sran1 11edav110 je 

• V • • • 

s proveo 1straz1vanJe Javnog 
n1jnenja građa11a Subotice po 
nekin1 pita11jin1a. Izn1eđu os ta
log, istraživanje n1 je bila 
obuhvaće11a čitanos t raz11ih 
QJJ.ev11ib novina i_tje_g__nika.,ie_ 
s lušanost Drugog d11ev11ika 
RTS-c1.. Ovdje ćen10 naves ti 
san10 neke od dobije11ih nalaza 
istraživanja. Is traživanje je 
obavlje110 na repreze11ta tivi1on1 
uzorku od 579 i spi ta11ika , - -
forn1ir.anoa1naos110vu biračkih 
spiskova. 

Tko često gleda Drugi TV 
Dllevllik RTS? 

Ne oia razlike izn1eđu 
~ .. . 

n1 uš ka raca i žena. S ta r1;1 
građani znah10 češće g ledaju 
Drugi TV dnevnik (56 i više 
god . 49 %, 46-55 god . 50%, 31-
45 godi. 35%, 18-30 god . 15%). 
Građani bez os11ovne š kole i sa 
osnovnon1 š kolon1 43%, KV 

V 

radnici 35%, SSS 30%, VSS 36%, 
VSS28%).Bu11jevci i Srbi 11ajviš~, 
a Mađari i Jugos lc1ve!) i 11ajo1an
je gledaju Drttgi TV dn eV11ik 
(I3w1jevci 66%-' Srbi 5..6.%rl-Irvati 
40 %, Mađari 24%, Ju_goslave11i -23%). 

Tko čes to čita „ Večernje novos
ti"? 

Muškarci nešto češć~ či tnju ovaj 

Glas rav n ice 27 

Tko šta gleda. 
tko šta čita 

dnevnik (n1uš k. 19 %, že11e 
12 %). Najn1ladi građani 
11ajčešće čitaj11 „ Večernje novos
ti" (18-30 god. 24%, 31-45 god 
15%, 46-55 god. 13%, 56 i više 
godina 12%). S obziron1 na na
cio11al11u pripadnos t,građani 
srpske 11aciona lnosti najčešće 
čitaju ovaj dnevi1ik, (Srbi 40%, 
Btu1jevci 20%, Jugoslave1u 17%, 
Hrvati 12%, Mađari 8%. 

Tko često čita „ Vre1ne"? 

Nen1a razlike i zn1 eđu 

n1uš kara ca i žena. Najn1lađi 
građa11i(18-30 god. i oni „ tt 11a
jboljin1 godinan1a" (31-45) s u 
jedini či taoci ovog nedeljnika. 
Nai~ešći či taoci "Vren1e11a" s u 
građani s fakttlte tskon~ diplo
n1 0 n1 (VSS17 %, VSS11 %, 
ŠŠS8%, KV radnici 4% i 11iti 
jeda11 s osnov11on1 šk olon1 ili 
11eza vrše11on1 osnov11on1 š ko
lo n1). Kao i u sl11čaju „Naše 
borbe", Hrva ti s u najčešći či tno-
c i Vren1e11a" (Hrva ti 14 % , li 

Jugoslaveni 8%, Mađari 7%, 
Srbi 4% i niti jeda11 Btu1jevac. _I~ 

Tko često čita „ Nnšu borbu"? 

Nen1a z11ačajne razlike izo1eđ11 
n11tšknraca i že11n. Najredovniie 
ovc1j dneV11ik či ta ju građani " u 
1~ajboljin1 godu1nn1a" ~- izn1cđu 
31 i 45 godina s taros ti (14%), 18-
30 godina 8%, 46 - 55 god. 7%, 

56 i više god. 4%. Najčešći čitao
ci NB su građani s fakult~tskin1 
obrazo~a11k n1 (17%, VSS 9%, 
SSS 3%, niti jedan KV radnik, s 
OSllOVllOOl školon1 1 % / Ili ti 
jedan s 11ezavrše11on1 osnovi1-
on1 školon1. S obziron1 na nacio-
11 a 111 u pri pad11os t, hrva ti 
11ajčešće či taju NB(12%), 
Mađari 3%, Jugoslaveni 3%, 
Srbi 2%, Bunjevci 2%. 
Tko redovHo čita „Suuotičke 
novi1te"? 
Ne n1a ra z like i zn1eđu 

m uškaraca i žen. San10 tek s tar
ijigrađani od 55 godina i 01u s 
11eza vrše11o n1 0s11ov11on1 ško
lon1 n1anje čitaju SN. Izn1eđu 
ostalih d ob11ih i obrazovi1ih sk
ttpina 11en1a značaj11ih razlika. 
Građani s 0s11ovi1on1 školon1 u 
35% slttčajeva redovno či tcljt1 

SN, KV radnici 38%, SSS 34%, 
VŠS 35%, VSS 37%. I:!.!:.va ti i 
J11gos lave ni s u rtajredov11iji 
čitaoci SN. Tako 11a prin1jer, čak 
5_1 % hrva tn i 54% j11goslave11a 
r ed ovno čita „Su bo tičke no
vine", Btutjevci 34%, Srbi 
31 %, Mc1đari 20%. 
Tko redovito čita subotičke 

,,DANE"? 
Ne n1a z nn čaj ni je r azlike 
izn1eđtt n1ttškarnca i žena. Na
js tnrija s kupina građa11a (56 i 
više godina) najn1anje či ta ovaj 
nedeljnik. Izn1eđtt ostalih dob
nih skupina nen1a biti1ih razli
kn : (18-30 god. 15%, 31-45 god. 
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13%, 46-55 god 16%). Građa11i 

s faktLltetskon1 diplon1on1 i 
višon1 školon1 redovitiji Stl 
čitatelji „Dana" (VSS 20%, VŠS 
20%, SSS 14%, KV rad11ici 10%, 
sa osnovnon1 školon1 7 %, s 

V 11eyavrse11on1 os110VI1on1 ško-
lon1 9 %). 0110 š to je ovdje 
n1ožda 11ajza1untljivije jest to š to 
s u Jugos lave11i 11ajredov11iji 
čitatelji uDana"., a tek 011da Srbi, 
a odn1ah iza.. njih Bu11jevci. 
(Jugoslave11i 28%, Srbi 19%, 
Bu11jevci 15 %, Hrvati 9% I 
Mađari 7%). 

Slušauost Radio Subotice 

Bez obzira 11a to da li progran1 
Radio Subo tice s luša 11a 
n1ađarskon1 ili srpskon1 jeziku, 
4_9% grašđa11a izjavlj10e da sva
kod11eVllQ sltlŠa progran1 Radio 
subotice. U ton1 pogledu 11en1a 
z11ačaj11ijih razlika n1eđtt 

građa11in1a različitog pola, dob
nih skt1_2ina i različite nacio11a
h1e pripad11osti. Tek građa11i sa 
fakul tets_kw 1 O brazova11jen1 
n1~nje prate pro gran1 radio 
Subotice. 
Kada sn10 postavili pita11je na 
koje.n: jeziku slušaju progran1, 
dobili sn10 sljedeće odgovore: 
345 građana s ltLŠa progran1 
san10 na srpskon1 jeziku , 10% 
građa11a san10 11a n1ađarskonl 

I 

~50% građa11a sl1tša prog,ran1 
san10 na srpskon1 jeziku. Zeile 
u nešto većen1 broju s lušaju 
progran1 na oba jezika. Građai1i 
stariji od 55 godi11a češće ~lttšaju 
progran1 11a oba jezika. ze11e u 
11ešto većen1 broju slušaju pro
g ram na oba jezika. Građa11i 
stariji od 55 godi11a češće sltlŠaju 
~rogran1 samo na srpskom jez
iku, dok se ostale dob11e sk-

Glas ravnice 

t1pi11e n1eđusobr10 z11ačaj110 ne 
razlikt1ju s obziron1 11a jezik 
kojin1 se en1itira progran1. 
Građani sa SSS (62%), sa VŠS 
(56%) i KV radilici (50%) rtajviše 
slušaju progran111a oba jezika. 
Građani sa 11ezavršenon1 os
novnon1 školon1 (59 %) i 
fakultets kin1 obrazova11jen1 
(40%) najčešće slušaju program 
11a srpskon1 jeziktt, dok n1ađari 
i J l_!_gOSla Ve11i daleko 11a}cešĆe 
slušaju progran111a oba jezika ( 
Mađari 75%, Jt1gosla ve11i 72%). 
Progran1 san10 11a s rpskon1 jez
iku 11ajčešće slušaju Srbi (86%), 
§ t111jevci (66%) i Hrvati (55%). 
Sta se 11ajviše slt1ša na progra
n1u radio Subotice 1a sr skom 
jeziku? 
Na prvo n1jesto dolaze reklan1e 
i o~!i!_si, 11a druo n1jes to želje 
slusalaca, 11a trećen1 je D11evi1ik 
radio Subotice, četvrton1 za bav-

• • 
11a i rock n1 tLzika, za tin1 izvor-
11a 11arod11a n1uzika, 11ovoko
n1po11ira11a n1ttzika i sports ke 
en1isije. Građa11i 11ajn1anje 
slušaju en1is ije politi čkog i 
s tra11ačkog života i en1is ije iz 
~eligijskog života. 
St.a.građa1u nusle da je 11edovol
j110 prisut1 o? 
Na prvo n1jes to dolazi n1a11jak 
h t1n1oris tičkih e n1isi ja, 11a 
drugon1 n1jes tu s t1 ~n1isije o 
problen1in1a starih i 11en1061ih I 
11a trećen1 n1estu en1isija o na-
cio11ah1in1 običajin1a, ktilturi i 
po:1esti, 11a četvrton1en1isije u 
ko Je se građa11i n1ogu 11eposred
no ukljttčivati, zatin1 en1isije za 
:eoljoprivred11ike, en1isije o 
problen1in1a privat11ih 
preduze t11ika i en1isije iz kul
ture. 

Tko često sluša YU eko radio 

Broj 55-56 

Nen1a razlike izn1eđu 

n1ušlaraca i že11a. Najčešće YU 
~ko radio s lttšaju građai1i 
1zn1eđu 18 i (56%), i izn1eđu 31 
i 45_ god_ina ( 48%). Najn1a11je 
ova J rad10 sltlŠaju građani bez 

V 

zavrse11e osnov11e škole i sa 
fakulte tskin1 obrayovanjen1 ( 
nezavršena os11ovna škola 19% 

' osnovna škola 43%, KV rad11ici 
45%, SSS 49 %,VŠS 43% 

' VSS34%). S obziron1 11a 11acio-
nah1u pripad11ost, najčešće YU 
eko radio slušaju Jug_Q§.lli.Ye11i 
(~4%), zatim Srbi ( 49%), Btt11-
jevci (49%), Mađari (43%), in1-
tek 011daHrva ti (26%). 

TKO ČESTO ČITA 
,,GLAS RAVNICE'' 

U skupini grartana Subotice koji 
često čitaju "Glas ravnice// nalazi 
se 62 % nzuška.raca, §1_% građana 
starih 1zn1ertu 18 i45 god.ina, 33% 
gr_artana sa srednjom 
četvorogodt'šnjon1 školskon1 spre
n1om, 17 posto sa nezavršenorn os
novno1n školonz i 17 posto KV rad
n1ka. 71 % je hnJatske nacionalnos
ti, a ostali pripadaju podjednako 
srpskoj, madarskaj ij ugos/oz,enskoj 
nacionalnosti. 75% su ka.tolici a 

- I 

54% su uvjereni vijer_r,.icj. 
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I 
za ili protiv 

PRIJEMNI ISPITI -POKAZATELJI 
ZNANJA 

Svake godine pri 
kraju meseca svibnja 
i početkom lipnja 
diže se buka oko pr
ijenu1ih ispita u sred
nje škole. Učenici 
tada počinju da 
paniče, a često u ton1e 
,, vode" i santi roditel
ji, želeći da svoje di
jete pošto poto upišu 
u određenu srednju 
školu. U ton1e se 
često i pretera, tako 
da roditelji i učenici 
sebi nepo trebno 
stvaraju nervozu koja 
često može naškoditi 
i njihovom obitel
jskon1 životu. 

Zbog ovog problen1a nan,eće 
se pitanje da li je potrebno pola
gati prijen1ne ispite i koji su razlozi 
za polaganje tili ispita. Kao prvo, 
ovin1. ispiton1 vrši se selekcija 
učenika po kvalitetu , bez obzira 
kakav su uspjeh in1ali u osnovnoj 
školi. Tin1e se pruža šansa i 
učenicin1a koji su u osnovnoj školi 
bili jaki vrlodobraši ili s labiji 
odlikaši, a čiji su roditelji slabijeg 
n1.alerijalnog stanja i koji nisu u tje
ca jni. Bez prijen1nog ispita u 
četverogodišnje srednje škole up
isivali bi se učenici čiji roditelji 
imaju veza i poznanstava, a iza 
njih učenici koji su u osnovnoj 
školi bili „ vukovci". Tada se os
ta lim učenicima n e bi pružala 
šansa da upišu kvalite tniju školu, 
školu koju su želeli, nego bi im 
ostale na ra spolagc111ju samo 

trogodišnje škole. 
Prijemni ispiti su u stvari 

potvrda osnovnog znanja i oni na 
neki način uvode učenika u rad 
srednje škole. San1in1 polaganjen1 
prijen1nih ispita pokazuje se i ističe 
ozbiljnost srednje škole.San1in1 
polaganjem prijen11ti.h ispita poka
zuje se i ističe ozbilj11ost srednje 
škole. Tin1e se, znači, pokazuje da 
se u srednju školu nije dosta samo 
upisa ti i da u nju ne n1ože ići tko 
hoće, kako je bilo u osnovnoj školi, 
već da se tu ipak traži neka ozbil
jnos t, kvalitet, a li i odgovornost, 
obveza. 

Problen1a oko polaganja pr
ijen1nog ispita ne bi treba lo biti, 
a ko se učenik tokon1 svog os
novnog školovanja trudio i svaku 
ocenu zasluLio.Tu se, naravno, 
po!:>tavlja pitanJL' da li je učen icima 
polrebno to dodalno opterećenje 

u pravom smislu te 
r eči, jer su se oni 
„jureći" za uspjehon1 
„ un1orili". Ako su oni 
„ jurili'' za uspjehon1 i 
ako su bolju ocjenu 
dobili zasluženo, 
tada oko polaganja 
ispita ne bi trebalo 
biti problema. Oni 
treba samo da ob
nove i utvrde gradi
vo. Njin1a su dovolj
ni doda trti časovi koji 
se daju u školi i ne 
trebaju im neka veća 
novčana sredstva za 
privatne časove. Ali, 
ako su učenici jurili 
nastavnike da in1 

poklone ocene, onda nastaju prob
lenu. Tada im je potrebno i više 
novca (za privatne časove) i više 
truda. Neizvjesnost da li će 
položiti stvara nervozu kod 
roditelja koja se prenosi na uče1ti.ke 
i kod takvil1 učenika se, ako ne 
polože, javlja gorko razočarenje 
zbog neuspjeha. 

Prijen1ni ispit, n1a koliko da je 
težak i naporan poslije osnovnog 
školovanja in1a i svojih prednosti. 
Njin1e se biraju najkvalitetniji 
učenici jer je prirodno da je u in
teresu svake srednje škole da upiše 
najbolje učenike. Polaganje ispita 
je uslov za upis u srednju školu 
koju učenik želi i naravno predus
lov za dalje školovanje, tj. upis na 
fakultele 
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Prijemni ispiti: 

POTREBA ILI HIR 
Od prije nekoliko godina, 

učenici koji završe osnovnu školu 
i žele se upisati u četverogodišnju 
srednju školu, nailaze na previ
soku prepreku - moraju polagati 
prijemni ispit iz maternjeg jezika 
i matematike. Ovi testovi nisu je
dino što se bodttje za upis ka11di
data1 već od mogućih s totinu, 
,,daju" najviše 40 bodova. Preo
stale bodove (maksimalno 60), 
učenici dobijaju u ovisnosti od 
općeg uspjeha u školi, i završnih 
ocjena iz predmeta od značaja za 
školu u koju se upisuju. Sve zvuči 
čisto i jednostavno, ali djeca inji
hovi roditelji to ne vide tako. 
Zašto? -Cesto slušamo priče o 
preopterećenosti đaka učenjem 
koje počinje već polaskom u prvi 
razred osnovne škole. i, pomalo 
„po dužnosti", zgražamo se nad 
njima. Stal11a napetost i stres u 
kojoj danas školska djeca žive, 
dostiže svoj vrhttnac kad dijete 
,,stigne" u osmi razred. Na sa
mom početku školske godi11e 
kroz živote većine učenika 
provlači se pitanje srednje škole, 
i naravno, kvalifikacionih testova 
za upis u istu, što na učenike vrši 
strašan pritisak, jer moraju 
položiti testove od kojih zavisi 
upis, srednja škola, fakultet, 
budućnost. .. U takvoj atmosferi 
sve se podređuje kupova11ju 
raznih pripručnika i zbirki zada
taka i pita11ja kakva bi možda 
mogla biti na prijemnom, 
odlaženju na skt;pe, vrlo skupe 
privatne časove. Cak se za postav
lja i uspjeh u školi radi što 2bol
je" pripreme za prijemni. Svibanj 

i lipanj su već potpuno zaposjed
nuti općom neurozom djece i 
roditelja. Ta neprirodna situacija 
ima nekoliko izlaza: jedna od var
ija11ti je da, kao što je to bio slučaj 
ove godine, neki uspaničeni 

roditelj na ulici, među švercerima 
cigareta ili deviza, potraži rješenja 
testova toliko važnih za njegovo 
dijete ( i plati ih kako kažu neki 
izvori od 20 do 500 DM). Mini
starstvo presvete tada jedan pol
agani ispit poništi i uvede sasvim 
drugi sistem bodovanja za taj 
predmet, a drugi test odloži. 
Druge varijante su neka sitna ili 
krupnija varanja, manje javna i 
bezbolnija, kakav je slučaj bio 
prošlih godina, što je neizbježno 
u toliko „sudbonosnim" situaci
jama. Učenica koja je prije dvije 
godine polagala prijemni kaže: -
Na prijem11om sam pala 
isključivo zbog prevelike nervoze. 
Profesorica kod koje sam išla na 
privatne sate iz matematike nije 
mogla vjerovati u tako loš moj re
z ulta t. Poslije, u kolovoškom roku 
sam položila, ali je bilo kasno -
sva mjesta u školi koju sam htjela 
upisati već su bila popunjena." 

Koliko je sve to potrebno i 
korisno, odlučuju neki ljudi, bez 
da za mišljenje pitaju mlade. koji 
sve to trpe i proživljavaju. Zane
maruje se da uspjeh u os11ovnoj 
školi (60 posto bodovanja) već tre
ba da označi i pokaže koliko 
učenik zna, pa testovi nisu po
trebni. A ako se sumnja u neku 
zloupotrebu, treba uzeti u obzir 
zloupotrebe testova, također. Sve 
to - upućeniji znaju - nisu uvijek 
real11a mjerila po kojima bi se kan-

didati vrednovati, pa bi potpuna 
promjena koncepcije morala biti 
napravljena. 

U toliko željenoj srednjoj 
školi, vrijedni i sposobni uče11ici 

naučeni svakodnev11om radu i 
učenju odmah se istakI1tt. Kao, 
razum je se, i njihovi školski 
drugovi, ma11je uspješni u ranijem 
školovanju, ali u dva mjeseca pr
ije prijem11og dobro „potkovani" 
znanjem, koji odmah pozivaju u 
pomoć „ privatne profesore". 
Učenje, neuče11je, rad i sitne (ili, 
kao ove godine krup11e) se 11astav
ljaj1t, 11itko ništa ne pita i, kako se 
'V . • , • ,. 

c1r11, uopce ne nam Jera va pronac1 
neki bolji, lakši, real11iji i praved
niji način za bira11je kandidata za 
upis u srednju školu. 

A svake jeseni, pa i ove što 
dolazi. 11eka djeca će djelimično 
odahnuti od napetosti i 
doživljenih stresova i poći tt prvi 
razred srednje škole, a neka dn1ga 
djeca će poći u osmi, pitajttći se 
kakvi će faktori ovaj pttt tttjecati
na njihovu bud11ćnost, koliko će 
njihovi roditelji potrošiti novca na 
privatne sate, što će upisati i da li 
će konač110 netko pokušati da 
s pri ječi stvaran je blago 
neurotičnih srednjoškolaca,i što je 
to što potpuno „ po god u je" i tre
ba vreme11u i prostoru na kojem 
V • • z1vuno. 
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Knjiga nad knjigama o gradišćanskim Hrvatima: 

POVIJEST I KULTURA 
, 

V ~ 

GRADISCANSKIH HRVATA 
Riječ je o knjizi koju je ne

davno izdao Nakladni zavod Glo
bus iz Zagreba. MonumentaL.1a je 
to knjiga enciklopedijskog forma
ta i sadrža ja od 560 stranica. Osim 
teksta in1a n1nogobrojne iz
vanredne ilustracije i reprodukcije 
do sada ne pozna till povjesnil1 isp
ra va, te jednu veliku kartu koja 
potanko prikazuje sva naselja 
gradišćanskili_, Hrva ta u Austriji, 
Mađarskoj, Ceškoj i Slovačkoj 
nekada i danas. Na realizaciji ove 
n1on U!}1en talne k11 jige radili su 
ponajbolji znanstvenici iz Hr
vatske, Austrije i mađarske preko 
dvadeset godina. Spomenin10 
samo neka poznata in1ena: prof. 
dr. Igor Karaman, prof. dr. Ivan 
I5ampuš, Josip Adan1ček, Lovro 
Zupanović i drugi s hrvatske 
strane. Sa austrijske strane dvor
ski savjeh1ik dr. A u gust Ernst i dr. 
Johann Seedoch, te dr. Laszlo 
Hadrovics i drugi znanstvenici s 
madžarske strane. Monun1ental
nosti knjige mnogo je pridon_ijela 
svečana oprema g. Ton1islava 
Pušeka, direktora Nakladnoga 
zavoda Globus, a njezu1oj pregled
nostispon1enu la velika karta koju 
je izradio Josef Breu. 

Knjiga počil1je predgovorom 
predsjednika Republike Hrvatske 
dr. Pranje Tuđmana i kardinala dr. 
Pranje Kuharića , zagrebačkog 
nadbiskupa. Poton1 uredništvo 
objašn java projekt knjige koji je 
pokrenut 1972. a ostvaren tek na
kon 23 godi.ne napornog rada -
1995. godi.ne. 

Zbornik sadrži šest te,n1atskih 
djelova: 

I Iseljavanje i pitan je podrijet-

1a 
II Naseljavanje, obzor i n1ije

na govornog područja 
III Društveni, politički i gos

podarski razvoj u novoj domovi
ni 

IV vjerski i kulturni život 
V Tradicijska kultura 
VI Jezik i in1ena 
na kra ju je dodano vrlo pre

gled no kazalo in1ena i n1jesta 
pomoću kojega svaka 
gradišćanska obitelj n1ože doznati 
nešto o sebi, o svon1e podrijetlu i 
obitavalištu. 

Nije moguće u ovon1e 
kra tskon1 prikazu ni popisati, a 
kan1oli obraditi naslove osami1a
est znanstvenih priloga ovoga 
n1onumentalnog zbornika, 
počevši od Adan1čekovog koji 
raspravlja o iseljavanjuHrvata u 
austro-ugraski granični prostor u 
XVI stoljeću do SZuchicl1evog i 
Vlasitsevog o obiteljskin1 in1enin1a 
gradišćanskil1 hrvata. također je 
nen1oguće izdvojiti neki prilog i 
dati n1u prednost po znanstven
im i književnin1 kvalitetan1a jer svi 
su prilozi pisani n1aksin1ah1on1 zn
anstvenom odgovornošću, ali 
istodobno tako razun1ljivin1 jez
ikon1 da ih n1ože čitati svaki pis
n1en čovjek. Prelistavajući 

letin1ično kazalo in1ena i n1jesta 
nisn10 nisn10 našli nekih relevant
nih dodirnih točaka izn1edu 
gradišćanskil1 i bačkih Hrvata. 
Kazalo imena bi trebalo studiozno 
usporediti s in1eni.n1a i prezimen
ima bačkil1 Hrva ta jer na prvi po
gled nen1a izrazitil1 sličnos ti koje 
bi ukazivale na neku srodnost ili 
n1ožebitno zajedničko podrijetlo. 

zanimljivo je da u kazalu n1jesta 
nen1a toponin1a 11Bačka" (a in1a 
Bana t), ni 11 Subotica" . Sve to 
upućuje na zaključak da između 
gradišćanskil1 i bačkil1 Hrvata ni 
u pradon1ovini, ni tijekon1 protek
lil1 pet stoljeća nije bilo naročitil1 
veza. Na povjesničarin1a bačkil1 
Hrvata je da prionu poslu, 
istraživanju, ali bez žurbe i preu
hitrenil1 zaključaka. Bolje je što 
kvalitetnije, a kasnije, nego što pr
ije a lošije. 

Gradišćanski Hrvati doista 
in1aju razloga da slave i budu 
ponosni. Oni su prvi ogranak isel
jene Hrvatske koji je dobio 
reprezentativni zbornik najviše 
znanstvene razine o svojoj povijes
ti od godi.ne 1515. do danas. 

Izdavaču i suradnicin1a česti
tan10 na n1aestralnon1 djelu, ali 
in1a preporučan10 da ne ostavlja
ju svoja pera, već neka pokušaju 
na isti naču1 obraditi povijest i 
kulturu ostalil1 ogranak iseljene 
Hrvatske, npr. u Italiji, u drugim 
dijelovin1a Mađarske, a ne san10 
u zapadnin1, potom u Bačkoj, Ba
natu, Run1unjskoj itd. Očito je, 
nain1e, da danas jedan čovjek ne 
n1ože valjano napisati iscrpno i 
sveobuhvatno znanstveno djelo o 
povijesti i kulturi bilo kojega 
ogranka iseljene ili neiseljene Hr
vatske. Za to je potrebna suradnja 
n1nogil1 vrhunski11 stručnjaka za 
razna područja ljudskoga života. 

Ton1c Runrlovčnnin 
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lnterview: Ševko efendija Omerbašić, predsjednik Mešihata Hrvatske 

OSTALI SU NAM SAMO OSTACI 
OSTATAKA 

V 

Razgovor s Sevkon1 efendijom 
On1erbašićen1, predsjednikom 
Mešil1ata za Hrvatsku vodila sam 
u vrijen1e kada je u banjalučkoj 
regiji irttenzivira no istjerivanje 
nesrpskog pučanstva 
i rušenje katoličkil1 
crkava, u vrijen1e zar
o blja v a11 ja vojnika 
UNPROFOR-a, u vr
ijeme kada se situaci
ja na terenu n1ije11ja
la, kao i po običaju -
na gore. Na početku 
razg ovo ra 
zaključismo da sn10 
oboje iz Bosne: 

- Ja sam sa Dril1e, 
iz Goražda. - kaže ef. 
On1erbašić. 

*Sad se, na 
žalost, najviše govori 
o Banja Luci? 

- Banja Luka 
predstavlja još jedan 
dokaz o e tničkom 

čišćenju koje sprovo
di velikosrpska poli
tika. Jer, do sad su 
baren1 tu bili 
pošteđeni ka to lički 
vjerski objekti.Od 
ovo n1alo objekata 
koji su preostali, 
navjerovatnije će, slijedon1 njil1ove 
filozofije o etničkom čišćenju 
nesta ti kao što je nestala i 101 
džamija na području okruga Ban
ja Luke. Ono što je za svaku os
ud u jest to što je tamošnje nesrps
ka pučanstvo - i luvatsko i musli
mansko bilo krajnje n1irno i 11isu 

ničim davali nikakve znakove 
pobune protiv tamošnje srpske 
vlasti. A dočekali su da budu 11e 
san10 protjerivani, već 11erjetko i 
n1asakrirani, n1a ltre tira11i, 

opljačka11i i pokupljeni u auto
buse ... I ovo sada je upravo bitka 
za opstanak til1 ostataka ostataka 
i Hrva ta i Muslin1ana. Najviše boli 
spoznaja da n1eđunarodna zajed
nica ne pokušava 11išta učiniti i 
njezina nemoć u odnosu na veli
kosrpsku politiku je ili velika, ili 

je sve prepušteno slučaju. Također 
stoji i ko11statacija da ni legitin1ne 
vlad e u Hrvatskoj i BiH nisu ništa 
uradili da bi se na neki način 
izvršio pritisak da se prestane s tin1 

ise lja van jen1. 
Prisjetin10 se 
92. i 93. godii1e 
kada je 
započelo 

e tni čka 

čišćenje, čak je 
bilo i nekil1 
pristalica(?!) 
tog 11h uma nog 
" preseljenja i 
,, r a z n1 j e n e" 
stanovr1ištva, a 
sada uzin1a ve
likog n1al1a,11e 
san10 u BiH, 
već i u Vojvod-

. 
1111, a 0S1Il1 U 

Banja Luci, u 
drugin1 okupi
ra11in1 krajevi
n1a (od strane 
Srba), već je 

V 

zavrse110 
etn ička 

čišćenje. Sad 
preostaje da još 
til1 desetak 
tisuća 1 jt1di 

budu istjerani, iseljerti i veliko je 
pitanje šta poslije toga. I ono što 
još jedanput ukazuje 11a pravo 
rješenje bolnog pitania ovog pros
tora jest da jedi110 sila n1ož e 
spriječiti velikosrbe u vrše11ju 
takve prljave rabote. Na žalost, te 
sile 11en1a, i teško da će u dogled-
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no vrijeme i biti takve sile koja bi 
se suprotstavila tom etničkom 
čišćenju. Bolno odjekuje činjenica 
da su ti ljudi prepušteni nemilos
ti, da su prepušteni orgijanju til1 
nacifašista i da će mnogi, naročito 
žene, djeca i starci u tim etničkim 
čišćenjima stradati, pored onog što 
je do sada stradale.U Banja Luci 
nije bilo rata, pa kao da nismo 
dovoljno mislili na te ljude, i uka
zivali svijetu šta bi se sa njima 
moglo dogoditi. Jednostavno je taj 
vremenski prostor bio prepušten 
velikosrbima da to tiho, autobus 
po autobus etnički očiste. I danas 
kada smo došli pred svršen čin, mi 
preostali trebamo dio glas i iz sveg 
glasa zahtijeva ti da se spasi taj os
tatak ostataka. 

„ Imate li ikakvog kontakta s 
muslimanskom vjerskom zajedni
com sa tih prostora, ili onog što je 
od te zajednice ostalo? 

- Ja sam u kontaktin,a s 
banjalučkim muftijom koji se u 
strah u sklonio kod biskupa Koma
rice. Otuda nam upućuje vapaje -
pomizile nam riječju, djelom, pro
testom ... prenesite naše patnje svi
jetu ... 

„ Koliko god da razmišljam, ili 
razgovaram s ljudin'la različitih 
zvanja i intelektualnih nivoa, is
postavlja se isto: sve il1 je iznenadi
la ova sustavna mržnja, etnička 
čišćenje i sve novije i prefidnije 
ideje g sprovođenju istog ... 

-Zalostan je dokaz da ta 
ideologija nije spontano nastala 
nego je smišljena. I dok sn10 svi 
mi blagonaklona gledali na tu 
Jugoslaviju, oni su sasvim racio
nalno razn1išljali koje dijelove I-Ir
va lske i Bosne da pripoje sebi. Svo 
to - nazovimo ga bra tslvo- jedi11-
slvo bio je na neki neču1 plaš t is
pod koga se planirala ideologija ne 
samo etnički čistih područja, već i 
naci ja. Najv iše trpe u pravo 
n1ješoviti brakovi. Događa se da 
su oni koji s u bili glavni nosi telji 
jugoslaven s k og jedins tva od 
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strane velikosrba bili najviše 
kažnjavani, jer velikosrbi nisu 
prezali od kažnjavanja i samih 
Srba koji su se suprotstavili njihc:r 
voj ideologiji.No, danas je velikc:r 
srpstvo toliko prevladalo, da se i 
oni koju su bili protiv svega ovoga 
što se događa, priklanjaju novo
nastaloj situaciji. Najbolje se to 
vidi na području Banja Luke, gdje 
tamošnji gradonačelnik „ne zna 
ništa što se dešava" Znalo se već 
86.godine, pa i 81. da će se nešto 
dogoditi. I onog momenta kada je 
na vidje lo izbio Memorandum 
SANU koji je jasno određivao 
pravce velikosrpske ideologije i 
sve ukazivanje nesrpskih eleme
na ta na ono što će se d esiti 
međunarodnu je zajednicu ostav
ljao gluhom. Ona je i danas „vrlo" 
gluha na sve ove žrtve, na sav 
genocid. Međunarodna zajednica 
nije bila svejsna da ni silovanje 
žena - što se smatra ktajnjim geno
cidom - o kakvin1 se ljudin,a radi, 
nego je treba lo da zarobe vojnike 
UNPROFOR-a. Ja ću ponovo rea 
-da bez uporabe sile toliki zločin i 
genocid neće prestati, jer se 
očigledno je, teško može naći dru
gi modus, drugi način da se sve to 
zaustavi. 

* E, ne možete baš rea da SPC 
nije 11 izrazila svoje žaljenje" - evo, 
poslala je episkopa A tanasija 
Jeftića, jednog finog i n1iroljubivog 
gospodi.na da u Banja Luci „izvidi 
slvar" i 11 izrazi žaljenje" biskupu 
Kon1arici? 

- Ma šla kažete!? 
• Jeste. Kad san, to čula, un1a

lo se 11isam rasplakala od ganuća . 

- Od san1og početka je 
očigledno da je SPC jedan od ule
n1eljilelja ovog kaotičnog stanja, 
što se vidi u podrškan1a koje SPC 
daje paljanskon1e rukovodstvu 
koje je očito zločinačka, ali to SPC
uočilo ne smela.I nuslin1 da o SPC
u ne treba dalje raspravljati, jer ona 
n1ora sama povući kon.zekvence i 
da je prvi puta jedna vjerska zajed-
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nica tako duboko zašla u potporu 
jednog režima kao što je to slučaj 
sa SPC i rekao sam - paljanskog 
režima. Oni s vremena na vrijeme 
kažu kako nisu u stanju izvršiti 
neki jači utjecaj na sve ono što se 
događa, a s druge strane, treba 
razmotriti stalno sjedenje jednog 
od episkopa na paljanskim sjedni
cama, dok s druge strane u Bosni 
pod muslimansko - hrvatskom 
kontrolom živi oko 200 tisuća 
Srba, isto tako i u Hrvatskoj, i pra
voslavne crkve nitko ne dira . .tv1is
lim da je to u redu, i da tako treba, 
jer bez obzira tko vodi crkvu, crk
va sama kao takva nije odgovor
na za ovo što se događa. Odgovc:r 
ran je onaj ko ti crkvu vodi. To su 
svetinje, i tko god posegne za nji
ma, n1ora da odgovara.Mi sn,o do 
1993. godi.ne in1ali kontakata sa 
SPC-orn, i kad god snio tražili da 
se osudi zločin, nismo, normalno, 
dobijali odgovor, što je značilo 
prešutnu suglasnost s onin,a koji 
vrše zločin. 

* Vikar banjalučke nadbisk
upije n,i je u interviewu rekao 
kako je od SPC-a dobio odgovor 
u kojemu se sadašnje protjerivan
je ljudi iz Banja Luke pravda ili 
„stanjen," u zapadnoj Slavoniji, ili 
- onim što su navodno, Srbin1a u 
Banja Luci ustaše uradile u 
Drugon1 svjetskon1 ratu?! 

- Da. A kako će objasniti onih 
preko tisuću srušenih džan1ija 1'oje 
su srušili u ovon1 ratu, i sve ono 
što su uradili Muslin1anin1a? A na 
prostorin1a BiH pod n1uslin1an
skon1 kontrolon1 nen1a ni jedne 
srušene pravoslavne 
crkve.Vjerojatno će to opravdati 
na onaj način na koji je patrijarh 
Pavle rekao da su za vrijen1e Tura
ka n1uslin1ani zatirati pravoslavl
Je. 

*A otkud onda oni n1anastiri 
po Srbiji što potječu iz tog doba? 

- I ja se često puta pitam - jer 
500 godina jedne vlasti - da je bila 
baš toliko neprijateljsl-.a i tenden-
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ciozna pren1a bilo kom, mogla je 
u til1 pet vijekova iskorijeniti čitav 
narod. Na našu radost- nije. I d oz
voWa je da mnogi manas tiri, koji
ma se danas Pravoslavna crkva 
ponosi budu izgrađeni. I to je još 
jedan dokaz tolerantnog odnosa 
Islama naspram drugih vjerskih 
zajednica, a također i odnos Hr
vatske i Katoličke crkve prema 
SPC-u. Nadan1 se da se nitko neće 
povesti za srpskim zlim činima, jer 
bi to značilo povesti se za nečim 
što je osuđeno. 

,.. Ima te li uvida u život vaših 
vjernika na području Srbije i Crne 
Gore? 

- Poznato mi je da ljudi ž ive u 
teškom po loža ju, da su neki M us
limani ubijani i bacani s pivskog 
mosta ... još se ništa ne objavljuje o 
onim ljudima što su oteti na pruzi 
Beograd - Bar i vjerojatno je da su 
ubijeni .. sama ču1jenica o ton1e tko 
je agresor u BiH govori u kakvom 
su stanju tan1ošnji Muslimani. Ve
liki broj ljudi je morao napustiti 
svoje domove, jer je tamo svako 
slobodnije oglašavanje predznak 
napuštanja ... 

V 

,.. Sta će u kontekstu svega 
ovog što ste rekli biti s 
Međunarodnim sudom za ratne 
zločine? Koliko sam obaviještena, 
Basijunijeva komisija je prestala s 
radom, navodno zbog nedostatka 
novca? 

- Ta je komisija učinila toliko, 
da je one koji su se u svijetu digli 
protiv srbijansko-crnogorske 
agresije nešto malo kao 
utješila.Međutim, u onom trenut
ku kada je omjer zločina počeo ići 
suviše „ u korist'' Srba, 11ekon1e je 
- ljudi kažu Butros Galiju i Dejvidu 
Ovenu to zasmetalo, pa su nare
d ili da smanji broj srpskih, a 
poveća broj muslimanskil1 i hr
vatskih zločina.Ali, usprkos tome, 
srpski zločini su nemjerljivi.I sve 
dok oni posjeduju takva snažna 
oružja i ratnu mašineriju ,teško da 
će ikad biti dostupni 
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n1eđunarod11om sudu u Haagu, 
ali se nadati da je pravda, iako je 
spora, ipak dostižna. 

,.. Moram vas u pita ti i o jedn
om Bosancu: šta je s Fikretom 
Abdićem, glasovitim Babom? Nje
ga je zaista bilo svugdje - i u sva
koj politici i u svakom sistemu ... 

- Ne znam politiku onih koji 
su njega tada „gurali" , jer su prije 
svega morali sl1vatiti da će sa njim 
imati velikih problema. Od kojih 
sada muslimanski narod ima onaj 
najveći- bra toubilaštvo.Sad se već 
primiče kraj tome, ali je sigurno do 
sad poginulo preko dvije tisuće 
ljudi i to će ostati kao bolan rezul
tat među muslimanskog 
sukoba.Nadamo se da će i on 
poput mnogil1 doći na dnevni red 
Međunarodnog suda za ratne 
zločine i da će za to odgovara ti. 
Onog mon1enta kada je ušao tt 
vlast kao predstavnik SDA isko
ristio je svoj položaj da napravi 
razdor u n,uslimanskim redovima 
- i prod ukovao je 0110 što je 
prod ukovao.Sada pokušava pono
vo doći u kontakt s bosanskom 
stranom, ali sada je kasno.-Nje
govi politički pogledi na musli
manski narod potpuno su 
ide11tič1u 8i u suglasju sa velikosr
bima i mi to vidimo.Kao, svi osta
li Muslin,ani su teroristi, naciona
listi i šovinisti, a on je jedini ispra
van. 

,.. Otkud teze da se Europa 
navodno „ plaši širenja Islama" pa 
se s toga dozvoljava ovo što se 
trenutačno odigrava u Bos1u? 

- Sad se vraćamo na ono Vaše 
pitanje s početka - otkud toliko 
kvazi „znanstvenika" i „ pozna
vatelja Islama" - poput Jeftića- koji 
u toj velikosrpskoj histeriji us
pjevaju uvjeriti srpski narod da su 
Muslimani fundamentalisti, a ako 
Evropa za ove tri ipo godine rata 
nije uspjela sl1vatiti ko su i kakvi 
bosanski Muslimani ... da to nisu 
nikakvi fundamentalisti, i ako za 
ove godine rata nije se udostojila 
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niti Hrvatskoj niti BiH ukinuti em
bargo na naoružavanje, onda 
mora biti svjesna težine tog svog 
djela. Djela nečinjenja. 

*Stalno se pitam, gledajući 
gradove i sela koja drži srpska 
strana u BiH i Hrvatskoj: zašto se 
toliko uništava? Otkud toliko de
struktivnosti , ako već planiraju 
zadržati ta područja kao svoja? 

- Odgovor moramo potražiti 
u legendama srpskog 
naroda.Svako iracionalno priz
ivanje sile produkuje destruk
tivnost, koja se dešava i 
sada.Interesantno je i to da u cilju 
i u interesu srpstva nema ni jedne 
radnje, ni jednog čina koji je 
zabranjen.Sve je dopušteno. Oslo
boditi pripadnika srpskog naroda 
bilo kakve odgovornosti radi 
uništavanja ljudskog bića- mislim 
da na vaše pitanje ne treba bolji 
odgovor. Taj će se bumerang vrati
ti tom narodu, jer vidjelo se da 
tamo gdje prestane palež, pljačka 
i rušenje, počinje sukob između 
njil1 samil1. To je konačnica svih 
zločinaca i 11jihovih pokreta - jer, 
kažu svete knjige, da škrtac najpr
ije svojon1 škrtošću poguši sve oko 
sebe, pa na kraju udavi i san1 sebe. 
Tako je sa zločincima. Na žalost 
dati u ruke narodu jednu takvu 
doktrinu, ne znači ništa drugo 
nego san10 uništenje tog 
naroda.Jer Bog na kraju zna kako 
treba kazniti onog koga za zločine 
nist1 kaznili drugi. 

* Sad se opet vraćamo vjeri: 
neprestano se pitani zbog čega 
SPC toliko gorljivo podržava Vla
dara države, posebice ako se 011 
zalaže za nacionalnu, bolje reći za 
nacionalističku politiku - kao što 
je to , recin10, sada slučaj s Rado
va11on1 Karadžićen1 ? 

Zbog toga što je 
NACIONALNA,a ne Ii ITERNA
CIONALNA. Nacionalna je crkva 
u Grčkoj, Rusiji, Bugarskoj, sada 
u Makedo1uji itd. I norn1alno je da 
kao takva mora da služi dotičnom 
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rezimu, odnosno dotičnoj 

vlastLkatolička je crkva interna
cionalna- sa sjedištem u Vatikanu, 
gdje je Papa glavni autoritet, a u 
Islamu je glavni autoritet Kuran, i 
ne može se različito tumačiti od 
zemlje do zemlje.Ne radi se o 
geografskim. preprekama, već se 
radi o ljudima, o moralnim postu
latima koji se moraju izvršavati. 

* Pratite li događanja unutar 
SPC? Sve češće se pominju tinjajuci 
sukobi unutar samog vrhovnog 
svećenstva ove Institucije? 

-To je logičan slijed svega on
oga u šta se SPC upustila.I vjero
jatno će tu biti još razdora. To nas
taje iz bunta nakon učinjenih 
zločina, i ne sumnjam da u SPC 
ima poštenih ljudi koji otvoreno 
kažu: žqa ne pril1vatam to". TO je 
jedan od razloga. No, najvjerovat
nije, to su politički razlozi. 

* A gdje je tu narod? 
-Kod nas u Islamskoj za jedni

ci sveti zadatak je očuvati Božji 
pogled na čovjeka i reći: ako net
ko u bije jednog čovjeka, kao da je 
pobio cijeli svijet. Ako ga spasi, 
kao da je spasio cijeli svijet. Od 
moralnih postulata glede čovjeka 
i njegovih sloboda, Is lam, i onaj 
tko je na čelu islamske Zajednice 
ne smije odstupati,bez obzira što 
je NJEGOV muslimanski narod 
stradao od drugog naroda, i ta 
vrhovna pravda i ne smiju se na 
osnovu rata stvarati zaključci o 
jednom narodu.Mi znamo, i to 
uvijek ističemo da Srbi nisu svi jed
naki. Ima Srba koji se s tide ovoga 
što se danas događa, koji se bore 
protiv ovog bezun1lja ... Jer, in1an10 
u povjesti dosta slučajeva kad cijeli 
narod naprosto „poludi11 

- recimo 
u Hillerovoj Njen1ačkoj, pa slučaj 
u Ja pan u , u I ta liji kao 
na11<atoličkijoj zemlji ... i stoga se ne 
može cijeniti vrijednost naroda ili 
r e ligije po tim određenim 
trenucima.Ali ono što se u ovom 
ratu ne može pravdati, i ne pos
toji niti jedan autoritet koji bi us-
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pio opravdati jeste genocid koji je 
počinjen na ovako uskom prosto
ru: pa ubijeno je trista tisuća ljudi! 
I onaj tko takvu politiku odobra
va - na njemu leži sva odgovor
nost za to. Jer kad se stvori 
hegemonistička vlast, normalno je 
da ona želi staviti sve pod svoju 
kontrolu. Takvil1 će pojava biti i 
kod drugih naroda, i kod drugih 
VJera. 

* Kako to mislite? 
- Mi znamo kad se raspao Hi

lafet nestankom zadnjeg turskog 
sultana n1nogo je bilo nostalgičara 
za jedinstvenom institucijom koja 
će vladati svim Muslimanima svi
jeta. Takvog autoriteta, osim u 
Meki, kao instituciji - nema. Svi 
muslimani svijeta Meku poštiva ju 
zato što je Islam potekao odatle, 
međutirn,nikon1e ne pada na pam
et da kaže da su najbolji muslimani 
isključivo oni iz Meke.Najbolji 
muslimani su oni koji provode 
Kuran, odnosno oni koji nastoje 
živjeti po zasadan1a Kurana. 

„ Srpska strana uglavnom 
ističe kako muslimani iz našeg 
podneblja žele od Bosne napraviti 
islamsku državu? 

-To nije istina. Muslimani žele 
jedino slobodu vjeroispovjesti i ne 
žele u grožava ti ničiju slobodu 
vjere, ničiju slobodu nacije, ničiju 
slobodu ateizma. Jedan od razloga 
ovog rata jeste taj što sn10 godina
ma živjeli pod stalnin1 pritiskon1 
oduzimanja sloboda kada je u pi
tanju vjera, i norn1alno da su se svi 
ti antagon1nizmi nagomilali i 
doveli do ovog stanja koje in1an10 
sad. 

*Kako živje Muslin1ani u hr
vatskoj? 

- Kao svi drugi imamo prob
lema - i to zbog rata. Naslojirno 
formulirali svoj stav u odnosu na 
vlas t i posvetiti se vjernicin1a . 
Država je nastojala forn1ulirali 
svoj stav naspran1 vjerskih zajed
nica, međutim on još nije u pot
punosti isforn1uliran, pa odatle i 
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neke poteškoće - koje su nastale 
posebno nakon sukoba Muslima
na i Hrvata u Bosni. Hvala Bogu, 
taj sukob je prestao i s te strane 
odnosi se popravljaju. No, zakon
ski, odnosno pravno, trebat će još 
dosta napora da vjerska zajed1uca 
dobije svoj status.Formulacija da 
vjerske zajednice nisu političke 
stranke , a li se ne mogu odvojiti 
od svakodnevnog života i od poli
tike društva je ono što treba do 

V 

kraja pojasniti i formulirati. Sto se 
tiče sadašnjeg odnosa Islamske 
zajednice i države, iman10 dosta 
prigovora, no znamo u kakvom je 
stanju država, i svi građani Re
pu hl.ike lrrva tske, ali ima nekakvih 
animoziteta koji su srećom na 
lokalnom i pojedinačnom nivou i 
situacija se, generalno, pobolj.šava. 

* Kakav odnos imate s 
kKa toličkom crkvom, budući da 
ste rekli da sa SPC ne kontaktirate? 

- Naš odnos s ka toličkon1 
crkvom je zadovoljavajući. Zajed
no dje luje n10 na n1nogin1 
područjima i do sad smo učinili 

dosta korisnih stvari. Naši odnosi 
su tako postavljeni, da se u slučaju 
nekil1 incidenata i ugrožavanja 
zajedničkog života nitko ne n1ože 
pozvati na stavove ni Katoličke 
crkve, ni Islan1ske zajednice. Obje 
Zajednice su izrične pren1a svin1a 
onima koji bi pokušali bilo kakve 
n1anipulacije. I s toga je norn1alno 
da naši odnosi više nisu san10 pro
tokolarni. Sa ostalin1 kršćanskin1 
crkvan1a irnan10 korektne odnose 

* Napraviću digresiju i upitati 
Vas nešto naiz_gled sasv in1 iz 
„drugog filrna". Staje sa „sluča jen1 
Ruždi"? 

- On je na zapadu uzet kao 
sin1bol n ekakve slobode 
razn1išljanja i pisanja o najvećun 
religijskim svetinjan1a .Muslin1ani 
ga sn1atraju nekin1 tko se drznuo 
dirnuti u svetinje koje n1ilio ni lju
di drže svetiI1jan1a.U tome i jeste 
razlika: zapad drugačije razn1išlja 
o slobodi, pa uključllje u slobod-
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110 razn1atranje i kritiku i najveće 
ljudske svetinje, sn1atrajući da 
nen1a ništa sveto o čen1u se ne bi 
n1oglo raspravljati.Međutim, tre
ba razlikovati i islan1ski stav kad 
su u pita11ju suniti i kad su u pi
tanju šiiti. Mi znan10 da je snu-t
nu osudu za Ruždija potencirao 
imam Hon1eini koji je šiita.Stav 
sunita se razliku je u tome što , 
premda osuđuju to što je Ruždi 
uradio, ne donose nikakvu pre
sudu. On je za n1uslimane sin1bol 
jedne neviđene drskosti.Ima pisa
ca koji su pisali slično njemu, ali 
mnogo den1okratskije, s n1nogo 
više argumenata.U njega je u pi
tanju bio čisto literatski pristup i 
to je ono što je zaboljelo mnoge. 
Jer, ako želi primjer zla, ima ga oko 
sebe koliko l1oće. A ne tražiti ga iz 
povjesU, iz povjesne lič11osti koja 
je bespogovorno priznata u religi
jama svijeta. 

* I šta ga zbog svega toga 
čeka? 

- Ja osobno mislim da se 
Ruždiju neće dogoditi ništa ružno. 
To bi tek bilo žalosno da mu se 
dogodi. Ali zaslužio je osudu i ne 
znam jeste li imali prilike čitati 
„Satanske stihove", ali to baš i nije 
neko vrh.unska niti ren1ek djelo 
suvremene literature. Ruždija, 
dakle, treba cijeniti kroz nekakve 
moralne kvalitete- on u svojoj pre
thodnoj knjizi u dijelu gdje 
opisuje kako ga majka ispraća u 
London, govori o tome kako ona 
„zalazi u sokake koji su pozna ti 
kao kupleraji". Znači da je na neki 
način oskrnavio i svoju majku, 
pomješavši je s prostitutkama, što 
ni jednom čovjeku ne pada na 
pamet, jer je majka svakom 
čovjeku moralni atribut čije se dos
tojanstvo i integritet čuva kao svet-. . 
m1a. 

* Je li Ruždi možda sotonist? 
- O tome bi se moglo samo 

nagađa ti,ali bez nekih valjanih 
dokaza ne bih želio govoriti o 
tome. 
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* Kad sn10 već kod sekti- kako 
tun1ačite poplavu novih 11azovi 
,,vjerskil1" piokreta koji na du
hovnom polju ne donesu niš ta 
novo, ali zato naprave golemu 
štetu? 

- Na žalost, ali religija je poo
davno postala predmet biznisa i 
bit će sve više i više, naročito kada 
su u pitanju ove indijske sekte -
Bral1manizma, neokonfučizma, 
budizma i ostalih.Toga će biti sve 
više zato š to je stvoreno preautori
tativno gledanje na sekte. S druge 
strane, sekte su, posebice na za
padu, pos tale vrlo opasne, jer u toj 
svojoj silnoj doktrinaciji na osno
vama na kojima su stvarane i os
nov a ne prelaze u nekakav 
fetišizam i postaju nulitantne, vrlo 
zal1tjevne, i na kraju one ne žele 
davati vjeru , već je žele propisi
vati, što je vrlo opasno i vodi u 
n1ilitantnost, pa samim tim i u 
n1ogućnost strahovitil1 
sukoba.Najbolji dokaz za to je sek
ta „ Vrl1ovna istii1a" u Japanu - a i 
prije u Americi ili u Svicarskoj i 
koje idu toliko daleko u ideolo
giziranju, da prouzročuju katas
trofe, što je religiji najstrože 
zabranjena.Njezin je n1oto vjera u 
Boga, ljubav, vjera u istinu, vjera 
u moral i ono što čovjeka čini 
sposobnim da se nosi s problemi
ma ovog svijeta. 

* A kakvo je stanje s 
11oficijelnim religijama" - recimo -
s isaln1skom ... vraća li se narod 
vjeri? 

-Tu morate razlikovati stil1ijs
ko i sisten1atsko vraćanje.Stil1ijsko 
je ovo pomodno vraćanje religijt 
što imamo u zadnje vrijen1e. 
Sistematska stanje zal1tijeva još 
mnogo rada i ne znam koliko 
ćemo u tome uspjeti. .. s ovoliko 
kadra koliko imamo. Međutin1, 
treba izgraditi stav prema onima 
koji 11e vjeruju. I taj stav ne treba 
1ukako onakav kakav je imao ko
munista ateista prema 
vjernicima.Ni po koju cije11u. Jer 
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ako sn10 tada poštivali slobodu 
prava ispovjedanja vjere i danas 
se toga moramo držati. N e treba 
smatrati crnom ovcom onoga ko 
ne vjeruje. I to stoga da nam se ne 
bi dogodilo da upadne n10 u 
zamku prisile i nasilja. 

* Gdje je kraj svemu ovom što 
nas je snašlo? 

-To se mnogi danas pitaju. Ja 
ću ustvrditi jedno, ikako mi to 
moral moje vjere ne dopt1šta, ali 
ovo što doživljavamo već tri god
ine - ovaj užas, ovaj genocid, ne 
mogu biti zaustavljeni ničin1 
drugim do silom.Kada svijet bude 
spreman da upotrebi silu i da 
spriječi daljnje stradanje nevinil1 
ljudi - onda će se sve i završiti. Kad 
će to biti, ovisi o zapadu čije mor
alne din1enzije, odnos110 moralne 
devijacije upravo sagledavamo. 

* Ljudi su očekivali 11ešto veći 
angažman islan1skil1 zemalja i 
muslin1anskog svijeta koji je u kra
jnjoj liniji, i vrlo bogat i moćan? 

- Muslimanski svijet je pustio 
krilaticu: Muslimani u BIH, odnos
no u bivšoj Jugoslaviji su obraz 
Evrope. Je li islamski svijet mogao 
uraditi više - osim da zarati s 
cijelon1 Evropon1 i da stvorin10 još 
veći požar, to je pitanje vrlo špe
kulativr10 i na njega se n1ože dati i 
ovakav i 011akav odgovor. Ja 
nisam od ljudi koji bi željeli veći 
požar od onoga što je već planuo -
pa ako je BiH žrtva koja je trebala 
spriječiti još veću katastrofu, 011da 
to san10 Bog jedini z11a. I tim 
mrač11in1 silama što zazivaju da bi 
došlo do civilizacijskog rata zov bi 
se n1ogao vratiti kao bumerang. 
V 

Sta će biti - prepus timo to vre-
menu. Nadam se da je sila agresije 
na Hrvatsku i sada na BiH počela 
ići silaznom putanjom. 

Vesita Kljnjić 
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V 

PORUKA dr. SEVKA efendije OMERBAšlćA 

svim Bošnjacima - muslimanima iz Srbije i Crne Gore, 
svim Hrvatima sa tih prostora i svim ljudima bez mržnje 
u srcu 

V 

Sta reći vama, čije je stanje u kojem se nalazite evident-
no, u svakodnevnim izvješćima koja dobijamo. Teško je, 
ne može biti teže. 

Preporučiti da se nasilju odupirete, za vas bi značilo 
progon, čak i smrt. Jednostavno, teško je potlačenom dati 
bilo kakav savjet. 

Ali, dok god se može izdržati, treba izdržati i ostati na 
svom ognjištu. Ono što bih vam najviše mogao poželjeti je 
Božji mir, Božja milost. Božja pomoć. 

Iskaljivati bjes na nemoćnima, na onima što se ne 
brane, mogu samo oni koji nisu snažni, koji nisu vjerni. 
Ostaje nada da će tom zastarašivanju, patnjama i geno
cidu doći kraj.Držati se, kolko god se može, ali ne po 
cijenu gubitka ljudskog života. Jer, život je osnov svega -
imamo sve da živimo, a ne živimo sve da imamo. 
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IN MEMORIAM 
~ 

IVAN STANTIC 
(17. III 1914. -13. VIII 1994.) 

Prije godinu d ana umro je Ive 
Stantić. 

Znakovit je datum njegove 
smrti: 13. kolovoz, subota, dan 
Majke Božije, 13. dan u mjesecu, 
blagdan Majke Bož ije Bistričke . 
Sahranjen je na blagdan Velike 
Gospe. 

Ivo je bio veliki poklonik Ma
jke Božje, i na kraju je bio uslišen: 
imao je smirenu, blaženu smrt. 

O nzačaju i radu Ive Stantića 
se i zna i ne zna. O njemu se i pisa
lo, i nije pisalo. Najviše, na žalost, 
u povodu njegove iznenadne smr
ti. 

.., . . . . .,,. 
Ne moze, ne snu Je se ffilll101a 

ni zaboraviti njegova zauzetost tl 
drštvenom, kulturnom radu. 

Bio je aktivan član svih hr
vatskih društava u Subotici do rata. 
Između dva rata bio je tajnik HSS, 
stranke kojoj je poklonio rad svoje 
mladosti. 

Poslije rata, 1970. godine izab
ran je za prvog predsjed11ika no
vooformljenog HKUD 
,,Bunjevačko kolo". 

Međutim, ovaj rad Društva je 
počeo smetati pojedinim ljudima i 
političkim forumima, pa je !van 
Stantić došao pod udar kritike u 
novinama i 3. ožujka 1972. godine 
dao je pismenu ostavku. (citat iz 
aanka Bele Gabrića: In memoriam 
- lvan Stantic'). 

Mnogo kasni je, kada su se pri
like izmjenile, Ive Stantić je 20. lis
topada 1993. godine održao 
zapaženo predavanje HKUD 
„Bunjevačko kolo", osnivanje i 
djelatnost HKUD „Bunjevačko 

kolo" u Subotici ( Subotička Dani
ca za 1994. godinu, 241-150 str), 
(osvrt u „Bačkom klasju", br. 6 za 
1993. godinu, 40. str pod naslovom 
,,Jedno uspjelo predavanje"). 

S radošću spominjem njegov 
rad u instihttu „I van Antunović" . 
Iako u poodmaklim godinama, on 
se mladalačkom energijom aktivi
rao. Član je Pravne komisije Insti
tuta „I van Anhlnović'' . 

Sav njegov neumorni rad za 
dobro vjere i naroda prekinula je 
nenadana smrt 13. kolovoza 1994. 
godine. 

Još u predvečerje smrti, 12 . 
kolovoza, na književnoj večeri u 
spomen Ive Prćića, zaslužnog kul
turnog rad1uka u povodu stote obl
jeatlce rođenja, održao je predavan
je: Hrvatska kulturna zajednica u 
Subotici i njen značaj u kulturnom 
i društvenom životu Hrvata-Bun
jevaca. (Zbornik I van Anhmović, 4-
5, 311-312. str.) 

U završnici predavanja se 
obraća slušaocima: ,,Ako bi mi dan
as netko rekao da nas samo nekak
va čudo može i dalje udruži vati, ja 
bih, sestre i braćo, rekao da 
vjerujem u čuda, jer vjerujem u sve 
vas!" 

To je lvin zadnji javili društveni 
nastup. 

Njegov „labudi pjev'"'. 
Podsjećajući se Ivine smrti, 

ističem njegove vrijedne doprinose 
kulturi rodr1oga grada i volje11og 
naroda. 

Na književnoj večeri Marge 
Stipić, narod11e pjesnikinje (15.XI 
1993.) održao je predavanje Selo u 

pjesmama Marge Stipić. (Zbornik 
,,ivan Antunović'', 4-5, 150-152) 

U „Subotičkoj Danici" za 1993. 
godinu objavio je dobro dokumen
tiran aanak : dr. Mihovil Katanac, 
život i rad ( u povodu 100.obljet
nice rodenja i 20. obljetruce smrti.) 

Mislim da neću povrijediti us
pomenttna pokojruka, IvuStantića, 
ako iznesem neke njegove neos t
v arene planove. Bar nekoliko ih 
znam: 

- znam da je sabrao sve po
trebne podatke da obradi rad HSS 
- a u Subotici i predsjednika Josipa 
Vttkovića- Đide. Vidio sam prve 
skice članka. 

- Obradivao je život i rad Iva
na Malagurskog - Tanara. Taj rad 
je bio skoro završen, ali je još tražio 
neke biografske podatke koji su mu 
nedostajali.(govorio sam mu da 
objavi rad JJez tih poda taka). Bio je 
precizan. Cekao je ... i umro 

- Ive je uočio da je nekako zab
oravljen, neobrađen značaj Petra 
Pekića, zaslužnog hrvatskog
bt1n jevačkog pisca i novinara. Dao 
sam mu bibliografiju njegovih ob
javlje1tlh djela. Spremao se rasvjetl
iti njegov značaj u našoj kt1lturi. 

Spremao se. Ali ... smrt je 
učinila svoje. 

Nisam povrijedio uspomenu 
na Ivu Stantića. 

Ostvare li se njegovi neostvare
ni planovi - to će biti najbolji „me
mento" u povodu prve godišnjice 
smrti. 

Ovo je moj „in memoriam" Ivi 
Stantiću. 

Ivo Prćić, mlađi. 
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Hrvati u srijemu od sedmog sto lj eća 

SRIJEMSKA KALVARIJA HRVATA 

Iz tiska je izišla knjiga SR
IJEMSKA KALVARIJA 
HRVATA,autora Zlate Gvozdić 
Filjak i Juraja lončarevića, iz koje 
objavljujemo na jzanin1ljivije 
dijelove. Riječ je o Hrvatima u Sr
ijemu i teritoriju koji je oduvijek, 
pa sve do nasilnog ujedinjenja 
1918. godine bio dio Hrvatske. 

Prvi put nakon Drugog sv
jetskog rata iznosi se stravična 
sudbina hrvatskog življa u Srije
n1u koji je nakon rala 1945. tako 
reći raskon1ada11 i najvećin1 

dijelom pripojen sdanas već 
nepostojećoj Vojvodini, ustvari 
Srbiji. 

Značenje Srijema za hrvalski 
narod, za njegov i razvoj države 
neosporan je. Hrvali od svojega 
dolaska u VII stoljeću nastanjuju 
ga i tu osla ju. Oni su u Srijemu op
slojali u neprekidnoj borbi i slozi 
, u težnji da budu pod h rvatskim 
krovon1, česlo ostavljeni, zaborav
ljeni, poput n1rtve straže, ali uvijek 
odlucno sačuvati svoj identite t, 
svoje običaje i svoju vjeru . 

,,Kada se govori i piše o Srije
n,u, za čudo da i spren1niji ljudi 
ne znadu naJobićniJe slvar1 o lon1 
divnom kraJu na~ zen1l1e" - Lin1 
je riječ1n1a povje~n1car Vjekoslav 
Klaić prije gotovo sedan1dcscl go
din a započeo doku n1en liranu 
povijesnu raspravu „Malo o Sr
ijen1u", u kojoj je povodon1 tvrd
n je Sloja na Protića da Srijem nije 
nikada prije ukinuća srpske Vojvo
diJ1e pripad ao Hrva lskoj, doka
zao da je Srijem s tvarno i jedino 
povijesna hrvatska pokrajina. 

Akademik dr. Franjo Rački u 
opširnoj polen1ici „Srijem i Hrvati" 
koju je vodio sa „Vidovdanom" 
1861 . godine, u kojen1 su doka
zivati da je „Srem svagda bio sas
tav ni deo države i naroda 
srpskog", iznosi: ,,Seoba naroda 
hrvatskoga u današnje pred jele 
dogodi se početkom sedmog vije
ka, kako je to pisao Konstantin 
Porifirogenet. Svi koji su pobliže 
istraživali ovog pisca o spomenu
toj seobi, dosudili su hrvatskom 
narodu uz daln1aciju, i svu 
posavsku Panoniju izn1eđu Save 
, Drave i Dunava u kojoj je kako je 
poznato bio i Srijem." dr. Rački 
opširno o tome piše u studiji „Od
lomci iz državnoga prava hr
vatskoga za narodne dinaslie". 

Dr. rački nadalje navodi da 
franački pisci devetog stoljeća pišu 
o lon1e kako je Karlo veliki uzeo u 
zaštitu hrvatsku državu, pa su se 
franačke naseobine stvarale na 
Lon1 području, koje su neki grčki 
pisci nazivali franačkon1 zen1ljon1. 
Ali kada je skršena franačka n1oć i 
vlast pod njegovin1 sinon1 Ljude
vilon1, srijen, OJ>et dolazi u sastav 
hrvatske, pa već od 852 godine 
SriJen1on1 7a povijeda hrva lski ve
liki župan Trpin,ir. On u svojoj 
povelji svjedoci do Dunava 
(,,usque ripan1 Danubu"), razun1-
ijt>va se u Srijen,u jer je do sredn
jega Dunava u donjoj panonqi 
dopirala Len,Ija \.. neza Pribune. 

U dcseton1 stoljel~u s one 
strane Dunava gospodarili su 
Mađari, a s ove slrane u Srijen1u 
h rvali. Tako su Drava i Dunav bile 

granica među starijom državom 
Hrvatskom i nuađom mađarskom. 

Doklegod je hrvatskom 
državon1 upravljala narodna di
nastija, u srijemu je banovac hr
vatski ban.Tako se u dokumentu 
koji se čuva u kaptolu splitskom 
navodi izn1eđu sedan1 hrvatskih 
banova i žbanus Sren1i". 

Srijen1 je, dakle, za vrijen1e 
narodne hrvatske dinastije spadao 
pod hrvatsku krunu.Zemlja, koja 
je sačinjavala državu hrvatsku, u 
spon1enicin1a od devetog do 
jedanaestog stoljeća naziva se im
enom „Dalmatiae et Croatiae" Pod 
Daln1a cijon1 razun1ijevali su se 
gradovi: Zadar, Lrgor, Split, Du
brovnik i kvarnersli otoci Rab, 
Krk i Cres. Sva ostala pokrajina 
krune hrvatske sve do Drave i 
Dunava zove se Hrvatska. Talose 
n1ora razun1ijevati naslov „Rex 
Daln1atiae el Croatiae" koji su nos
ili hrvats ki vladari, a o l... on1e 
svjedoče brojni spon1enici i pov
ij --sni spisi . u to doba srijen1 je 
bio u cje lost i dio kraljevine Hr
vatske, jer se Slavonija u 
današnjen1 s nuslu uopce ne sponi-
. . 
U1Je. 

K1 u na sv. S tjepana posl11e 
krt1lJt1 Kolon1ona dobila je isto pra
vo na Sr1r~n, kt1l-.vo Je m1ala r1t,d 
čitavon1 I lrvats\..on, i Daln1aci1om 
Kolon,an 1 n)Cgov1 nasljednici kral
jeva li su u Daln,aciji i Hrvats\..oj 
ne kao kraljevi ugarski, nego kao 
nc1sljedn1ci Ton1islava, Krešin1ira i 
DržU,lava 

A 1-.o je pol..ra jina n1eđ u 
Savon1, Dravon1 i Duna\ on1 bila 
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od p am tivjeka sastavnim dijelom 
držav e hrva tske, a k o s u tom 
pokrajinom vlad ali kraljvi ug~rs~ 
ki, a poslije Kolon1ana kao kral1ev1 
hrvatski i d alma tii1Ski, tad a su ovi 
v lađari branili Srijem od tuđil1 
n apada. U tom smislu treba ra
zumjeti i borbe Z a Srijem između 
Geze II i grčkog cara Manue la 
(1152. godine ) . Ta se bor-
ba n astavlja i za vladan-
je Stjepana III, koji je sk
lopljenim mirom m orao 
Srijem ustupiti Cari
grad u , a b ela III ga je 
opet vratio u v last Hr
vatsko-ugarskih v lađara. 

, 
Prema tome, v ec u 

dvanaesto m to l jeću 
došao je Srijem pod u p
ra vu hrvatskougarskil1 
v lađara, tako je njegova 
političko-administrativ

na ugrad11ja u tkivo lu
va tske države posve us t
aljena (Srijem postaje 
županijom 1180. godine) 
i takva će ostati sve d o 
dolaska Turaka u te kra-
1eve. 

Područje stare sr
ijemske županije, kao i 
čitavoga (geografskoga) 
Srijema bilo je već od 
1521. godine (pad Beo
grada) pod turskom 
vlašću. Tek mirom u Kar-
lovcima 1699. godine 
dolazi u vlast hrvatsko
ugarskog kralja onaj dio srijema 
koji se prostire zapadno od crte 
povučene od ušća tise u Dunav, 
kod slankamena, do ušća Bosuta 
u savu. 

Tako su slankamen i Morović 
pripali hrvatsko-ugarskoj kruni, 
dok su Mitrovica, Ruma, Indija i 
krajvei do Kupinova i Zemuna 
ostali u turskoj vlasti. Tek mirom 
u Požarevcu 1718. godine pripao 
je i jugoistočni Srijem caru i kralju 
Karlu III. 

Poslije mira u Karlovcima, 
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zahtijevali su l1rva tski s taleži da se 
oslobođena d on ja Slavonija sa Sr
ijemom podvrgne vlas ti hrvatskog 
bana. 

Za marije Terezije ispunjena je 
njil1ova želja . Hrvatski Sabor 1741. 
godine izabrao je komisiju u koju 
je u šao ban, banski n amjesnik i 
biskup zagrebački Juraj Branjug, 

grofovi Aleksander i Ljudevit 
Patačić i još n eka svjetovna idu
l1ovna gospoda koji će provesti 
sjedinjenje. Godine 1743. nalaže 
kraljica Marija Terezija banu Kar
lu Baćanu da pođe u istočnu 
Slavoniju i Srijem, pa da s gener
alom Engelshofenom ustanovi što 
je imalo pripasti krajini prema Tur
skoj, a ostatak zemljišta slavons
ko-srijen1skoga da pod vrgne juris
dikciji banskoj. 

Komisija je tada stvorila o 
spomenutog zemljišta tri županije: 
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požešku, virovitičku i srijen1Sku. 
Godine 1745. svečano su postavl
jeni prvi veliki župani za obnovl
jene županije. Za srijemsku to je 
bio barun Marko Pejačević. 

Županija srijeska, stara, sjed
injena je s Hrvatskom (poput žup
anije požeške i virovitičke) od 

1741. do 1745. godine. 
Od tada pa do 1848. 
dakle više od stotinu 
godina, ostala je 
neprekidno u Hr
vatskoj. 

Katolička crkveno 
ustrojstvo u prošlosti, 
kao i osnutak i starost 
njezinih župa u Srije
mu, najbolje će pokazati 
naš i11stvo toga 
područja. Da u Srijemu 
tada nije bilo hrvatskog 
življa, kako se kasnije 
počelo tvrditi, ćemu bi 
taj ustroj služio ako se 
ne bi odnosio na narod 
kojem je bio namijenjen. 

Kada je Srijem 
1180. god ine postao 
županijom, obnavlja se 
njegova biskupija u 
Banoštru 1229. godine 
na Dunavu kod 

V 

Cerevića, koja je neko 
vrijeme bila i u sv. 
Ireneju kod Mitrovice. 
Tin1e je uz svjetovno 
obavljena i vjersko 
ujedinjenje Srijen1a. U 

Banoštrt1 se spominju be11ediktin
ci, koji tu imaju svoju opatiju Stjeir 
ana Prvom učenika. Mitrovica i 
Gregurevci inlali su također bene
diktinske samostane već 1247 go
dine. 

Katoličke župe zapravo su 
svjedoci postojanja 
starosjedilačkog hrvatskog življa 
na tlu Srijema, Rimo-katolička 
župa u Vukovaru spon1inje se prvi 
put 1251. godine. Zen1unska se 
župa spomiI1je 1331. godine. Star
ija je od njil1 ona u Slankan1enu. 
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Ona potječe iz 1039. godine, dak
le iz doba hrvatskih narodnih vla
dara. Kamenička župa potječe iz 
1223 godine, a beočinska crkva Sv. 
Jakoba iz 1229. Današnju 
franjevačku i župnu crkvu Sv. Iva
na ka pistrana u Iloku sagradio je 
knez Ugrin 1349. godine. Ona je 
jedina cjelovito sačuvana crkva u 
Iloku. U Iloku se nalaze i ostaci 
gotičke crkve Bl. Djevice Marije, 
koja je starija od današnje župne 
crkve. Iz godine 1332. je pak župa 
u Srijen,skim Karlovcima. 

Najbrojniji i najstariji red u 
Srijemu b ili su benediktinci, 
na poznatiji za padnoer u pski 
katolički red. Oni su u dvanaes
tom stoljeću u Petrovaradinu in1ali 
svoj samostan sv. Jurja, a istoin1e
na župa sominje se 1198. godine. 
Taj je samostan bio neko vrijen1e i 
središtem srijemske biskupije. 

Benediktinci su imali svoje 
samostane na ovom području i u 
Mandelosu i u Nuštru. 

Uz benediktince, značajan red 
u ovim krajevima bili su cisterciti, 
koje je 1234. godine u Petrovara
din doveo hrvatsko-ugarski kralj 
Bela IV, iz njihove matične opatije 
Troisfontaines u Francuskoj. Tre
balo je da oni u ovoj novoj, nakon 
Topuskog naJboga tijoj opa tijij u 
Hrvatskoj, čuvaju spon1en na nje
govu nesretnu majuku Gertrudu, 
koju su 1213. godine u u odsut
nosti kralja Andrije un1orili u 
Piliškoj šumi kraj Budin,a urotni
ci sa županom Petrom na čelu, u 
čijem je posjed u bio Petrovaradin, 
tada Vara din. Zbog v ele izdaje 
oduzet m u je posjed i predan cis
tercitima. Hr va tski ill je narod 
zbog crno-bijele odjeće zvao 
svrakarin,a, sve dok ih nakon 292 
godine nisu uništili Turci. 

U Irigu, koji se spominje već 
1225. godine, d jeluju pavli.ili. Fran
jevci su u Iloku djelova li od 1343. 
godine, do dolaska Turak a. Poslije 
oslobođenja od Turaka d olazi iz 
Bosne i novo s tanovništvo s fran-
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jevcima i barunima Brnjaković iz 
Olova. U kapeli Majke Božje u ll
oku, koju su 1732. godine ognovili 
baruni Brnjaković za svoje po
trebe, sačuvana je slika Gospe 
Olovske, dok nam o obnovitelji
n1a kapela govore nadgrobne 
ploče. na jednoj od njill je natpis 
"Iliricae na tione", odnosno, hr
vatskoga roda. 

U Petrovaradinu su takodjer 
djelovali franjevci. Oni 1708. god
ine osnivaju hrvatsku školu koje 
je 1726. godine pretvorena u jav
nu. Takva škola postojala je i u Ka
menici u kojoj se u više navrata 
spominje katolička župa (1223, 
1237, 1331.), dakle davno prije 
dolaska Srba u ove krajeve. 

U Petrovaradinu su djelovali 
i isusovci, koji su ovan10 došli iz 

V 

Osijeka 1695. godi.ne. Cim je 1699. 
godine sklopljen Karlovački mir i 
nastala stanovita sigurnost, kako 
petrovaradinski isu sovci i 
franjevcipoči11ju gradnju reziden
cija u petrovaradinskoj Donjoj 
tvrđavi. Ona je središte župe, ko
joj pripada ju i predrađa s 
većinskin1 hrva tskin1 
stanovništvon1.Nju je isusovcin1a 
povjerio, s d uhovnon, skrbi za 
brojnu vojnu posadu, kralj Le
opold I. 

Franjevci su preuzeli brigu o 
katolicin1a u mjestin1a koja su u 
Srijen1u i u južnoj Ugarskoj nase
lili pravoslavni Srbi, uglavnon1 s 
Kosova, koje je doveo patrijarh Ar
seni je crnojević. Tako franjev ci 
pastriziraju katolike u J<ai:.lovcin,a, 
Slankan1enu, Kan1enici, Cereviću, 
Mitrovici, te s početka 18. stoljeća 
i u Petrovaradi11skon1 šanu (n1os
tobran u) koje je 1748. godine 
proglašen slobodnim kraljevsk.in1 
gradom Novini Sadom.Među 
najveće i najljepše crkve ubraja se 
crkva Sv. Juraja, bivša isusovačka 
crkva u Petrovaradinu . Jednake 
veličine bila je i franjevačka crk
va, koja je 1807.godine prerađena 
za središte Slavonske generalne 
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komande. Stari Petrovaradinci 
bili su isključivo katolici, jer je pra
voslavcima od oslobođenja od 
Turaka pa do propasto Austro -
Ugarske Monarhije bilo zabran
jeno naseljavanje u tom tom mjes
tu. I za ostale utvde je vrijedio isti 
zakon. 

Teritorijalni opseg biskupije u 
Banoštru na Dunavu bio je n1alen. 
Obuhvaćala je samo istočni dio Sr
ijema, dok je ostali dio Srijema bio 
pod biskupijom u Pečuhu. Bisk
upija u banoštru imala je dva 
arhiđakonata: vukovarski i 
morovic1<i, koji su in1ali pod 
sobom 90 katoličkili župa, što 
dovoljno govori o brojnosti našeg 
življa u ton, dijelu Srijen,a. 

U 15. sto ljeću morovićki 
arhiđakonat postaje čak 

prepoziturom,što je značilo da je 
bio u upravnom sn1islu izrav110 
podvrgnut Papi. Tu je bio gospo
daron1 lvan Morovic1ci, hrvatski 
velikaš, koji se isticao vjernošću 
katoličkoj crkvi. Prepozitura dobi
va od njega velike posjede u 
morovic1con,, petrovaradi11skon1 , 
ali i u osječkon1 i valpovačkon1. 
kraju, što bjelodana svjedoči o 
ton1e kon1u su sva ta područja pri
padala. 

Nakon izun1iranja n1orovic1ce 
loze 1484. godine, a i dolaska Tttra
ka u Bosnu i Srbiju(1463. i 1456.) 
srspki despoti poči11ju naseljavati 
svoj živalj u ove k.rajeve u kojin1a 
također dobivaju posjede. Broj se 
katoličk.ih župa zbog Turaka toli
ko sn,anjio, da se 1581. godine 
spon11n1u u n1orovićk.on1 

arhiđakona tu san10 ka to ličke 
župe u Moroviću, Baps.b.oj, Ljubi 
i Iloku . Kako je nedostajalo žup
nika, iz Bosne počinju dolaziti 
franjevci koji će dovesti i hrvatsli 
puk sa sobon1, ali i pastorizira ti 
ove krajeve. 

(nastavit će se) 
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KULTURNI I GOSPODARSKI 
V 

ZIVOT U GOLUBINCIMA 

U selu su postojale Matica hr
vatska i Matica srpska. Akciju za 
učlanjivanje Hrvata u Maticu hr
vatsku vodio je učitelj Prestec, a 
članovi školskog vijeća srpske os
novi1e škole bili su osnivači ogran
ka matice srpske i 11jeni prvi 
članovi. 

V 

Cla11ovi ogranka Matice 
srpske, pop Preradović i trgovci Ni
kola jević i Panajotović osnovali su 
1893. godine seosku čitaonicu, a 
Hrvati su svoju čitaonicu osnovali 
tek 1919. godine. njen pokretač bio 
je učitelj Davori.J.1 Pres tec, a osnivači 
trgovci Pa ja Radnić i Pa ja Cr11ković, 
te zemljoradnici I van Peršić, baća , 
Ivezić, !lija Crnković, Joca Caćić, 
Ivan DoljaniI1, Stipan Crljen, Paja 

V 

Gašparović i Ivan Krmpota. Cita-
onica je imala svoje prostorije u 

V 

kući Bore Strapajevića-Kicoša. 
Prvo Pjevačka drttš tvo osno

vano je u Golubincima krajem 
prošlog vijeka. Imalo je dvadeset 
članova s učiteljem Brankom Ja1lk
ović na čelu. Tih godina u Golu
bincima su bile osnova11e još dvije 
organizacije čisto srpskog obilježja 
- Kolo srpskih sestara i Srpski soko. 
Soko je sve više postajalo poprište 
nacionalnih trvenja. Osnivač S. 
sokola bio je dr. Ga jić, a članovi su 
mu bili Srbi i Hrvati (prvi predvod
nik Radivoj Lazic'). 

Golubinačku štedio1ucu os-
" novali su 1885. godine Sišan 

Svetisla v Nikolić, jedan od 
nabogatijih golubinčana; Doka 
Panajotović i pop Damjan Prera
dović. Prema podacima za kraj 

Piše: Marko Kljajić 

1912. godine glaVI1ica je štedionice 
iznosija 150.301 Krunu, a čista 
dobit za tu godi11u 15.791 Krunu. 
Kra jem prvog svjetskog Stedio1uca 
je ušla u sastav banke Nikole 
Petrovića u St. Pazovi. 

Učitelj Davorin Prestec, 
katolički župnik Marti11 Firinger sa 
trojicom osnivača štedionice 
značajno su dopri1ujeli i osnivanju 
rasadnika, dne 01. ožujka 1889. 
godine (Pres tec ta j1uk ... ) . Općina je 
dodijelila rasad1uku pet jutara le
dine, gdje su se gajili rasa di raz1lih 
vrsta voća, iz kojeg su se rasadom 
koristila sva sela u okoli1u. Budući 
da je to bila kotarska organizacija 
u njoj su se našli i Hrvati i Sr.bi. 

U centru sela postojale su dvije 
V 

kavane. (Pored Sišana, prve kavane 
držali su Miša Banovački i Dura 
Rttkavina). Kod Dure su svraćali 
odbornici i samo stariji ljudi, a kod 
Miše je svako dolazio. Tamo se pilo 
i danju i noću, pjevalo se, svađalo 
se, htklo i kartalo. Svirači su uvijek 
čekali spremni da ih neko pozove 
da ga vesele. 

Zadružni pokret u Srijemu 
naročito se razvijao osamdesetih 
godina. Srednji i sitni seljaci 
potražili su spas u takmičenjtt sa 
011im jačim u udruživanju i 
za jed1učkoj ispomoći. 

U Golubincima je 1904. godine 
osnovana Hrvatska seljačka zadru
ga sa više od 100 članova. Zadrttga 
je u prvo virjeme imala karakter 
štedio1uce da bi nešto kas1tlje kupi
la 150 jutara zemlje u potesu Vojk
ovci, koja je nekoliko godin a 

obrađivana kao kolek tivno 
vlas11ištvo. Zadrt1ga je reorganiz
irana 1907. godi11e poprimajući više 
karakter zemljoradničke zadruge. 
Zemlja je podijeljena, nabavljene su 
poljoprivredne mašine i alatke, po
javile su se kosačice i sijačice, na
bavlje110 je bolje sjeme. Zadruga je 
štitila svoje članove od samovolje 
trgovaca. Najviše zaslttga za orga
niziranje i razvoj ove zadrttge pri
pada učitelju Prestecu, prvi nje11 
preds jed11ik bio je Dokaza, a kas
ni je Ivan Peršić, lvan Krmpota i 

V 

Pavle PavlovićSaja. Medu članovi-
ma zadrltge isticali su se Pavle Rad
n.ić, Paja Crnković, Baća Ivezić, Ili-, 
ja Crnković, Joco Caćić, Ivan. Dol-
ja1un, Pa ja Gašparević, Dltra Pav
lović i Dragltti11 Višnjovski. 

1905. godine na i1ucijativu dr 
Gajića osnovana je 11 selu i Prva 
srpska zemljoradnička zadrttga, 
koja je također počela da da je kred
ite članovima. Pok11šaj da se orga
nizira zajed11ička obrada zemlja 
1uje uspio, a dolazio je i do špeku
lacija i korišćenja zadruge mimo 
dogovore1uh i utvrđe11ih pravila, 
zbog čega je isklj11če110 15 aanova 
a 7 ih je samo ishtpilo. 

Hrvatska seljačka zadruga 
imala je dltg11 tradiciju. Ostala je i 
za vrijeme rab.lih dana, pa je nas
tavila rad u novoj državi i u godi
nama krize koje su nashtpile znat
no je pomogla svojim članovima. 
Prva srpska zemljorad1uč:t<a zadru
ga 1tlje izdržala tok krize. Predsjed-
1uk zadrttge Miša Beljin počeo je 
1922. godine sebi da gradi jednu 
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od najboljih kuća u selu. Oko 
dvadeset zadrugara je istupilo i 
l 925. godine osnvoalo Drugu 
srpsku zemljoradničku zadrugu, a 
njen predsjednik je bio Mitar Bobić. 
~adruga je raspuštena 1932. god
u1e. 

Istovremeno bila je osnvoana 
Mjesna zadruga za poljoprivredni 
kredit, a imala je blizu sedamdeset 
članova. Njen prvi predsjednik bio 
je Slavko Milićeveć, zastupnik 
radikalne stranke a sekretar Aca 
Arsenijević. Zadruga je svojim 
kreditima u godinama krize poma
gala onima koji su bili na domaku 
zelenaških ruku. Po izlasku iz krize 
Zadruge jelikvidirana. 
Golubinačke srpkinje poslije rata 
osnovale su posebnu zadrugu pod 
nazivom Dobrotvorna ženska za
druga Srpkinja. U suradnji sa pros
vjetnim radnicima zadruga je 
priređivala zabave, a prikupljena 
srestva namjenjivala je siromašnim 
dadm i za kupovinu opreme za 
domaću radinost. 

Sve 11evolje u kojim su se selja
ci nalazili izdržala je samo Hrva ts
ka seljačka zadruga, koja je imala 
punu podršku najjače političke 
stranke u selu - HRVATSKE 
SELJAČKE STRANKE 

Za nešlo više od dvadeset go
dina Golu bind se nisu nu1ogo izm
ijenili. Na sv<?_m mjestu stajali su st
ara zgrada Slos, općinska kuća, 
škola, stanovi za učitelje, katolička 
i pravoslavna crkva. Ali počele su 
da se javlja ju nove kuće, koje više 
nisu liole na one stare. Prvo je Fil
ip Remer izgradio kuću na uglu 
puUnačkog i maradičkog šora. Ali 
ni u ovoj kući. iako je bila najljepša 
u selu, ni je bilo kupa lila, jer n.i je bilo 
vodovoda. Ipak Gloiubind spada
ju u rije tka sela u koja je početkom 
1931. godine bila uvedena struja. 
Došli su radioaparati, električne 
pegle itd. 

U selu su se pojavili i prvi trak
tori, uglavnom za pogon desetak 
vršećih garnitura, pored tri četiri 
parne, koje se još 1tisu dale sasvim 
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istisnuti. 
CV,:šaće garniture imali su na

jprije Strpajevići, a zatim mlinari 
Kune i Jenc, potom mašinbravar 
Milan Dukić, pa Milan i Lazar 
Bošn jaković Kika, Branko 
Lepšanović, Toma i Joca Peršić, Mi
tar Peršić te Stipa i Pera Ćaćic1. 

Pored zajedničke stanice, mat
ijas rajs, Njemac iz Indije, podigao 
je ciglanu na kojoj je u vrijeme se
zone bilo zaposleno oko 70 radni
ka. Proizvodilo se do tri miliona 
cigala godišnje. 

Godine 1936. trgovac Lacika 
kon izgradio je sušaru za kukuruz 
kapaciteta jednog vagona za 24 
sata. zasnovana je u to vrijeme u 
blizini Golubinaca i plantaža 
raznog pvrća na prostoru od oko 
80 jutara, a zasnovala su je dvojica 
baš tova na koji su došli iz Bugarske. 
Oni su sabirali plodove sa plantaže 
od ranog proljeća do kasne jesen.i. 
Ovdje je bilo posla za mnoge 
Golubinčane. 

Početkom 1919. godine Adoli 
Srnka otvorio je u selu a po teku. 
Nakon njegove smrti 1929. godine 
njegova je supruga apoteku dalje 
izdavala u zakup. 

Raslojavanje u selu teklo je ubr
zanim tokom. Neke obitelji raspol
agale su sa 50, 60, pa i 70 jutara 
plodne oranice. Istovremeno je 
mnogo obitelji ostajalo sa manje 
zemlje i tražilo načina da obezbi je
di životne potrebe nad1ticama ili 
zaposlenjem na ciglani, u sušari, 
mlinu, plantaži ili na drugoj strani. 
U to vrijeme pojavljuje se u selu i 
prvi automobil. Njegov vlasnik je 
bio dr. Ljuba Savković i nešto kas
ni je trgovac boško Srsenijević. 
Povećava se broj trgovačkih radn
ji, a najviše u putinačkom i 
šimanovačkom šoru. Ni kavane 
nisu znostajJle. Kod stankova i ., 
Sl.rpajevića bile su izgrađene i ve-
like sale za igranke i kulturne pr
iredbe. 

1937. godine izgrađen je sokol
ski dom sa velikom salom.Sokol je 
predstavljao od samog osnivanja 
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okosnicu stranačke borbe za uticaj 
u ovoj sportskoj organizaciji. Njen 
dugogodišnji starješina bio je Ste
van Kostić Bibla, a prosvjetar or
ganizacije pop Dura Bož.i ć, 

načelnik VJ.ktor vencel, a sekretar 
Svetozar Bošnjaković. Od godišnje 
skupštine 1937. godine uticaj ko
munista medu omladinom u ovoj 
organizaciji bio je sve izrazitiµ . U 
Skolu su bili Milan Govorčin i Ili ja 
Tišma, otuda su Hrvati zazirali od 
ove organizacije, a nacionalisti s 
desnog krila HSS stalno bili njeni 
aktivni protivnici. Pod njihovim 
uticajem hrvatski omladinci ubr
zano su je napuštali. 

U Golubincima je formirano je 
hrvatsko kulturno umjetničko 
društvo „Jelačić'', a 1924. godine 
osnovan jei mjesni nogometni klub 
,,Jadran" . 

Ekonomski napredak sela 
stvorio je značajne mogućnosti 
mladim generacijama da se školu
ju i izučavaju zanate. Bilo je sve više 
zanatlija, kako onih koji su otvarali 
svoje radnje u selu, tako i onih koji 
su po izučavanju zanata radili kod 
drugih. Više od stotine 
Golubinčana završilo je zanat, što 
pokazuje da je napredak sela bio u 
znaca Jnom usponu. 

Zanatske radnje bile su sve 
raznovrsnije. To su bili pored 
obućara i opančari, pored kovača i 
sarači, kolari berebri. .. Sve više po
sla imali su kro~1či, ali.su se i ćurčije 
održavale. Izgradnja ili dogradnja 
kuća i pomocnih zgrada tražila je 
sve više zidara, tesara i pintera, pa 
je i njihov broj raslao. Bilo je više i 
učitelja , ljekara , opcinskih 
službenika, javljaju se prve pekare 
i mesnice ... 

St1tdenti, Jaci, šegrti i zanalsl,J 
radnici, nalazeći se u napredn1ijim 
sredinama na f.1kultetim.~, škola
ma, majstorskim radionicama, 
izašli su ne sa mo iz seoskih 
običajnih i ekonomskih, vec 
političkih okvira u koje Slt nove 
struje leže prodirale. 
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Posljednje vijesti 
V 

SVETI ANTUN ZASTITIO 
VJERNIKE U NIKINCIMA 

Sv. Antun je patron katoličke 
župne crkve u Nikincima i 
vjer11ičke zajednice koja se u njoj 
okuplja.Na Svečev spomendan 
ove godi.r\e , 13. lip11ja , župna je 
zajednica molitvena slavila svoga 
nebeskog zaštitnika i obilježavala 
800. obljetnicu njegova rođenja. 
A sveti se Antun pokazao njezin
im uistinu n1oćnim zaštitnikom i 
braniteljem. Prema svjedočanstvu 
jednog od svećenika očevidaca, 
dogodilo se sljedeće: 

Boga i pouzdanjem u moćnog 

zaštiti.ni.ka sv. Antuna nastavilil s 
pričešću, te u zahvalnoj pjesmi 
misna slavlje priveli kraju. 

U onome što se dogodilo, pre
poznali su još jedan čudesni znak 
i potvrdu svetosti sv. Antuna , 
kojega su slavili. Potpunu svijest 
o ton1e i mogućnosti tragedije iz 
koje su izbavljeni sl1vatili su tek 
onda kada su se potpuno pribrali 
i vidjeli krater eksplozije i te sve 
posljedice onoga što se dogodilo. 
Katolici u Nikincima se nisu 

V 

uplašili. Stoviše, te iste večeti su 
se ponovo okupili, i u istoj se crkvi 
nastavljaju okupljati. Nikinačka je 
katolička crkva posljednjih neko
liko godina već nekoliko puta 
s tard avala od podme tnutih ek-
splozija, no do sada je to uvijek 
bilo u vrijeme kda u njoj 11ije bilo 
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Novi Pazar: 
Na redovnoj Skupš t in i 

ogranka stranke SDA za općinu 
Novi pazar, održa11oj 22.7. 95. za 
predsjednika ovog Ogra11ka iz-

" abran je mr. Fad il Skrijelj kao i 
članovi Izvrš11og odbora, te po 
p et članova 

Suda čas ti i Nadzor11og 

odbora. 

Sv. Misu u 11 sati predvodio 
je Boško Radielović, dekan rum
skog dekanata, a uz njega su kon
cerebrirala još četvorica svećenika. 
Nekoliko je svećenika ispovijeda
la, a među njima i domaći župnik 
Marko Loš u sakristiji crkve. Pad
ala je kiša i to je bio razlog što nit
ko od vijernika nije bio oko crkve. 
Poslije podizanja koncelebranti 
su počeli osjećati neugodan miris 
gareži. Jedna je vijernica pozvala 
župnika van. ne des11om prozoru 
crkve primjetili su eksploziv iz 
kojuega je visio fitilj i sagorjevao. 
(crkva je nova i pro,,,zori na njoj su 
niski, dugi i uski) . Zupnik je brzo 
odbacio eksploziv s prozora 
crkve, ušao u crkvu i upozorio 
okupljene da se ne uplaše zvuka 
eksplozije koja će uslijediti. Na 

11Jaganjče Božiji" odjeknula je 
snažna eksplozija. Od detonacije 
su popucali prozori na crkvi , na 
vjernike se sasulo staklo, na tre
nutak je u crkvi nastao metež i plač 
prisutne djece, te pokoje žene. No, 
okupljeni svećenici i vjernici su se 
brzo pribrali i s čvrstom vjerom u 

nikoga. OD PRETHODNIH NA-~-----------

PADA VEĆ SU PRIJE BILI 
RAZBIJENI PROZORI NA 
LIJEVOJ STRANI CRKVE, A 
SADA SU PORAZBIJANI I OSTA
LI. 

POLICIJA JE NA MJESTO 
DOGAĐAJA BILA POZVANA 
ODMAH, NO STIGLA JE POLA 
SATA POSLIJE MISE. Dvojica 
pristiglil1 policajaca i inspektori 
mirno su napravili zapisnik,od 
kojega nikinački ka to lici ne 
očekuju baš puno koristi. 

Nakon prividnog smirivanja 
i jednogodišnjeg relativnog miro
vamnja, nasilje se nad srijemskim 
katolici.ma u posljednje vrijeme 

V• • • • , ponovo srr1 1 poprrma sve vece 
razmjere. 

*Međunarod11i PRESS ce11-
tar u Beogradu oglttšio se na dva 
p isme11a zahtjeva SDA za 
održavanje ko1tlere11cije za š tam
pu 11. i 24. jula ove godine.Slič110 
po11ašanje u ovom centru 
zabilježena je i prilikom zakazi
van ja ko11ferencija za š tampu 
Orga11izacio11og odbora za pot
pisiva11je p e ticija građana 

Sandžaka koj im se traži bezb
jedan dolazak pred sjednika SDA 
dr. Sulejmana Uglja11i11a tt 

Sa11džak i puš ta11je na s lobodu 
političkih zatvore11ika osuđenih 
u montiranim procesima u No
vom pazaru i Bijelom Polju. 

Ugljanin ponovo izabran 
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za predsjednika SDA Sandžaka 
Sulejman Ugljanin je ponovo 

izabran za predsjednika s tranke 
SDA Samdžaka, na vanrednoj 
izbornoj Skupšti11i ove stran.ke 
odraža11oj u Novom Pazaru 29. 
jula ove godine. 

Skupš tina je iza brala i 45 
članova Glavnog odbora 
Stranke, te članove Nadzornog 
odbora i Suda čas ti. Funkciju 
izvršnog odbora SDA Sandžaka 
obavljat će Koordi11aciono tijelo, 
koje koje je ru kovodilo njenim 
radom u vrijeme trajanja vanred
nog s tanja u Stranci, sve do prve 
sjednice 11ovoizabranog Glavnog 
odbora, kada će ovaj organ im
enova li Izvršni od bor. Izborom 
organa Stranke s tečeni su uvjeti 
za ukidanje va1ued11og stanja u 
SDA Sandžaka koja se od ove 
Sku pštine 11as tavi ti radi ti nor
ma lno. Skupštinu su pozdravili 
predsjednik Pred sjednik DSHV
a m r. Bela tonković, ispred 
Sandžačkog intelektual11og krtL
ga (STI<) Mehmed Slezović, a u 
ime LBO pred sjednik Kasim 
Zoran n ić, te akademik Jašar 
redžepagić i nu1ogi drugi. 

Rad Sku pštine pratili su nov
inari d opisn ici lis tova Srbije i 
Cn 1e Gore kao i novinari s tranih 
med ija. 

Po završe tktt Izborne 
s kupš tin e, u prepunoj sa li 
Radničkog univerziteta u z pri
god an kulh1rni i umjetničk i pro
gra m koji je priprem io KDMS 
„Preporod" održa na je svečana 
a kad e m ija u p ovod u pe te 
god išnj ice od osn ivanja SDA 
Sandžaka . 
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PROSLAVA SNJEZNE GOSPE 
NA TEKIJAMA KOD 
PETROVARADINA 

Uz sudjelovanje preko dvije 
tisuće hodočasnika i 25 
svećenika , predvođene u 
liturgijskom slavlju na 
n1ađarskon1 jez-
iku subotičkin1 
biskupon1 
msgr. Ivanom 
Penzešon1, a na 
hrvatskon1 jez
iku n1sgr. 
Stjepanon1 Mi
leron1, vikaron1 
Đakovačko 

srien1ske bisk-
. . . . 

up1Je , 1 ove Je 
godine svečano 
proslav l jen 
b l agdan I 
Snježne Gospe 
n a Tekija n1a 
pokraj Petrova-
radit1a. Liturgi-
ju na s taro-
sla venskon1 jeziku za vjer11ike 
grkokatolike istočnog obreda, 
predvodio je grkokatolički Žttp
nik u Novon1 Sndu preč. Ron1an 
Miz. 

Tekijsko svetište kod petro
varadina najveće je Marijanska 
svetiš te na području 

Đnkovnčko - s rijen1s ke bis k
ttpijc i 11ajvcćc je okupljališ te 
vjernike\ ka tolika tt Srijen1tL, 
nr1pose o b lngdanin1a sv. Ane 
(26.07) i Snjc2ne Gospe ( 5.08.). 

Kno sve tište da tira još iz 
p red tt1rskih vrcn,ena, a na 

značenju posebno dobiva na
kon poraza Turaka od kršćana 
pod vodstvom Eugena 
Savojskog, 5.08.1916. godine, a 

koja je po bje
d a. pripisana 

, 
n1 o c n o n1 
zagovoru 
Bogorodice. 

Po p4rvi 
puta u zadn
jih pet godi11a 
, a nakon ras
pad a bivše 
SFRJ bisku 
đakovačko

s r i j e n1 s k i 
~ 

n1s gr. Cir il 
Kos 11ije bio 

" n azoca n na 
T e k i j a n1 a . 
Z a n1 o 1 j e n o 
dopttšten je za 
njegov 11lazak 

11a teritorij SRJ od Ministarst·va 
vjera tt Beogradtt - 11ije stiglo. 

Ove godine je bilo prin1je t
no više hodočasnika ti odnostt 
na pre thod11e godiI1e. Autobusi
n1a su prestigli vjernici iz Gol
t1binc1ca, Slankan1enn, Sttrčina, 
Sr. Mitrovice i šid ske okolice. 

Izuzev jedne incide11t11e i 
provokativne scene , slavlje je 
protekla t t najboljcn1 redu, 
2al1valjjujući i organin1n reda, 
polici Ji iz Petrovnradina, koji s t1 
snVJesno i odgovor110 vršili svoj 
posno. 

M. Kljnjić 
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... t61r1isl.1v Preprck ( 111 dio): 

V V 

COVJEKA CINE 

Prepre kove zaslt1ge u 
čt1, a11jt1, bilježe11ju i pron1ica11-
jt1 glazberte, kt1ltt1r11e i pov
ijesne bašti11e 11ašeg pod11eblja, 
osobito srijen1Skog i petrova
radi1lSkog, za svaku je poh
valu. Bez n jegove brige. 
ljt1bavi i njegova nastoja11ja 
oko čuvan.ja i prontica11ja tog 
našeg kulturnog naslijeđa ne 
bismo danas 211ali za fra11ju 

V 

Stefanovića, tvorca dječje op-
ere u svijetu, ruti za povijest 
petrovaradii1Skog hrvatskog 
pjevačkog društva 
„Neven"m, ne bismo in1ali 
harn1onizacije većine 
crkveruh i nekih svjetov1tih 
popjevki župnika i pjes11ika 
!lije Okrugića-Srijen1ca i još 
n1nogo toga. 

Sve što sam do sada izruo 
o Stanislavu Prepreku 
poznato je n1anje ili više 
užen1 krugu ljubitelja nje
gove un1jetnosti. Međutin1, 

ono što me je poseb110 poti
calo na pisanje ovoga članka 
jeste da prikažen1 Stanislava 
Prepreka i kao neumornog kul
turnog radnika. Neka to bude 
moj osob1u doprinos njegovoj 
u s pomeni koja trajno živi u 
meni. Iz statističkog prikaza 
cjelokupnog Preprekovog 
djelovanja dobit ćemo još jasni
ju sliku o njegovoj željeznoj rad
noj energiji. S obziron1 11a nje-

DJELA 

govu dt1gogodiš11ju sljepoću 
011a 11an1 se či1tl gotovo 11epojn1-
lji von1. Budući da do sada nit
ko 11ije dao potpt111i pregled 

svih Preprekovih aktivi1osti on 
od sada može poslužiti svima, 
koji se žele baviti njegovin1 os
ebujnim stvaralaštvom, kao do
datak ili nadopuna raynim 
studijama i istraživanjima. 

Skladatelj: 64 godi11e (1917-
1981) 

Sa skladanjem je započeo 
1914, ali je uništio gotovo sve 

skladbe d o 1918. Iz tih godina 
os tavio je san10 oveću zbirktt 
klavirskih skladbi s nazivon1 
,, ra11e skladbe". 

Mojin1 posredstvon1, u 
vrijen1e n1ojih glazbenih 
studija u Beograd u, 
Preprek 1958. pos taje čla
nom Udruženja kom pozi
tora Srbije, kasnije Vojvod
ine. Savet za kultltru Srbije 
pretvorio n1u je u1validsktt 
učite ljsku n1irovi11u u 
un1je t11ičku s tarosnu na te
n1e l ju 40-god išnjeg skla
da teljskog rad a (1919-1959) 
prizna tog od ovog 
udru že11ja. 

Učite lj: 29 god in a 
(1919-1948) 

Nova Ka p e la 1919-
1920, 15 n1jeseci. Pe trova
radin 1920-1921, 18 n1jese
ci (od toga 1 godinu u 
višim razred in1a tad anje 
Više pučke škole, 
predavajući h rva tski i 
11jemački jezik i zen1ljopis(. 

Maradik 1921-1926, nešto više 
od S godi11a. Petrovaradin 1926-
1948, 22 god i11e (od toga posl
jednjih 14 n1jeseci kao tajnik II. 
škoslkog 11ad zorniš tva u No
vom Sadu). 

Orguljaš: 11 god jt1a 
V 

Zup11a crkva u Novoj Kape-
li 1919-1920, 1 god i11u Crkava 
sv. Roka u Petrovaradinu 1927-
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1937, 1 O godina. 
Zborovođa:39 godi11a 
Pjevački zbor župne crkve 

u Novoj Kapeli 1919-1 920, 1 
godinu. hrvatsko pjevačka 
druš tvo „Neven" u Petrova
radinu 1920-1921, 1 godinu i 
1927-1941, 14 godina s prekidi
ma. Pjevački zbor crkve sv. 
Roka u Petrovaradinu 1927-
1937, 1 O godina s prekidin1a. 
Hrvatsko pjevačke društvo 
„Zvo11in1ir11 u Sr. Karlovcin1a 
1928-1931, 3, godine. Dječji zbor 
velike petrovatradinske škole i 
ujed110 pdn1latka petrovaradiJ.1-
skog sokolskog društva 1930-
1940, 1 O godina. 

Knjiž11ičar: 19 godi11a 
K11jižnica i či tao11ica 

„ V.Nazor" u Petrovaradi11u 
1946-1965, 19 godiI1a. 

S tako dugin1 i n1nogos
tra11in1 rad11in1 vijekon1 malo se 
tko n1ože pohvaliti. na žalost, 
Petrovaradinci, osn1i nekoliko 
iznin1aka,11isu in1ali pojn1a tko 
i što je Preprek pa pren1a ton1e 
nisu z11ali da u njihovoj sredi11i 
živi i radi jedan ko11ge11ijah1i 
un1jetnik-stvaralac. Ovaj ne
dostatak žitelja Petrovaradina, 
u odnosu na svoje dične sugr
ad jane, iznio san1 i prošle god
inu u ovon1 glasilu pišući o 
petrovaradinskon1 sklada telju 

V 

Pranji Stefanoviću . Baš zbog 
toga n1nogi su se i o Prepreka 
ogriješili na razne načine. Med
jutin1, naveći kan1en sn1utnji i 
spo ticanja u slučaju s 
Preprekon1 bila je širinanjego
va djelovanja koju 11jegovi 
sumještani nikako 11is u n1ogli 
shvatiti ni razun1jeti. Iz toga se 
najprije rađala zavist, a potoni 
optužbe, napadi i klevete. No, 

Preprek je sve to, poput staroza
vjetnog Joba, dostojanstveno i 
strpljivo pod11io te i na taj način 
dokazao svu veličinu svoje 
.., . ..., . 
COVJecnosti. 

Mada Preprek nije vidio 
pune 23 godine on je svojim 
djelovanjem u našoj sredini go
tovo uvijek bio u središtu kul-

" turnih zbivanja. Staviše, bio je 
većinom i njihov pokretač i or
gc1nizator. Hvala n1u što nam je 
pokazao kako treba živiti i ra
diti na dobrobit svih. Ja n1u 
poseb110 odajen1 svoju najdubl
ju zahvalnost, jer n1i je bio, više 
nego os talin1a, 11a jvećin1 
učiteljen1 i duhovnim ocen1. 
Našu zahvalnost najbolje ćen10 
iskazati izvodjenjen1 i obavljan.
jen1 njegovih djela, jer je čovjek 
0110 što je po svojin1 djelin1a. A 
da i Stanislav Preprek nije ttza
lud živio potvrđuju upravo nje
gova djela. 

Kao z11ak sjećanja na našeg 
zasluž11og sugrađanina i zen1l
ja ka, sklad atelja i pjesnika 
Stanislava Prepreka, završit ću 
ovja prkaz njegovon1 hin1nom 
glazbi, uzviše11on1 pjesn1on1 s 
nazivon1 „Glazba". Pjesn1u je 
11apisao 1958. u Petrovaradi11u. 

Petrovaradin, 
6 veljače 1995. 
Đuro Rnjković 

Glazba 

Izvireš iz nepoznatog 
Nevidljiva i neuhvatljiva 

A ipak sazdana iz 
mnoštva si tnih djelića. 
Kao najljepše arhitektons

ko zdanje 
Ispunjaš prostor i vrijen1e. 
Tan10 gdje jezik mora da 

zan1ukne 
TI pos taješ njegov govor. 
A kad za11ijenu duša od 

boli ili radosti 
TI postaješ njezi11 jauk ili 

usklik. 
TI si najisti11itiji i najrečitiji 

govor srca. 
TI izgttbljenoj duši daješ 

. 
ponovno snusao 

I napttnjaš je vedrinon1 i 
rad ošću. 

TI joj daješ krila za visoki 
let n1isli, 

Vodiš je sigurno po 
bespuću tn1i11e 

Kao sjajno \L nepogrešivo 
svjetlo. 

Tvoj govor raztm1ije 
_, .. 

svac1Je srce 
I ono 11ajsitnije travke, 
lis ta, stabla i ptice. 
Pren1a tvon1 jasnon1 i 
n1oćnon1 gL1stt 

I najljepši čovječji govor 
Tek je nesttvislo n1uca11je. 

Izvireš iz nepoz11a tog, 
Ispunjaš prostor i vrijen1e, 
TI bestjeles11a, besprostor

nn i bezvren1ena, 
Sveobuhvatna. 

Glns is tine, tek slabi ali 
sigurni odsjev, 

Vječnog, 11eprolaznog 
svjetla. 
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Iz lude jame, lud vitar duše -
tako je obična bila kasti m oja 
nana. A da znate da je bila u pra
vu. Kad je kogod blendavo di
vanijo, jel se zjalavo ponaša, jel se 
šašavo smijo, ona je uvik to ka
zla. Pa sad, nije baš uvik čuva 
onaj koga se ticalo, al čuli smo mi, 
dica. 

Al, vite kolko sad ludi jama 
"' . S ? o·? I k ki? rma. ta. 1. a . 

Pa prva luda jama je televi
zor, pa radi jo, mislim na političke 
divane, pa štampa! Jel tu još triba 
koja luda jama? Pa na koncu, svi 
smo mi u toj ludoj jami, jel na ve
liku žalost i sramotu jevropske 
civilizacije, cila naša, jel te kad bi 
bila naša druča bi bila, država liči 
na ludu jamu. 

- Ko divani sam sa sobom, jel 
vabi salaš, jel je, Božem prosti, 
poludi jo - čujem Albu kako se ciri. 
Gurnijo njušketinu kroz tarabu , . . . 
pa me..,ism11ava. 

- Sta si zinijo ko lašče u 
gnijezdu. Ko da ti nikad ne di
vaniš sam sa sobom? Vid vako: 
ako ja počmem divan o politiki 
oliti pljački koju država u puno 
feli hasnira protiv nas paora i ne 
samo nas, s mojom gospojom 
prisiče me ko mišlinger 
kandžijom: bolje da crkavaš neg 
da zjališ u televizor, jel čitaš no
vine. Ja brez televizora, ta valjda 
bi brez gospoje mogo, al brez njeg 
1ukako.Tako ti to dođe. Omatoriš, 
niko te ne sluša, a i ko te sluša, jal 
se pra~ lud, jel te stvarno ne ra
zumi. Stra ti drugo negda divaniš 
sam sa sobom. 

- E moj komšo, - sažaljivo će 
Albe- jel si bolesan, jel je stvarno 
tako sivo? 

Glas ravnice Bro; 55-56 

LUDA JAMA 

- Sivo? kaki sivo? Crno da 
crnje ne mož bit! 

- To si kazo i lani. Al vidiš da 
i od tvog najcrnjeg mož bit još 

"' .. mrac1111e. 
- Stvarno vidiš. Ko bi kazo 

da si i ti progledo. Jeste da ti je 
misto devet d ana tribalo više od 
devet miseci, al napriduješ. Nego, 
ovaj, šta sam tijo kasti? Da, jesil 
gleda televizor? 

- Jesam, al ne z11am šta te 
svrbi.Ta nemam ja vrimena po cili 
dan zjalit u tu lažljivu škatulju. 

- Ta baš jučer su divanili o tim 
pomoravskim atarima. Bože moj, 
za šta će njima trideset litara naf
te, kad ionako volovima i krava
ma oru, a siju iz oni štrikani šare
ni kesnjača, s kojima i na vašar 
idu. Al li po čovik, sad ni je 011 kriv 
što je tamo rođen, kaže i još zafal
jiva državi što je je dobije toliko 
nafte. ta bar da to nisu pokazli pa 
bi virove da su svi morali vratit 
banove, da bi bili apcigovani za 
trećinu. 

- Kako si ti smišan! Pa valjda 
država, a ko bi drugi i vodijo 
brigu o nama, zna da mi očon 
odemo priko u madžarsku, a onaj 

Gedža moždar ni čuva nije da 
postoji Madžarska u kojoj moš 
kupit svašta koliko ti duša ište.E, 
sad, drugo je to što nemoš donet 
sve što povašariš. Madžar te jel 
vrati, jel uzme, a naš opajdari car
inu, onako iz trbuva, pa ako ti ne 
šmeka, ti čekaj drttgu smenu. 

- Joj Albe, ne gazi mi žulj! Je
si! čuvo da oće naši „ posegnuti'' 
za novim potpačivanjem ovog 
našeg kilavog nedonoščeta di
nara. Ta on je čvrst, stabilan i us
pravan ko ... 

- Ko didin! - prikinem bisno 
Albu. 

- Jesil ti pri svisti?Oće da 
uvedu depozit, ko ono kadgod 
davno. Pa sad ti izjesapi. Tribaš 
pri prilaza platiti sto i četrdeset 
dinara , pa dvisto, al čvrsti dojč 
maraka depozita, pa ondak pri
ko, a kad se se vratiš, dobiješ 
dvisto, al sad „čvrsti i uspravni" 
dinara, ako ti carinik i od tog što
god ne a pcigttje. Pa sad ti vidi. 
Dopsad je klupče manile bilo 
dva jest tri do dva jest pet maraka, 
a sad će cigurno bit priko 
četrdeset. Ta ko da svilena buba 
prede manil u! 

- Razumim komšo, al kad već 
tako pratiš televizor i politiku, jel 
ne vidiš koliko se dana u 
skupšti11i zaintačili oko penzion
era. jedni diva11e i to vrlo bisno, 
ako vlada ne bidne odvijana, pen
zioneri 11eće priživit 011e dvadeset 
četiri rate, dok ovi drugi, busaju 
se u prsa, da ako ne ostanu na 
vlasti, penzioneri neće doživit ni 
dvanajest rata! Pa s,d ti budi 
pametan, jel penžioner! 

- Iz lude jame lud vitar duše! 

Bać Stipan 




